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یادداشت مدیر مسئول

تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان امروز فراتر از بالا بردن جام قهرمانی 
فوتبال حذفی کشور، دستاورد مهم تری برای جامعه به ارمغان آورد و با کسب 
این افتخار ثابت کرد که در کنار همه فراز و نشیب ها و همه ناملایمات فنی و 
ترین قله های افتخار امیدوار  غیرفنی، می توان هنوز به صعود و رسیدن به بالا
، مردم  بود و برای جامعه ورزش، هواداران تیم در جای جای این کشور عزیز
شریف و خونگرم اصفهان و در نهایت برای فردفرد کارکنان باغیرت فولاد 
گرو موفقیت این تیم بااصالت دارند، افتخار آفرید و  که دل در  مبارکه 

شورونشاط و امید را به همگان هدیه کرد.
بدون تردید حمایت  از باشگاه فولاد مبارکه سپاهان و خاصه تیم محبوب 
سپاهان فقط حمایت از یک تیم فوتبال نیست؛ بلکه حمایت از توسعه ورزش 
استان و کمک به ارتقای زیرساخت های ورزش کشور و همچنین حمایت از همه 
کادمی های فعال در باشگاه است تا در سایه اخلاق و  خردسالان و نونهالان در آ

فرهنگ ناب ایران اسلامی، در آینده نه چندان دور رشد کنند و هریک از آن ها 
به عنوان استعدادی ناب و ملی پوشی شایسته، پرچم پرافتخار کشورمان را در 

عرصه های بین المللی به اهتزاز درآورند.
به نوبه خود پنجمین قهرمانی شیرین تیم فولاد مبارکه سپاهان در مسابقات 
جام حذفی فوتبال ایران را به تک تک بازیکنان، کادر فنی و اداری تیم، اعضای 
باشگاه و تمامی هواداران عزیز این تیم محبوب و کارکنان پرتلاش فولاد مبارکه 
، شجاعانه پای تیم  اصفهان که در تمامی فرازوفرودهای شیرین و بعضاً دشوار
خود ایستادند و دست از حمایت و تشویق این تیم برنداشتند، تبریک می گویم و 
اعلام می دارم که نه فقط برای موفقیت های بیشتر این تیم، بلکه برای خرسندی 
مردم شریف اصفهان و برای توسعه بیش ازپیش ورزش استان و کشور عزیزمان 
ایران با نگاه ملی از این تیم و به طورکلی اهداف باشگاه فولاد مبارکه سپاهان 

حمایت خواهیم کرد.

توسعه محور  اقدامات  و  فعالیت ها  در  راهبردی  عقلانیت  وجود 
شرکت های متعالی، مسئولیت پذیری و رفتار عالمانه، متعهدانه و دلسوزانه در 
قبال جامعه و محیط پیرامون را به دنبال دارد و این رسالتی است که از آن با 
عنوان مسئولیت اجتماعی شرکت ها نام برده می شود؛ موضوعی که شرکت 
فولاد مبارکه پایبندی به آن را ضامن رشد و پایداری خود و راهی روشن برای 

آینده بهتر منطقه و ایران اسلامی می داند.
کثر سود اولویت اصلی هرگونه  در گذشته، ارتقای بهره وری و دست یابی به حدا
فعالیت اقتصادی به حساب می آمد، اما امروزه و در دنیای کنونی، مسئولیت 
شرکت ها در قبال محیط پیرامون، یکی از مهم ترین بسترهای خلق ارزش و ثروت و 
ایجاد ثبات است. مسئولیت اجتماعی، رسالت و تکلیفی بر عهده شرکت هاست تا با 
انجام اقداماتی اخلاقی، اقتصادی، بشردوستانه و زیست محیطی، در مسیر توسعه 
پایدار، رفاه اجتماعی و رشد اقتصادی گام بردارند و با تأثیرگذاری مثبت بر محیط 
پیرامون، ضمن ارتقای توان، قدرت، ثروت و ثبات فعالیت خود، به مسئولیتشان 

در برابر محیط پیرامونی متعهد باشند.
شرکت فولاد مبارکه همواره برای ترسیم آینده ای روشن و جایگاهی شایسته و 
پایدار برای ایران اسلامی و مردمان این سرزمین، در گام نخست رونق در تولید و 
توسعه کمّی و کیفی و اجرای طرح های توسعه را اهتمام خود قرار داده و در مقام 
، نه تنها خود را در مقابل  یکی از مهم ترین کنشگران اقتصادی و اجتماعی کشور
سهام داران، بلکه در برابر جامعه و محیط زیست مسئول می داند و تلاش دارد با 
ریل گذاری فرایند توسعه، زیرساخت های لازم را برای زندگی بدون دغدغه مردم 

منطقه فراهم کند.
در قرآن کریم منافع بسیاری برای آهن و فولاد برای مردم ذکر شده است. فولاد 
مبارکه به عنوان یکی از مهم ترین فعالان این عرصه از صنعت، تنها به دنبال تولید و 
خلق ثروت و دانش و فناوری و اشتغال زایی و کارآفرینی نیست، بلکه منفعت رسانی 
به مردم در همه حوزه ها و تأمین منافع ملت در همه ابعاد، راهبرد این شرکت برای 
ایجاد ثبات در جامعه و توسعه پایدار است.  فولاد مبارکه این رویکرد را در سال های 
اخیر بیش از گذشته دنبال کرده و آثار آن در حوزه های مختلف قابل مشاهده است.
سرمایه گذاری در حوزه های مختلف اجتماعی، فرهنگی ، ورزشی، زیست محیطی  
کنار توسعه همه جانبه فعالیت های اقتصادی، تولیدی و صنعتی،  و...  در 

دستاوردهای روشنی از خدمت گزاری مستقیم این گروه صنعتی به مردم را در پی 
داشته است، ایجاد و راه اندازی نیروگاه های برق گازی و خورشیدی برای تأمین 
نیازهای کشور به انرژی، تولید و غرس میلیون ها نهال در منطقه، سرمایه گذاری 
در طرح های انتقال آب، به ویژه در طرح انتقال آب دریای عمان به فلات مرکزی 
ایران، حمایت از ورزش های قهرمانی و همگانی  که طی روزهای اخیر با قهرمانی 
تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان  در جام حذفی به بار نشست و همچنین  ارائه و 
توزیع بسته های حمایتی در مناطق محروم تنها بخشی از فعالیت های انجام شده 

در این حوزه است. 
ح های منطقه ای در حوزه  بدیهی است که دغدغه فولاد مبارکه در اجرای طر
نیازهای مقطعی  رفع  به منظور  ح ها  اجرای طر تنها  اجتماعی،  مسئولیت 
مردم منطقه نیست و انجام اقدامات اصولی و پایدار در زمینه مهارت آموزی، 
توانمندسازی، آموزش و ارتقای سطح دانش و بینش، شبکه سازی و رشد فردی در 

اولویت برنامه های مسئولیت اجتماعی شرکت قرار دارد.
در این خصوص در ماه های گذشته اقداماتی هدفمند و برنامه محور با عنوان 
»هم راستا« در مناطق پیرامون شرکت فولاد مبارکه انجام  شده است. در هفته 
گذشته چهارمین رویداد هم افزایی »هم راستا« و آیین رونمایی از سندهای 
پیشرفت روستایی شهرستان های مبارکه و لنجان به اجرا درآمد که طی آن به همت 
مجموعه رستا، 23 کانون پیشرفت و آبادانی در 16 روستای شهرستان مبارکه و 
7 روستای منطقه لنجان مورد بررسی قرار گرفته و ضمن شناسایی ظرفیت ها، 
فرصت ها، چالش ها و اولویت های منطقه، برنامه توسعه و سند چشم انداز 10 سال 

آینده منطقه نیز تدوین شده است.
بدون تردید شرکت فولاد مبارکه به نحو شایسته و کامل به مسئولیت اجتماعی 
شرکتی خود جامه عمل پوشانده و این مسیر را با جدیت ادامه می دهد، اما نباید 
نقش و مسئولیت اجتماعی فردفرد مردم، در توسعه و رونق و شکوفایی کشور را در 
این میان نادیده انگاشت. شکی نیست که بهترین بستر برای انجام رفتار مسئولانه 
اجتماعی از سوی مردم، شرکت در انتخابات است و امیدواریم با مشارکت مردم و 
انتخاب شایسته رئیس محترم جمهوری ایران اسلامی طی روزهای آینده، شاهد 
تعالی نظام مقدس جمهوری اسلامی و تسریع در توسعه پایدار و رفع موانع و 

مشکلات کشور باشیم.

فولاد مبارکه سپاهان  علی رغم همه ناملایمات امید صعود به قله های افتخار را زنده کرد 

رفتار مسئولانه در قبال جامعه، شاخصه توسعه پایدار فولاد مبارکه

فرا رسیدن عید  سعید غدیرخم 
بر عاشقان امیر المؤمنین

 حضرت علی علیه السلام 
مبارک باد
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طلایی پوشان فولاد مبارکه سپاهان بر سکوی قهرمانی جام حذفی فوتبال ایران

5

4

8، 10 و 11

نظام مالی فولاد مبارکه جزو 
نظام های شفاف مبارزه با 

پول شویی است

ثبت رکورد جدید تولید  در واحد 
آنیلینگ شماره 3 فولاد مبارکه و

مجتمع فولاد سبا

توانمندسازی و آموزش، اولویت فولاد مبارکه
 برای مردم منطقه است

برگزاری مجامع عمومی شرکت های 
فولاد هرمزگان، فولاد سنگان، 

آتیه فولاد و توکافولاد

7

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی 
در بازدید از فولاد مبارکه:

مدیرعامل فولاد مبارکه در چهارمین رویداد هم افزایی »همراستا«:

معرفی محصولات و توانمندی های 
گروه فولاد مبارکه در نوزدهمین 

نمایشگاه بین المللی قطعات، 
لوازم و مجموعه های خودرو

پیام مدیرعامل فولاد مبارکه  به مناسبت پنجمین قهرمانی تیم فولاد مبارکه سپاهان در جام حذفی؛
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قیمت گذاری دستوری ساماندهی شود
عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت با حضور در مؤسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی به مسائل پیش روی وزارت صنعت، معدن و تجارت  پرداخت و گفت: فعال کردن نقش اتاق های بازرگانی و اصناف، ارتباط عمیق با مردم، رفع گره های ایجادشده براثر تحریم، ساماندهی قیمت گذاری دستوری 

و پشتیبانی عمیق از دیپلماسی اقتصادی و بازرگانی کشور توسط این موسسه از ضروریات است. ناتمام ماندن برنامه مطالعاتی و کارشناسی مؤسسه برای الحاق ایران به سازمان تجارت جهانی مایه تأسف است و برای تحقق این امر باید به ارائه آموزش های تخصصی و بازرگانی نوین به تجار مبادرت شود.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار صمیمانه با جمعی 
از مــدال آوران در المپیادهــای دانش آمــوزی و دانشــجوییِ 
داخلــی و جهانــی،  جوانان نخبــه را مایــه »امیدواری فــراوان،  
عمیق و حقیقی« خواندند و گفتند: کشور به خیزش علمی نیاز 
دارد و نخبگان جوان عامل اصلی تأمین این نیاز ملی هستند.

حضرت آیت الله خامنه ای، دیدار با جوانان برجسته و آماده به کار 
را شادی آور و خرسندکننده دانســتند و افزودند: برخلاف برخی 
مسئولان دهه های اخیر،  به جوانان و انگیزه جوانی اعتقاد کامل 
دارم و شــما را ثروت عظیمی می دانم که ارزش آن بسیار بیشتر از 

مدال های افتخارآفرین شماست.
ایشان، توانایی تغییر در کشور و حتی در تاریخ و ایجاد فضایی صد 
در صد مطلوب را ظرفیت بسیار مهم نخبگان جوان برشمردند و 
افزودند: عامل انسانی نه به معنای سیاســیون و حکام بلکه به 
معنای عوامل فکری-اخلاقی و معنــوی در برهه هایی از تاریخ، 

ایران را به شکوه و عظمت مثال زدنی رسانده است.
رهبر انقلاب با اشــاره به دوران حدوداً 200 ســاله تسلط سیاست 
انگلیسی و بعد آمریکایی بر کشورمان گفتند: در آن دوران فرهنگ 
و رشــد علمی ما نابود شــد و ازلحاظ سیاســی، ایران را در مراحل 
پســت نگه داشــتند؛ اما انقلاب با تکیه بر نیروی انســانی عمدتاً 
جوان، آن بســاط را بر هــم زد و در زمینه های مختلف سیاســی،  
علمــی، فنــاوری، اخــلاق اجتماعــی و عرصه هــای دیگــر جهش 

ایجاد کرد.
ایشان نخبگان جوان را به همفکری و همکاری برای پیدا کردن 
راه حــل مســائل و مشــکلات مختلــف فراخواندنــد و افزودنــد: 
مدال آوری یا رتبه بالای کنکور فقط آغاز جریان نخبگی است و باید 
با خلاقیت فکری و عملی در زمینه های علمی و فناوری و گسترش 
اخلاقیات، مســیر نخبگــی را ادامــه داد و به پیش رفــت که البته 
دستگاه های ذی ربط هم در این زمینه وظایفی بر عهده دارند و 

باید در این زمینه نهادسازی و جریان سازی شود.

رئیس هیئت عامــل ایمیــدرو گفت: شــرکت های فولاد 
مبارکه، گل گهر و چادرملو به عنوان سهام  داران شرکت فولاد 
سترگ پارس شرق، تأمین مالی خط تولید لوله های بدون درز 
CRA )با ظرفیــت 33 هزار تن( را تســریع و در دســتور کار قرار 

دهند.
بــه گــزارش خبرنگار فــولاد و بــه نقــل از روابــط عمومــی ایمیدرو، 
محمدرضا موثقی نیا در نشســت کنترل مدیریت پروژه ساخت 
لوله هــای بــدون درز CRA، بیان داشــت: پروژه تولیــد لوله های 
بدون درز یک طرح پیشرفته و»های تِک« و ازجمله پروژه های 

کلیدی کشور محسوب می شود.
وی افــزود: این پروژه در شــمار پروژه هــای مهم و بــا ارزش افزوده 
در زنجیــره پایین دســت فــولاد اســت و اجــرای آن مــورد توجه و 
حمایت سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 

)ایمیدرو( است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، تسریع در تأمین مالی این 
پروژه توســط ســهام داران )فــولاد مبارکه، گل گهــر و چادرملــو( را 
مهم خواند و گفت: در جهت دســت یابی به اهداف چشــم انداز 
در حوزه معدن و صنایع معدنی و همچنین تحقق منویات مقام 
معظم رهبری مبنی بر »جهش تولید«، شرکت ها باید همکاری و 
همگرایی در این عرصــه را مورد توجه قرار دهنــد و بیش از پیش 

زیرساخت های لازم را برای تحقق این مهم فراهم کنند.
در ادامه این جلسه مدیرعامل شــرکت فولاد سترگ پارس شرق 
منطقه آزاد چابهار طی سخنانی گفت: هدف از اجرای این پروژه، 
تولید لوله های بدون درز آلیاژی است. این نوع لوله ها از نظر کاربرد 
خاص تر بوده و متد تولید آن ها با روش های تولید لوله های بدون 

درز کم آلیاژی متفاوت است.
مرتضی هاشم پور افزود: با معرفی پیمانکار، عملیات احداث خط 

تولید این کارخانه در سایت چابهار انجام خواهد شد.

درمحضر ولایت

خبــــــــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

افزایش مشارکت در انتخابات، 
اولویت اول

تأمین مالی پروژه تولید »لوله های 
بدون درز« توسط سهام داران 

تسریع شود

آیین  چهارمین رویداد هم افزایی »همراستا« و 
روستایی  پیشرفت  سندهای  از  رونمایی 
شهرستان های مبارکه و لنجان با حضور مدیرعامل 
کبر پولادی  و جمعی از معاونان و مدیران فولاد مبارکه، زهرا سعیدی و ا
نمایندگان مردم شهرستان های مبارکه و لنجان در مجلس شورای 
اسلامی و جمعی از مسئولان این دو شهرستان در مجموعه ورزشی 

دستگرد مهرآوران شهرستان مبارکه برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، در این آیین، محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل 
فولاد مبارکه، طی سخنانی تصریح کرد: توانمندسازی و آموزش، اولویت 

فولاد مبارکه برای مردم منطقه است.
وی در بخش نخست سخنان خود گفت: خداوند در قرآن کریم می فرماید 
»و آهن را که در آن نیرویی سخت است و منافع دیگری نیز برای مردم 
دارد، آفریدیم«. کار در زنجیره تولید فولاد یکی از مشاغل سخت در 
همه جای دنیاست؛ اما فولاد برای مردم سرشار از منافع است؛ بنابراین 
رسالت فولاد مبارکه صرفاً تولید فولاد، اشتغال زایی و افزایش میزان تولید 
نیست، بلکه منفعت رسانی به مردم در همه حوزه هاست و تولید، حداقل 
کاری است که فولاد مبارکه باید انجام دهد. خودکفایی، رشد انسان ها، 
ارتقای سطح زندگی مردم و رشد و پیشرفت منطقه ای و ملی ازجمله 

مواردی است که فولاد مبارکه باید آن ها را در کنار تولید ایجاد کند.
زیرساخت و زیربنای رشد و پیشرفت واقعی همه کشورها 

صنعت فولاد است
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه زیرساخت و زیربنای رشد و پیشرفت 
واقعی همه کشورها، صنعت فولاد است، گفت: فولاد مبارکه طی دو 
سال اخیر با رویکرد جدیدی وارد حوزه های زیرساختی مسئولیت های 
اجتماعی شده و در این زمینه تحول ایجاد کرده است. در همین راستا 
و به دلیل اعمال محدودیت های انرژی به صنایع، فولاد مبارکه نیروگاه 
سیکل ترکیبی سردار شهید حاج احمد کاظمی با ظرفیت ۹1۴ مگاوات و 
یک نیروگاه خورشیدی با ظرفیت 600 مگاوات ایجاد کرد و برای استحصال 
گاز از میادین گازی کشور سرمایه گذاری قابل توجهی داشته است. 
همچنین این شرکت برای تبدیل شدن به صنعت سبز و صنعت دوستدار 
محیط زیست، در سال گذشته میلیون ها اصله نهال تولید و غرس کرده 
است؛ بنابراین با نگاهی جدید، این صنعت به صنعتی سراسر منفعت 

برای مردم تبدیل می شود.
نگاه جدید فولاد مبارکه به مسئولیت های اجتماعی، 

توانمندسازی و آموزش آحاد مردم، رشد و تعالی سرمایه های 
انسانی منطقه 

طیب نیا ادامه داد: فولاد مبارکه رویکرد خود را ایجاد تحول در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی با کمک، مشارکت، توانمندسازی و آموزش 
آحاد مردم و رشد و تعالی سرمایه های انسانی منطقه به کمک خود مردم 
قرار داده است. ما می توانستیم همچون گذشته صرفاً در برخی از مناطق 
محروم بسته های حمایتی توزیع و به این اقدام بسنده کنیم؛ اما رویکرد 
ما این است که به جای اختصاص بودجه برای حمایت از مناطق محروم، 
خودِ مردم را در رشد و تعالی و پیشرفتشان مشارکت دهیم و کاری اصولی، 

علمی و دلسوزانه به انجام برسانیم.
به صورت خودجوش نیازهای مناطق محروم منطقه را 

شناسایی کردیم و به دنبال رفع آن ها هستیم
وی عنوان کرد: مسئولیت اجتماعی یعنی تعهدی که سازمان ها جهت 
بهتر شدن جامعه بر عهده دارند. مسئولیت اجتماعی یعنی اتفاقی رقم 
بخورد که منحصر به یک مقطع زمانی خاص نباشد و وضعیت منطقه ای 
را بهبود دهد. طبق سیاست های قبلی در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی، ممکن بود برخی حمایت ها بر اساس سفارش و توصیه باشد 
و بسیاری از مناطق یا اولویت های اساسی مناطق دیده نشوند که این 
امر دور از عدالت بود؛ اما در حال حاضر ما منتظر نمی نشینیم تا یک 
جایی یا یک کسی سفارش شود، بلکه به صورت خودجوش نیازهای 
مناطق محروم منطقه را شناسایی می کنیم و به دنبال رفع نیازهای 

آن ها هستیم.
در نگاه جدید سعی می کنیم همه مناطق و ذی نفعانمان را 

به صورت عادلانه ببینیم
مدیرعامل فولاد مبارکه در همین زمینه ادامه داد: در نگاه جدید سعی 
می کنیم همه مناطق و ذی نفعانمان را به صورت عادلانه ببینیم و 
اولویت هایشان را با کمک خودشان شناسایی کنیم. در این رویکرد، 
افتخار ما این نیست که چند سالن ورزشی ساخته و یا به چند مسجد 
کمک کرده ایم، بلکه شبکه سازی، رشد و ارتقای و آموزش مردم منطقه 
گر فولاد مبارکه هم دست از  برای ما اهمیت دارد. با چنین رویکردی، ا
حمایت بردارد، مردم منطقه توانمند شده اند و این امر منجر به پیشرفت 
و آبادانی روستاها و مناطق محروم می شود. در این رویکرد مردم منطقه 
به گونه ای آموزش می بینند که برای خودشان چشم انداز داشته و روش 
گرفته باشند و خودشان با کار و تلاش بی وقفه برای حل  حل مسئله را فرا

مسائل خود وارد عمل شوند.
شناسایی ظرفیت ها، استعدادها، چالش ها و 

اولویت های مناطق هدف
کنون 23 کانون پیشرفت و آبادانی  وی با بیان اینکه از 7 ماه گذشته تا
منطقه ای به همت مجموعه رستا در مناطق روستایی شهرستان های 
مبارکه و لنجان فعالیت خود را آغاز کرده است، گفت: تلاش این کانون ها 
در کنار پژوهشگران دانشگاه و شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان این 
است که با به کارگیری تجاربی که طی سال ها به  دست  آمده، ظرفیت ها، 

استعدادها، چالش ها و اولویت های این مناطق شناسایی شود تا شرایط 
برنامه ریزی برای 10 سال آینده نیز محقق گردد.

فولاد مبارکه نقش تسهیلگری و کمک برای تحقق 
اتفاقات مثبت را ایفا می کند

روستایی  مناطق  آبادانی  و  پیشرفت  سند  طیب نیا،  گفته  به 
شهرستان های مبارکه و لنجان که امروز رونمایی می شود، همچون 
ریلی است که برای دوران حال و آینده کارایی خواهد داشت؛ به گونه ای 
که آیندگان نیز می توانند روی این ریل حرکت کنند. قطعاً فولاد مبارکه 
به تنهایی قادر به رفع مسائل، نیازها، چالش ها و مشکلات مردم منطقه 
نیست و در این مسیر نیازمند کمک خودِ آن هاست. این شرکت در کنار 
مردم منطقه و جامعه پیرامون خود، می کوشد منافع تولید فولاد را برای 
مردم محسوس سازد و در این راه نقش تسهیلگری و کمک برای تحقق 
اتفاقات مثبت را ایفا می کند؛ بنابراین اولویت فولاد مبارکه در منطقه، 

توانمندسازی و آموزش مردم است.

نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی 
مطرح کرد؛

پیشگامی فولاد مبارکه در تهیه شناسنامه ای از ظرفیت ها و 
مشکلات شهرستان های مبارکه و لنجان

زهرا سعیدی مبارکه، نماینده مردم شریف شهرستان مبارکه در مجلس 
شورای اسلامی در چهارمین رویداد هم افزایی »همراستا« و آیین رونمایی 
از سندهای پیشرفت روستایی شهرستان های مبارکه و لنجان اظهار کرد: 
فولاد مبارکه به گفته مدیرعامل این شرکت »یک همسایه خوب و دلسوز 
برای مردم است«؛ ازاین رو باید نگاه ها به صنعت تغییر کند تا با همراهی 
یکدیگر، چالش ها و مشکلات رفع شود. یکی از اولویت های شهرستان 
مبارکه بومی پذیری با اولویت محل سکونت نزدیک تر است که جزو برنامه 
ششم بوده و در مجلس شورای اسلامی تصویب شده و به صورت قانون 
درآمده است. تمامی مردم شهرستان ها خواستار اجرای این قانون با 

حفظ عدالت هستند.
وی تجهیز بیمارستان محمد رسول الله مبارکه را از دیگر مطالبات مردم 
این شهرستان دانست و افزود: فولاد مبارکه مساعدت لازم را در این زمینه 
در قالب طرح و پروژه، با تشکیل کمیته ای از نمایندگان دفتر نماینده 
مجلس مبارکه، فرماندار، فولاد مبارکه و بهداشت و درمان دنبال خواهد 
کرد. در زمینه خرید فاضلاب و پساب ها تصمیم بر آن شد که درصدی از 
آب تصفیه شده را برای این شهرستان ها در نظر بگیرند و این امر نیاز به 

توافق فولاد مبارکه و اداره کل آب و فاضلاب استان اصفهان دارد.
سعیدی ادامه داد: مشکلات زیاد و منابع محدود است؛ بنابراین باید 
اولویت بندی و شناسنامه ای تهیه شود؛ البته فولاد مبارکه این کار را 
به صورت پایلوت در شرق اصفهان در قالب پروژه ها و طرح هایی اجرا 
کرده و باید از منابع ملی و خیرین برای بهره برداری از آن ها استفاده 
کنیم. در مسیر خدمت گزاری به مردم تمام قد از همه افراد و مسئولان 
حمایت می کنیم و درخواست داریم که برای خدمت به مردم از یکدیگر 

سبقت بگیرند.
اقدامات فولاد مبارکه نشان دهنده توجه این شرکت به 

حقوق شهرستان است
گفت:  نماینده مردم شهرستان مبارکه در مصاحبه با خبرنگاران 
خوشحالم از اینکه این تعامل بین بزرگ ترین بنگاه اقتصادی کشور 
و به نوعی بین مردم شهرستان مبارکه و شهرستان لنجان در این ایام 

مبارک برقرار شده است.
کید کرد: بنا بر مصوبه شورای اداری شهرستان، مقرر  وی در ادامه تأ
بود که از هر شهر و روستای منطقه شناسنامه ای تهیه و ارائه شود که 
خوشبختانه این امر محقق شده و فولاد مبارکه نیز کمک کرده که 
این شناسنامه و اولویت ها مشخص شود. کاری که بسیار ارزشمند و 
نشان دهنده توجه این شرکت به حقوق شهرستان است. امیدواریم 
در پی این همکاری ها، پروژه ها زخمی و رها نشوند و به نتیجه برسند و 
هر پروژه اولویت داری که نخبگان آن شهر و روستا مشخص می کنند به 

سرانجام برسد.
کید بر اینکه ما به عنوان نماینده شهرستان در مجلس شورای  وی با تأ
اسلامی متوجه اهمیت حفظ منابع و منافع فولاد مبارکه هستیم، تصریح 
کرد: فولاد مبارکه به عنوان یک سرمایه ملی به توسعه اقتصادی کشور و 
منطقه کمک می کند. این موضوع را در نظر داریم که این شرکت، طبق 
قانون برنامه ششم و تکرار آن در برنامه هفتم، توجه به مناطق مسکونی 
نزدیک تر را در اولویت های خود دارد و معتقدیم حمایت های فولاد 
مبارکه از منطقه پیرامونی و حمایت های منطقه از فولاد مبارکه یک 
رابطه دوطرفه خواهد بود و اجازه نخواهیم داد حب و بغض ها در مسیر 
خدمت رسانی به مردم تأثیرگذار باشد. امیدواریم بتوانیم در پایان دوره 
چهارساله خدمت خود در سایه این همکاری اولویت های مردم را به 

سرانجام رسانده باشیم.
سعیدی گفت: در جلسه ای که امروز با دکتر طیب نیا مدیرعامل 
فولاد مبارکه داشتیم، دغدغه های مردم شهرستان مبارکه ازجمله 
بومی پذیری باتوجه به محل سکونت نزدیک تر و توجه هرچه بیشتر به 
توسعه و فراهم آوردن شرایط بهبود خدمت رسانی بیمارستان محمد 
رسول الله )ص( این شهرستان به مردم مطرح شد که خوشبختانه با 
استقبال خوب مدیرعامل این بنگاه اقتصادی مواجه گردید و مقرر 
شد با تشکیل کمیته ای متشکل از نماینده دفتر نماینده شهرستان، 

مسئولان بهداشت و درمان شهرستان، نماینده فرماندار و نماینده 
فولاد مبارکه طی طرح یا پروژه ای، وضعیت این بیمارستان به سمت 

بهبود ساماندهی شود.
وی از ایجاد پارک لجستیک در شهرستان مبارکه و تخصیص بخشی از 
پساب تصفیه شده به برخی شهرهای شهرستان به عنوان یکی دیگر از 

مواردی نام برد که با مدیرعامل فولاد مبارکه مورد تبادل نظر قرار گرفت.
سعیدی اولویت بندی نیازها و تهیه شناسنامه برای شهرها و روستاهای 
شهرستان مبارکه را از مهم ترین اقدامات در دست بررسی و اقدام دانست 
و گفت: خوشبختانه فولاد مبارکه دراین باره از چندین ماه قبل اقداماتی 
انجام داده است. باید این اولویت ها هر چه سریع تر و دقیق تر شناسایی 
شوند تا بتوان در آینده با استفاده از منابع ملی و قانونی و همیاری فولاد 

مبارکه و خیرین کارها را به نتیجه برسانیم.
نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
در مسیر خدمت رسانی به مردم تمام قد پای کار خواهیم ایستاد و هرجا 
که در مسیر خدمت رسانی به مردم حرکتی آغاز می شود، خط مشی ما 

مشخص است و حمایت خواهیم کرد.
سعیدی در بخش پایانی سخنان خود ضمن قدردانی از شرکت رستا 
گفت: تمام تلاش ما این است که خدمات شایسته ای به مردم عزیز 

ارائه شود.

نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس شورای اسلامی:
قرار است با این اقدامات از روزمرگی خارج شویم و بدانیم 

چه باید بکنیم

کبر پولادی، نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس شورای   ا
اسلامی نیز در مصاحبه با خبرنگاران گفت: امروز روز بسیار خوبی برای 
من بود؛ زیرا از نزدیک دیدم نمایندگان روستاهایی که در این جلسه 
حضور داشتند برای روستاهای خود آینده نگری کرده، چشم انداز 
نوشته، تهدیدها و فرصت های روستا را شناسایی و احصا کرده و از بین 
آن ها اولویت بندی کرده بودند. بسیار مهم است که روستاهای مختلفِ 
شهرستان های هم جوار با فولاد مبارکه چنین راهبردی را در پیش گرفته 

اند و به نظرم این اقدامات واقعاً مبارک است.
نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
به نظر می رسد قرار است با این اقدامات از روزمرگی خارج شویم و بدانیم 
چه باید بکنیم تا بیشترین بهره وری و نتیجه را حاصل کنیم. به نوبه 
خود از دکتر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه قدردانی می کنم که چنین 
فضایی را به وجود آورده و این مسیر را برای آینده شهرستان های لنجان 

و مبارکه باز کرده است.
برنامه امروز نویددهنده فردای بهتر برای منطقه است 

وی تصریح کـرد: من نیـز معتقـدم در حـوزه مسـئولیت های اجتماعی 
بایـد بـه توسـعه زیرسـاخت های روسـتاها توجـه کنیـم تـا از ایـن  پـس، 
شـاهد اشـتغال زایی و پیشـرفت روسـتاها باشـیم. بـه خاطـر داشـته 
باشـیم مـا ظرفیت هـای خوبـی در حـوزه کشـاورزی داریـم و می توانیـم 
در حـوزه صنایـع تبدیلـی در روسـتاها کار کنیـم. می توانیـم در حـوزه 
اشـتغال بیـش از ایـن و بهتـر از ایـن در روسـتاها فعالیـت کنیـم. بـه نظر 
می رسـد چنانچه ایـن پروژه هـا و طرح ها بـه ثمر برسـد، شـاهد تحول و 
آیندهـای بهتـر بـرای روسـتاها خواهیم بـود. به طـور کلـی، برنامـه امروز 
نویددهنـده فـردای بهتـر بـرای منطقـه اسـت. ازایـن رو بـه نوبـه خـود از 
تمامـی دسـت اندرکاران فـولاد مبارکـه و همـه کسـانی کـه در ایـن مسـیر 

گام برداشـته اند، قدردانـی می کنـم.

در حاشیه برگزاری این آیین خبرنگار فولاد با برخی از مسئولان و 
دست اندرکاران حاضر مصاحبه هایی انجام داده است. ماحصل 

این مصاحبه ها را در ادامه مطلب می خوانید؛

محمدرضا عسگریان، فرماندار شهرستان مبارکه:
عمده ترین این پروژه ها به اشتغال زایی، توسعه و غنی سازی 

فرهنگی و اجتماعی مرتبط می شود

امروز در اقدامی مشترک و با همکاری مردم و صنایع حاضر در شهرستان 
از جمله شرکت فولاد مبارکه شاهد اتفاق خوبی در شهرستان مبارکه 

بودیم.
کارها در دو حوزه پیشرفت داشت؛ اولاً نیازسنجی هایی که در هر منطقه 
به عمل آمده و ثانیاً اولویت هایی که بر اساس آن نیازها معرفی شده است. 
بر اساس این اولویت ها چند پروژه تعریف شده که با مشارکت فولاد مبارکه 

و همشهریان در روستاهای مختلف در حال انجام است.
عمده ترین این پروژه ها به اشتغال زایی، توسعه و غنی سازی فرهنگی و 
اجتماعی مرتبط می شود و انصافاً کارهای مفیدی بوده است. امیدواریم 
هرچه سریع تر شاهد به بهره برداری رسیدن این پروژه ها باشیم و مردم 

بتوانند از آن ها بهره لازم را ببرند.
در این فرایند، اولویت بندی انجام پروژه ها از اهمیت بسزایی برخوردار 
است که با باید با نهایت دقت انجام شود تا هزینه های انجام شده به 
بهترین شکل ممکن نیاز واقعی مردم منطقه را برطرف کند. البته برای 
نیازسنجی ها، با همکاری فرمانداری و بخشداری های منطقه، اقدامات 
خوبی انجام شده و امیدواریم با همکاری شرکت رستا به نتایج مطلوبی 

دست یابیم.

توانمندسازی و آموزش، اولویت فولاد مبارکه برای مردم منطقه است
مدیرعامل فولاد مبارکه در چهارمین رویداد هم افزایی »همراستا«:

رئیس هیئت عامل ایمیدرو:

کید کردند: رهبر انقلاب در دیدار مدال آوران المپیادهای علمی تأ

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

زهرا سعیدی
 نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی

محمدرضا عسگریان
 فرماندار شهرستان مبارکه

محمدجواد براتی
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه

کبر پولادی   ا
نماینده مردم شهرستان لنجان در مجلس شورای اسلامی

علیرضا کاظمی
 معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه

ادامه در صفحه 3 
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SKS برگزاری نخستین کنفرانس ملی آهن سازی به همت
برای نخستین بار در کشور، کنفرانس ملی آهن سازی مهرماه ۱۴۰۳ به همت فولاد کاوه جنوب کیش در شهر بندرعباس برگزار خواهد شد. جواد حاتمی مدیرعامل SKS، بابیان اهمیت برگزاری رویدادهای ملی و بین المللی با موضوعات تخصصی صنعت فولاد و نقش مؤثر آن در انتقال تجربیات شرکت ها، تسهیم 

کوسیستم دانش بنیان در صنعت آهن و فولاد می گردد. دانش و ایجاد ارتباط پایدار بین فعالان این حوزه بیان داشت: ارائه دستاوردهای علمی و فنی شرکت های دانش بنیان و ایجاد پل ارتباطی میان تولیدکنندگان صنعت فولاد و پژوهشگران این حوزه، منجر به هم افزایی و توسعه متوازن و پایدار ا

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      
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60

سهم ۵ درصدی ایران از تولید احیا مستقیم فولاد در 
جهان

چین بزرگ ترین تولیدکننده فولاد از طریق کوره بلند در سال 
۲۰۲3 بود. سهم چینی ها در این حوزه به ۶۸ درصد می رسد، 
ولــی در روش احیــای مســتقیم چینی هــا ۱۹ درصد از ســطح 
تولیدات را دارند و سهم ایران به عنوان چهارمین تولیدکننده 

بزرگ دنیا برابر با ۵ درصد است.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد و به نقــل از ایراســین، اســتیل دیتا در 
گزارشــی تولید فولاد جهــان از طریــق احیا مســتقیم و کوره های 
بلند در سال 2023 را مورد بررســی قرار داد. نتایج نشان می دهد 
فولادســازان ایرانی در روش احیا مســتقیم ســهم ۵ درصدی در 
میان فولادســازان جهان دارنــد، ولی در کوره هــای بلند چین با 
گرچه چینی هــا در تلاش اند تا با  اختلاف در صدر قرار می گیرد. ا
هدف تولید فولاد ســبز ســطح تولیدات کوره بلند را تا سال 202۵ 
کاهش دهند، ولی آن ها در سال 2023 نزدیک به 6۸ درصد از فولاد 
جهان را از طریق کوره بلند تولید کرده اند. ژاپن و هند هرکدام با 
سهم ۵ درصدی در رتبه دوم هستند و روسیه با سهم ۴ درصدی 
سوم است. در میان بزرگ ترین تولیدکنندگان با کوره های بلند، 
کشورهای کره جنوبی، آمریکا، آلمان، برزیل، تایوان، ترکیه و فرانسه 
نیز قرار دارند. سهم ترکیه و تایوان حدود 1 درصد و سهم فرانسه 
کمتر از 1 درصد است. ایران در تولید فولاد با کوره بلند رتبه بالایی 
ندارد. البته کشــورهای مختلف جهان ازجمله چیــن در تلاش 
هستند تا تولید از طریق کوره های بلند را کاهش دهند، زیرا تولید 
در ایــن روش آســیب های زیادی ازجملــه آلودگی بــرای محیط 
زیست را به دنبال دارد. در مقابل روش احیا مستقیم موردتوجه 

فولادسازان قرار دارد.
بر اســاس آمار اســتیل دیتا در تولید فولاد با روش احیا مستقیم 
چین بــا ســهم 1۹ درصــدی در صــدر قــرار می گیرد. ســپس هند 
و آمریــکا به ترتیب بــا ســهم 1۵ و 10 درصــدی در رتبه دوم و ســوم 
هستند. ایران و روسیه هرکدام با سهم ۵ درصدی در رتبه چهارم 
هســتند. ترکیه، ژاپن، کره جنوبــی، ایتالیــا، مکزیک و اســپانیا از 
بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد با روش احیا مستقیم هستند، ولی 
۵ کشور چین، هند، آمریکا، ایران و روسیه در مجموع ۵۴ درصد 
از فولاد جهان از طریق احیای مستقیم را تولید می کنند. سهم 
چین در این بخش طی ســال های گذشــته افزایش یافته است 
و پیش بینی می شود در ســال 202۴ به بیش از 22 درصد برسد. 
سطح تولیدات هند از روش احیا مســتقیم نیز در حال افزایش 
است و به بالاتر از 1۵ درصد می رسد، ولی بیشترین افزایش تولید 

از طریق احیای مستقیم در سایر کشورها دیده می شود.
استیل دیتا نوشت 26 درصد از فولاد از طریق احیا مستقیم را سایر 
کشــورها تولید می کنند. این کشورها برنامه های بســیاری برای 
افزایش ظرفیت تولید با احیا مستقیم دارند و پیش بینی می شود 

در سال های پیش رو سهم بیشتری از این حوزه کسب کنند.

ح سرمایه گذاری در صندوق  بررسی بیش از ۶۰ طر
»cvc« شرکت سنگ آهن مرکزی ایران

بیــش از ۶۰ طــرح ســرمایه گذاری به صنــدوق ســرمایه گذاری 
خطرپذیر شرکت ســنگ آهن مرکزی ایران رسیده است که با 
بررسی های انجام شــده، ســه طرح در مرحله عقد قرارداد و 
سه طرح دیگر نیز در مراحل پایانی برای سرمایه گذاری است.

به گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از پایــگاه خبــری و تحلیلی 
»فلزات آنلایــن«، روابــط عمومــی شــرکت ســنگ آهن مرکــزی 
ایران اعلام کرده اســت صنــدوق پژوهــش و فنــاوری غیردولتی 
سرمایه گذاری خطرپذیر سنگ آهن مرکزی و صنایع وابسته که 
با نام صنــدوق »CVC« ســنگ آهن مرکزی شــناخته می شــود، 
نخستین شرکت از شــرکت های زیرمجموعه سنگ آهن مرکزی 
ایران به شمار می آید که به واسطه فعالیت در زیست بوم نوآوری 
و فنــاوری و ســرمایه گذاری در شــرکت های دانش بنیــان، موفق 
به اخذ مجوز دانش بنیــان از معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 

دانش بنیان ریاست جمهوری شده است.
بنا بر اعلام این مجموعه، این صندوق در ســال گذشته بیش از 
60 طرح سرمایه گذاری دریافت کرده است که پس از بررسی های 
انجام شده، سه طرح به مرحله انعقاد قرارداد رسیده و سه طرح 

دیگر نیز در مراحل پایانی برای سرمایه گذاری قرار دارد.

عدد خبر

درصد

طرح

محمدعلی جعفری
 مدیرعامل شرکت رستا

سلیمه مرتضوی
امین کانون پیشرفت و آبادانی رستا در روستای احمدآباد

هادی تندرو
راهور رستا در شهرستان های مبارکه و لنجان

حسن کریمی لنجی
 تسهیلگر اقتصادی اجتماعی و سفیر رستا در شهرستان مبارکه

محسن یونسی
 معاون برنامه ریزی و هماهنگی امور عمرانی فرمانداری شهرستان لنجان

علیرضا کاظمی، معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد 
مبارکه:

در این فرایند مردم به یک ثروت یا نظام امرارمعاش پایدار 
دست می یابند

در قوانین مترقی نظام اسلامی و فرمایشات مقام معظم رهبری ما به 
اسنادی غنی دست می یابیم که با استناد و اتکا به آن ها می توانیم 
حکمرانان مطلوبی برای نظام اسلامی و هر بخش از کشور عزیزمان باشیم. 
کید بسیار زیادی بر مقوله تعاونی ها شده است. در  در قانون اساسی ما تأ
تعاونی ها مردم به مشارکت فراخوانده می شوند در کنار یکدیگر هم افزایی 
و توان افزایی ایجاد می کنند. در مجموع این توان افزایی ها و هم افزایی ها 
به کسب ثروت بیشتر و تقویت قدرت پیشرانه کشور و در نهایت به اتفاقات 

خوبی برای کشور منجر می شود.
مقام معظم رهبری امسال در سخنان خود در حوزه تولید، به نکته ای 
اشاره کردند که راه را برای حکمرانان تبیین و چشم اندازی روشن برای 
آن ها باز می کند. اینکه ایشان امسال را »جهش تولید با مشارکت مردم« 

خواندند در واقع  تقویت همان نگاه تعاونی هاست.
در فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین بنگاه های اقتصادی کشور، 
حتماً باید به آبادانی کشور و به خصوص مناطق پیرامون کارخانه توجه 

ویژه داشته باشیم.
بـه  کـه  بودجـه ای  محـل  از  را  اقدامـات  قبیـل  ایـن  مبارکـه  فـولاد 
مسئولیت های اجتماعی تخصیص داده است انجام می دهد. البته این 
شرکت طی چند سال اخیر، حوزه مسئولیت اجتماعی را با تغییر نگرش 
دنبـال کـرده و تـلاش می کنـد طبـق مثـل معـروف کـه آمـوزش ماهیگیری 
بـر دادن ماهـی اولویـت دارد، راه هـای کسـب ثـروت و حـل مشـکلات را به 

مـردم آمـوزش دهـد.
با این تغییر نگاه، فولاد مبارکه مسئولیت های اجتماعی خود را به 
بخش های موردنیاز معطوف می سازد، مثلاً با مشارکت مردم فهیم، 
اهالی و نخبگان روستاها، سندی مبتنی بر زیرساخت ها، ظرفیت ها، 
خرده فرهنگ ها و علاقه مندی های آن ها استخراج و بر اساس آن، نیاز آن 

منطقه یا روستا برای توسعه و آبادانی را مشخص می کند.
با این اقدام، مردم زمینه های رشد و توسعه ای را که در افق فکری خود 
ترسیم کرده اند با فولاد مبارکه در میان می گذارند. در ادامه، این افکار و 
رویکردها علمی سازی می شود و در نهایت و پس از طی مسیر علمی سازی، 
به یک سند می رسیم. در اینجا ایستگاهی ایجاد می شود و در آن افراد 
فراخوانده می شوند. در این حالت است که هم افزایی ایجاد شده و نوبت 
به توان افزایی می رسد. در این مرحله، غنی سازی آن افکار صورت می گیرد 
و محصول موردنظر یا ایده مطرح شده به دست خود مردم و تسهیلگریِ 
فولاد مبارکه تولید یا پیاده سازی می شود. در این فرایند است که مردم به 

ثروت یا نظام امرارمعاش پایدار دست می یابند.
امروز خیلی خوشحالیم که در چهارمین ایستگاه رویداد رستا قرار گرفته ایم 
و شاهد سند پیشرفت آبادانی منطقه مبارک و لنجان هستیم. امیدواریم 
بتوانیم با همه این همکاری ها و توان افزایی ها، گام های مؤثر و سریعی 

برای رضایتمندی هرچه بیشتر مردم منطقه و آبادانی کشور برداریم.

محمدجواد براتی، مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه:
نقش فولاد مبارکه در قالب آموزش، توسعه نهادی و پشتیبانی 

از طرح ها، پروژه ها و اولویت هاست

فولاد مبارکه طی دو سال اخیر یکی از اهداف خود را ارائه الگویی جدید، 
هدفمند و مسئله محور برای عمل به مسئولیت های اجتماعی قرار داده 
و در این راستا تلاش کرده با هدفِ پیشرفت منطقه ای و با بهره گیری از 
تجارب داخلی و بین المللی، این الگو را پیاده کند. آنچه امروز شاهد آن 
هستیم، رونمایی از شناسنامه های پیشرفت و آبادانی 16 روستا در 

شهرستان مبارکه و 7 روستا در شهرستان لنجان است.
اتفاقی که با مشارکت رستا محقق شده این است که کانون های پیشرفت 
در روستاهای هدف توسط مردم و نخبگان همان روستا تشکیل و 
مطالعات و نیازهای هر روستا توسط مردم و این کانون ها اولویت بندی 
شده و قرار است این نیازها به دست خود مردم برطرف شود. نقش فولاد 
مبارکه در قالب آموزش، توان افزایی و پشتیبانی از طرح های اولویت دار 

شناسایی شده در راستای نظام مسائل منطقه است.
شرکت فولاد مبارکه در تمامی پروژه ها تلاش کرده تا با آموزش های لازم 
و مؤثر، روند اجرایی پروژه ها را تسریع و تسهیل کند. در طول این فرایند 
وظیفه اصلی بر عهده خودِ مردم خواهد بود؛ در حقیقت این مردم 
هستند که پیشرفت را رقم می زنند. فولاد مبارکه براساس چارچوب هایی 
که در حوزه مسئولیت های اجتماعی متعهد شده به اجرای این پروژه ها 
کمک می کند و می کوشد در وهله اول با تسهیلگری و حمایت، نقش خود 

را به درستی ایفا کند.

محسن یونسی، معاون برنامه ریزی و هماهنگی امور عمرانی 
فرمانداری شهرستان لنجان:

مردم؛ بهره بردار نهایی این طرح ها

شهرستان های مبارکه و لنجان از جمله شهرستان های استان اصفهان 
هستند که در هم جواری صنایع بزرگ قرار گرفته اند. فولاد مبارکه در 

راستای عمل به مسئولیت اجتماعی خود اقدامات گسترده و مؤثری 
انجام داده و از سال گذشته در راستای توسعه، پیشرفت و آبادانی این 

منطقه، طرح های متعددی را مطرح کرده است.
در پی این راهبرد، مسئولان هر دو شهرستان با همکاری شرکت رستا به 
نمایندگی فولاد مبارکه جلسات متعددی برگزار کردند و هماهنگی های 
خوبی به عمل آمد تا جایی که امروز شاهد حاصل زحمات چندین ماهه 
این کارگروه هستیم و تعداد قابل توجهی از روستاهای دو شهرستان سند 

پیشرفت و توسعه خود را به نمایش گذاشته اند.
گرچه در ابتدای کار، با مشکلات و نواقصی مواجهیم؛ اما این اقدامات،  ا
کارهایی نوآورانه و زیربنایی است و می تواند عمل به مسئولیت های 
اجتماعیِ بنگاه های اقتصادی و بودجه های در نظر گرفته شده در این 

زمینه را هدفمندتر تعریف کند.
از برنامه های توسعه ای که در شهرهای منطقه لنجان در نظر گرفته شده 
بسیار خرسندیم. در سند راهبردی توسعه این روستاها به مواردی اشاره 
شده است که می تواند آینده خوبی را برای منطقه پیرامونی این صنعت 
رقم بزند. این طرح ها می تواند به رضایتمندی عمومی و توسعه عدالت 

اجتماعی بین مردم به عنوان بهره بردار نهایی منجر شود.

محمدعلی جعفری، مدیرعامل شرکت رستا:
مقرر شد مدل جدیدی از مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه را 

در مناطق هدف اجرا کنیم

شرکت فولاد مبارکه از حدود 2 سال قبل، برنامه ای برای تغییر عملکرد در 
حوزه عمل به مسئولیت های اجتماعی خود در استان اصفهان تدارک 
دیده است. بر اساس این برنامه، در مجموعه دانش بنیان و شتاب دهنده 
پیشرفت آبادانی رستا مقرر شد، مدل جدیدی از مسئولیت اجتماعی 
فولاد مبارکه را در مناطق هدف اجرا کنیم. بر اساس تجربه ای که در کل 
استان های کشور کسب کرده ایم، قرار است از طریق توانمندسازی 
جوامع محلی در مناطق مختلف، در یک برنامه سه دوره ای، طراحی و 

پیاده سازیِ اقدامات انجام گیرد.
در این راستا موضوع توان افزایی نیروهای محلی یکی از اهداف است که 
بر این  اساس در شهرستان های مبارکه و لنجان طی 7 ماه گذشته در 23 
منطقه روستایی کانون های پیشرفته روستایی شروع به کار کردند. در 
ادامه، سندهای پیشرفت آبادانی در این 23 روستا تدوین شدد و علاوه 
 بر آن، واحد مطالعات رستا مطالعات جامعی را در منطقه انجام داد. 
نهایتاً مقرر است مطالعات فراتحلیل این دو مرحله یعنی واحد مطالعات 
و اقدامات انجام شده در سطح روستا به سند جامع پیشرفت و آبادانی 

روستاهای هدف تبدیل شود.
اقداماتی که در این مناطق انجام شده از طریق تسهیلگری برای آموزش 
افراد از طریق توجیه و تدوین همین اهداف انجام می شود. مقرر است 
همین اسناد در زمینه مساعدت های فولاد مبارکه، در سایر روندها و 
فعالیت ها به نقشه راه آینده تبدیل شود و خود مردم روستا توانمند شوند 
و برای رفع مشکلات بعدی خود اقدام کنند. در آیین امروز دو اتفاق رخ 
داد؛ یکی رونمایی از 23 سند پیشرفت آبادانی روستایی دو شهرستان بود 
و دیگری رونمایی از میثاقنامه شهرستان ها که به دست مردم و مسئولان 

امضا خواهد شد.
 همچنین مقرر است در دو حوزه فرهنگی و اشتغال در این شهرستان ها 
اقداماتی انجام شود و بر اساس توانمندسازی هایی که در مناطق شکل 
می گیرد، برای رفع معضلات و مشکلات پروژه های یادشده اقدامات لازم 

انجام شود.

هادی تندرو، راهور  رستا در شهرستان های مبارکه و لنجان:
مسئله های اولویت دار خود مردم را به عنوان برنامه اقدام 

شناسایی کردیم

از آبان ماه سال گذشته، به منظور انجام برنامه های مطالعاتی وارد 
شهرستان های لنجان و مبارکه شدیم و کار شناسایی روستاهای هدف را 

آغاز کردیم. در ادامه، کانون های موردنظر با حضور اهالی نخبه، فرهیخته 
و باتجربه روستاها در مناطق هدف تشکیل شد. این افراد گرد هم آمدند 
ک گذاشتیم تا در نهایت، به فرایند  و ما ادبیات توسعه را با آن ها به اشترا
اجرایی رسیدیم، وضعیت موجود را شناسایی و برای رسیدن به وضعیت 

مطلوب، چشم اندازها را احصا کردیم.
در ادامه برای رسیدن به اهداف، نظام مسائل روستایی و در نهایت 
مسئله های اولویت دار مردم را از طریق خود آنان به عنوان برنامه اقدام 
شناسایی کردیم و سرانجام امروز شاهد رونمایی از توسعه نهادی و 
سندهای پیشرفت 23 روستای هدف با حضور مسئولان دو شهرستان 
هستیم. امیدواریم در ادامه با اقدامات عملیاتی در روستاها با کمک خود 

اهالی شاهد شرایط بهتری باشیم.
به طورکلی نگاه ما این است که خودِ مردم هستند که می توانند با همکاری 

و توان افزایی هرچه بیشتر، شرایط بهتری را برای خود فراهم می کنند.

سلیمه مرتضوی، امین کانون پیشرفت و آبادانی رستا در روستای 
احمدآباد:

 زمینه های خوبی برای بهبود وضعیت روستا مهیا شده است

از ابتدا که مجموعه رستا وارد منطقه شد، همکاری خود را با این شرکت 
آغاز کردیم. در ابتدا باید از اینکه زمینه بروز و ظهور استعدادهای نهفته 
در این روستا فراهم شده است، تشکر  کنم. مجموعه رستا از طریق کانون 
پیشرفت و آبادانی و ایجاد همدلی میان مردم، زمینه های خوبی را برای 
بهبود وضعیت روستا مهیا کرده است. در زمینه اشتغال و مشاغل خانگی 
و همچنین زمینه های فرهنگی و اجتماعی و ورزشی، همکاری های خوبی 

صورت گرفته و سند اقدام امروز ارائه شد.
ان شاءالله بنا داریم باتوجه به سند ارائه شده، از مدرسه بدون استفاده 
موجود در روستا، باتوجه به کمبود فضاهای آموزشی، ورزشی و همچنین 
در راستای ارتقای شادابی و نشاط روستاییان، به ویژه بانوان و کودکان 
کن در این منطقه، به عنوان مکانی مناسب برای فضاهای یادشده  سا

استفاده کنیم.

حسن کریمی لنجی، تسهیلگر اقتصادی اجتماعی و سفیر رستا 
در شهرستان مبارکه:

کنون با این دیدگاه به ظرفیت های  مردم می پرسیدند چرا تا
داخلی روستا نپرداخته بودیم

امروز با رونمایی از اسناد پیشرفت منطقه مبارکه شاهد شکوه حضور 
مردم در حوزه مسئولیت های اجتماعی بودیم. بدون تردید با کنار هم 
قرار گرفتن سه ضلع »مردم«، »مسئولان« و »خیّران« اتفاق های خوبی 
در کشور رقم می خورد. این دقیقاً همان مشارکتی است که مقام معظم 
رهبری به آن اشاره کرده اند. این راهبرد حرکتی است که از 7 ماه پیش با 

مقدمه سازی شرکت رستا در این منطقه آغاز شده است.
کـره شـدیم و کانون هـای پیشـرفت را از جمـع  در ابتـدا بـا مـردم وارد مذا
نخبـگان حاضـر شـکل دادیـم. در ابتـدا مـردم ایـن کار را چنـدان جـدی 
تلقـی نکردنـد، امـا بـا شـکل گیری جمـع نخبـگان، اعتمـاد مـردم جلـب و 
نظام مسـائل احصا شـد. در ادامه، شـاهد بودیـم که مردم می پرسـیدند 
کنـون بـا ایـن دیـدگاه بـه ظرفیت هـای داخلـی روسـتا نپرداختـه  چـرا تا
بودیم. پس از آن سـرمایه ها احصا شـد و در ادامه، سـند پیشـرفت روستا 
باتوجه به منابـع موجـود از دیـدگاه خود مـردم نوشـته و پـس از آن، پـروژه 

اقـدام، اسـتخراج شـد.
کاری که از دل جامعه و مردم برآید قطعاً نتایج پایداری به 

همراه خواهد داشت
نکته حائز اهمیت این است که کاری که از دل جامعه و مردم برآید قطعاً 
نتایج پایداری به همراه خواهد داشت. وقتی در کنار کمک خیّران و 
تسهیلگران از جمله فولاد مبارکه، مردم مشکلات را با همت خود حل 
می کنند مسلماً شیرینی کار را دوچندان احساس می کنند. وقتی مردم 

مسئولان را کنار خود می بینند، اتفاقات زیباتری رخ می دهد.
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جاذب های سولفورزدایی خوارزمی در واحد احیا مستقیم گهر زمین
گذار گردید. شرکت معدنی و صنعتی گهر زمین، که در سال ۱۳8۳ جهت بهره برداری از معدن شماره ۳ گهرزمین  قرارداد تولید و تحویل بیش از 2۰۰ تن جاذب های سولفورزدایی موردنیاز نخستین واحد احیا مستقیم »گهر زمین« شامل چهار مخزن سولفورزدایی طی قراردادی به شرکت گسترش فناوری خوارزمی وا

ک موردنیاز کارخانجات فولاد،، برای نخستین بار وارد مرحله تولید آهن اسفنجی در بردسیر کرمان در قالب دو واحد، هر یک با ظرفیت ۱.72 میلیون تن در سال شده است. تأسیس شده، در راستای توسعه عملیات تولید سالانه ۱5 میلیون تن سنگ آهن و معدنکاری، برای تأمین خورا

خـبــــــــــــــــــر

هادی خانی، معاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی و 
رئیس مرکز اطلاعات مالی این وزارتخانه روز سه شنبه 
۲۹ خردادمــاه، ضمــن دیدار بــا مدیرعامــل و معاون 
اقتصــادی و مالی فــولاد مبارکه، پــس از بازدیــد از خطــوط تولید این 
شرکت تصریح کرد: فولاد مبارکه جزو شرکت های شفاف و موفق حوزه 

اقتصادی و مالی در کشور است.
کید شفاف بودن نظام مالی فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: این  وی در تأ
کنون هیچ مورد مشــکوکی در حوزه اقتصادی و مالی نداشته  شــرکت تا

است.
سلسله اقدامات فولاد مبارکه در حوزه مبارزه با 

پول شویی می تواند برای بسیاری از صنایع کشور الگو باشد
به گفته معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، بر اســاس قانون و مقررات 
مبارزه با پول شویی، شرکت های بزرگ کشــور موظف اند واحد مبارزه با 
پول شویی راه اندازی کنند. همچنین شرکت ها موظف اند سامانه های 
مرکز اطلاعــات مالی را تحویــل گرفته و معاملات مشــکوک متناســب با 
شاخص های ابلاغ شده از سوی وزارت امور اقتصادی و دارایی را به این 

وزارتخانه گزارش دهند.
کیـد کـرد: قطعـاً فـولاد مبارکـه یکـی از مهم تریـن و بزرگ ترین  خانـی تأ

صنایـع پیشـرو در کشـور اسـت. ایـن شـرکت عملکـرد خوبـی داشـته 
و سلسـله اقداماتـش می توانـد بـرای بسـیاری از صنایـع کشـور الگـو 

باشـد.

معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه:
فولاد مبارکــه در زمینه مبارزه با پول شــویی اقدامــات مؤثری 

انجام داده است

مهدی کویتی، معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه نیز در جریان بازدید 
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی از فولاد مبارکه در مصاحبه با خبرنگار 
فولاد گفت: فولاد مبارکه به عنوان یک صنعت پیشرو در تمامی حوزه ها 
ازجمله در زمینــه مبارزه بــا پول شــویی اقدامات مؤثــری انجــام داده و 

اهمیت مبارزه با پول شویی را نادیده نگرفته است.
وی در خصوص اهمیت این اقدامات اظهار داشت: برنامه های در دست 
اجرا نه تنها برای حفظ شفافیت و سلامت مالی شرکت ضروری است، بلکه 
به ارتقای اعتماد عمومی و سرمایه گذاران کمک می کند؛ بنابراین ایجاد 
ساختاری مؤثر برای شناسایی و مقابله با فعالیت های مشکوک مالی، از 
اولویت های ما بوده اســت. ما متعهد به اجرای دقیق قوانین و مقررات 

مرتبط با مبارزه با پول شویی هستیم تا ضمن حفظ سلامت مالی، نقش 
مثبتی در اقتصاد کشور ایفا کنیم.

مهدی کویتــی در خصوص برنامه هــا، اقدامــات و دســتاوردهای فولاد 
مبارکــه در حوزه مبــارزه با پول شــویی و ســایر اقداماتی که به شــفافیت 
نظام های مالی فــولاد مبارکه منجر شــده گفت: فــولاد مبارکــه با هدف 
مبارزه با پول شــویی و افزایش شــفافیت مالــی، چندین برنامــه و اقدام 
مهم را در دستور کار خود قرار داده که ان شــاءالله در سال جاری آن ها را 

اجرایی خواهیم کرد.
به گفته معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه ازجمله این اقدامات ایجاد 
واحد مبارزه با پول شویی، تدوین دستورالعمل های دقیق و آموزش های 
مستمر به کارکنان است. همچنین فولاد مبارکه درصدد است با ایجاد 
زیرساخت های سیستمی پیشرفته و با تحلیل داده، ضمن شناسایی 
کنش های مالی مشکوک و گزارش دهی منظم آن به نهادهای نظارتی  ترا

به شفاف تر شدن نظام مالی شرکت و در سطح بالاتر کشور کمک کند.
وی خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه در بیشتر حوزه ها به عنوان پیشران و 
الگویی موفق شناخته  شده و ان شاءالله در حوزه شفافیت مالی و مبارزه 
با پول شویی نیز با تلاش همکارانمان سعی  می کنیم همچون گذشته 

الگویی موفق برای سایر شرکت ها و فعالان اقتصادی کشور باشیم.

نظام مالی فولاد مبارکه جزو نظام های شفاف مبارزه با پول شویی است
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی در بازدید از فولاد مبارکه:

خبر بین الملل

صنعت فولاد ایتالیا از نظر کربن زدایی، اقتصاد چرخشی 
و بهره وری انرژی در اتحادیه اروپا پیشتاز است. بهره وری از 
کسید کربن صنعت فولاد ایتالیا 4۰ درصد  انرژی و انتشار دی ا

بهتر از میانگین اروپایی است.
به گزارش فولاد ایران، بیش از ۸۵ درصد از تولید فولاد این کشور از 
قراضه آهن استفاده می کند و کارخانه های فولاد ایتالیایی از نظر 
بازیافت ضایعات رتبه اول را در اتحادیه اروپا دارند. به این ترتیب 
در سال 2022 کارخانه های فولاد این کشور 1۸.7 میلیون تن قراضه 
آهن را فراوری کردند. این بخش همچنین بین سال های 1۹۹0 تا 
2023 انتشار کربن را 60 درصد کاهش داد و مصرف انرژی آن از سال 

2000 تا کنون بیش از 33 درصد کاهش یافته است.
حدود ۸0 درصد از سرمایه گذاری های تولیدکنندگان فولاد ایتالیا 
در اقتصاد چرخشی، بهره وری انرژی، دیجیتال سازی، حفاظت از 
محیط زیست و ایمنی است. به ویژه، در سال 2022، سرمایه گذاری 
در بخش کربن زدایی در مقایسه با سال 2021 بیش از دو برابر شد. 
کارخانه های ایتالیایی به طــور کامل به سیســتم های مدیریت 

زیست محیطی تأییدشده مجهز هستند.

ذخایر فولاد در کارخانه های عضو انجمن آهن و فولاد 
چین در ژوئن سال ۲۰۲4 نسبت به ژوئن سال گذشته رشد 
چشمگیری پیدا کرد. جزئیات جدیدترین گزارش منتشرشده 
از سوی انجمن آهن و فولاد چین )CISA( نشان می دهد کل 
موجودی فولاد شرکت های کلیدی چین در اوایل ژوئن سال 
میلادی جاری حدود ۱۶.۰۸۶ میلیون تن محاسبه شد که در 
مقایسه با موجودی ۱4.۵۶۶ میلیون تنی در اواخر ماه می از 
رشد ۱.۵۱۹ میلیون تنی معادل ۱۰.43 درصدی حکایت دارد. 
اعضای انجمن مدعی اند روند صعودی تولید فولاد خام ادامه 
خواهد یافت و به زودی ظرفیت انبار این کارخانه ها تکمیل 

خواهد شد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایراســین، تولیــد روزانه فولاد 
خام در کارخانه های عضو انجمن آهن و فولاد چین اوایل ژوئن 
ســال جاری به 2.2۴۸ میلیون تن رسید که بیانگر افزایش تولید 
که متوســط  3.31 درصدی نســبت بــه اواخر ماه می اســت؛ چرا
تولیــد روزانه فولاد خام اعضــای انجمن در اواخر مــاه می حوالی 
2.176 میلیــون تن بــود. علاوه بــر این طبــق آمارها فولادســازان 
چینــی در اوایل ژوئــن 2023 روزانه 2.231 میلیون تــن فولاد خام 
تولید می کردند و مقایســه میانگیــن تولیــد روزانه فولاد خــام در 
ژوئن 202۴ نسبت به ژوئن سال گذشــته بیانگر رشد تولید 0.77 

درصدی است.
در مقابل، متوســط تولیــد روزانه آهن خــام در اوایل ژوئن ســال 
جــاری 1.۹۸۹ میلیون تــن برآورد شــد کــه 3.03 درصد نســبت به 
تولید 1.۹30 میلیون تنی آهن خام در اواخر ماه می افزایش داشته 
اســت، ولی میزان تولید آهن خام در ژوئن سال جاری نسبت به 
سال گذشته افت 0.71 درصدی تجربه کرد. همچنین میانگین 
تولید روزانه فولاد تمام شده در اوایل ژوئن 202۴ به 2.11۹ میلیون 
تن رسید که نسبت به تولید 2.237 میلیون تنی در دهه آخر ماه 
می سال جاری ۵.26 درصد افت داشت. بااین حال میزان تولید 
فولاد تمام شده در ششمین ماه از سال 202۴ نسبت به ژوئن 2023 

نزدیک به 2.72 درصد افزایش داشته است.
اعضای انجمن آهن و فولاد چین بر این باورند صنعت فولاد این 
کشور شرایط بسیار متفاوتی را نسبت به سال های گذشته تجربه 
می کند و میزان تولید فولاد خام در حالی روند صعودی پیدا کرده 
که هیچ گونه نشانه ای از رشــد تقاضا یا تغییر یافتن وضعیت بازار 
داخلی وجود ندارد. از طرفی بررســی قیمت محصولات فولادی 
در چین طی هفته گذشته نشان می دهد بهای ورق گرم، میلگرد، 
شــمش فولادی و ســنگ آهن در این کشــور نزولی شــده اســت. 
بااین حال اعضای انجمن معتقدند روند صعــودی تولید فولاد 
خام در نیمه دوم ژوئــن 202۴ نیز ادامه خواهد یافــت و به زودی 
باید منتظــر تکمیل شــدن ظرفیت انبــار کارخانه هــای فولادی 

عضو انجمن بود.

پیشتازی صنعت فولاد ایتالیا 

در کربن زدایی اروپا

انبار فولادسازان چینی 

در یک قدیمی تکمیل ظرفیت

هادی خانی
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی

 و رئیس مرکز اطلاعات مالی این وزارتخانه

مهدی کویتی
 معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه

و  حمل ونقـل  ناحیـه  ایمنـی  ارتقـای  جلسـه  در 
پشـتیبانی فـولاد مبارکـه اصفهـان کـه روز یک شـنبه 
۲7 خـرداد برگـزار شـد، رسـول شـفیع زاده، مدیـر 
حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه گفت: هدف ناحیه، پیاده سازی 

الگـوی ایمنـی و سـلامت در شـرکت اسـت.
وی با بیان اینکه در سال جدید هدف ناحیه، پیاده سازی الگوی ایمنی و 
سلامت در شرکت است بر اهمیت پیاده سازی این الگو در ابتدا در میان 
کید کرد. مدیران و سرپرستان و سپس تسری این رفتار به سایر کارکنان تأ

شفیع زاده گفت: البته این الگو بودن باید در عمل اتفاق بیفتد. در 
فرهنگ ایمنی، بلوغ ایمنی زمانی اتفاق می افتد که مسئولانه کار کنیم 
و افراد را به گونه ای باور کنیم که منفعلانه اقدام نکنند و به صورت فعال 

عمل نمایند.
مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه در ادامه با اشاره به سه مؤلفه 
کارکنان، مکانیسم ها و محیط کار گفت: برای ارتقای ایمنی باید تک تک 

این عناصر مورد توجه قرار گیرد.
وی در بخش پایانی سخنان خود، ضمن پاسخ گویی به سؤالات حاضران 
کید بر اهمیت یکپارچه سازی آنالیز حوادث حمل ونقل با  در جلسه و با تأ
متدها و روش های روز گفت: در این زمینه نیز دوره های تحلیل ریشه ای 
حوادث برای کلیه کارشناسان ایمنی شرکت ها در حال برنامه ریزی است.
به گزارش خبرنگار فولاد، در بخش نخست این جلسه که با حضور مدیر 
حمل ونقل و پشتیبانی، رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی، 
نماینده بهداشت حرفه ای، بازرس ایمنی مرکز، سرپرستان، کارشناسان 
ایمنی شرکت ها، شیفت فورمن ها و مدیران و مسئولان شرکت های 
پیمانکاری ناحیه حمل ونقل و پشتیبانی در سالن مرکز تحقیقات برگزار 

شد، مطالبی درباره فرهنگ ایمنی و مشخصات یک فرهنگ ایمنی 
کارآمد و نقش جلسات سه دقیقه ای در ایجاد این فرهنگ و کاهش 

حوادث ارائه شد.
در ادامه، گزارشی از عملکرد و شاخص های ایمنی و مغایرت های 
پیمانکاران از ابتدای سال 1۴03 و تعدادی از اقدامات انجام شده یا در 
حال انجام جهت ارتقای ایمنی ناحیه حمل ونقل و پشتیبانی ارائه شد 

و پس از آن، نمایندگان شرکت های پیمانکاری امید طالخونچه )پروژه 
ک ها( عملکرد ایمنی خود را برای  بالابرها( و حمل ونقل توکا )پروژه لیفترا

حاضران در جلسه تشریح کردند.
در پایان این جلسه، کیانی رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی 
نیز، به سؤالات حضار در زمینه مشکلات و چالش های مطرح شده پاسخ 
کید بر اهمیت گزارش به موقع حوادث و شبه حوادث اظهار  داد و ضمن تأ

داشت: باید فضایی ایجاد شود که حوادث و شبه حوادث گزارش شود در 
این راستا وظیفه مسئولین تجزیه وتحلیل حوادث در راستای پیشگیری 

از بروز حوادث مشابه است.
وی در ادامه به اهمیت فرهنگ ایمنی و رهبری، سلامت شغلی و ایمنی 
شغلی اشاره کرد و گفت: این امر نقش به سزایی در جلوگیری از وقوع 

حوادث و بیماری های شغلی دارد.

در نوزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو تهران، فولاد مبارکه عنوان غرفه برتر »عفاف و حجاب« را به خود 
اختصاص داد و همکاران حاضر در غرفه فولاد مبارکه از سوی مسئولان برگزارکننده این نمایشگاه با دریافت لوح تقدیر مورد تجلیل قرار گرفتند.

پیاده سازی الگوی ایمنی و سلامت در شرکت فولاد مبارکه

کسب عنوان غرفه برتر »عفاف و حجاب« توسط فولاد مبارکه

مدیر حمل ونقل و پشتیبانی خبر داد؛

در نوزدهمین نمایشگاه بین المللی 
قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو حاصل شد؛
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تولید فولادهای خاص با توسعه فناوری و همکاری دانش بنیان ها در کارخانه مجتمع فولاد روهینا
اصغر جابریان رئیس کارخانه مجتمع فولاد روهینا جنوب گفت: با توجه به اینکه ما از تکنولوژی منحصربه فردی در خطوط تولید خود استفاده می کنیم، تولید فولادهای خاص جهت عرضه در بازارهای داخلی و صادراتی را هدف گذاری کرده ایم تا ضمن اجرای اهداف و برنامه های خود در بلندمدت، به یکی از 

برترین شرکت های تولیدکننده فولادهای خاص در ایران و خاورمیانه تبدیل شویم. توسعه فناوری در خطوط مقاطع طویل فولادی همگام با افزایش صادرات و تولید فولادهای خاص، باعث رشد این صنعت و شناسایی بهتر ایران به عنوان یک کشور صنعتی تولیدکننده مقاطع فولادی در جهان خواهد شد.

 خـبــــــــــــــــــر      

معرفی محصولات و توانمندی های گروه فولاد مبارکه 
در نوزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو

 در نوزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو 
تهران که با حضور عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت گشایش 
یافت، شرکت فولاد مبارکه به همراه شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 
آخرین دستاوردها و توانمندی های خود در زمینه تولید ورق موردنیاز خودروسازان کشور را 

به نمایش گذاشت.
 به گزارش خبرنگار فولاد، در روز نخست این نمایشگاه که جواد توسلی مهر مدیرعامل شرکت سایپا 
و تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در محل دائمی برگزاری نمایشگاه های بین المللی 
تهران حضور داشتند، عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در مصاحبه با خبرنگاران 
گفت: برای تأمین واردات فولاد مشکل ارز نداریم. فولاد، صنعت خوداتکایی است و ارز موردنیازش 
را خودش تأمین می کند. درعین حال به صنعت فولاد این مجوز داده شده که بخشی از ارز حاصله 

را برای تأمین تجهیزات خود استفاده کند.
او در این مراسم به حضور خود در مجلس و ارائه گزارش در حوزه صنعت خودروسازی اشاره کرد 
که پتانسیل صنعتی شدن بیش از هر چیز در کشور  و گفت: ما باید ایران را صنعتی کنیم؛ چرا
مهیاست. صنعت خودرو نیز در این زمینه بسیار مهم است و باید توجه داشت 60 صنعت از خودرو 

بهره می برند.
کید بر لزوم دانش بنیان و صادرات محور بودن صنعت گفت:  وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن تأ
باید مهندسی در صنعت کشور تقویت شود، مهندسی از کانسپت گرفته تا طراحی قطعات. باید باور 

داشت آنچه اهمیت دارد مهندسی است.
وی به لزوم توجه خودروسازان به زنجیره تأمین اشاره کرد و افزود: باید زنجیره تأمین مطمئن برای 

خودروسازان ایجاد شود؛ در غیر این صورت خروجی خوبی نخواهند داشت.
علی آبادی با بیان اینکه امسال بیش از 1.۵ میلیون خودرو در کشور تولید می کنیم، ادامه داد: باید به 
که در غیر این صورت بازارهای جهانی را  بازار خودرو نگاه نوآورانه و صادرات محور داشته باشیم؛ چرا

از دست خواهیم داد و وزارت صمت نیز از خودروی بی کیفیت حمایت نمی کند.
در جریان برگزاری این نمایشگاه برخی از مدیران فولاد مبارکه و شرکت های حاضر در نمایشگاه در 

مصاحبه با خبرنگار ایراسین چنین گفتند:
 

مجید فخاری، مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات فولاد مبارکه:
تزریق یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن محصولات فولاد مبارکه به صنعت خودروسازی در 

سال ۱4۰۲

صنعت خودرو یکی از صنایع استراتژیک کشور است که سهم 12 درصدی از فروش محصولات فولاد 
مبارکه را به خود اختصاص داده است. خودروسازان و قطعه سازان از اصلی ترین مشتریان محصولات 

فولادی محسوب می شوند.
یکـی از دلایـل اسـتراتژیک بـودن صنعـت خـودرو ایـن اسـت کـه مخاطـب آن مصرف کننـده نهایـی 
اسـت. صنعت خودرو یکی از حوزه هایی اسـت که فـولاد مبارکه بر آن متمرکـز اسـت و در این زمینه 
برنامه ریـزی دارد و بحث هـای توسـعه ای خـود را مطابـق بـا طرح هـای توسـعه صنعـت خـودروی 

کشـور پیـش می بـرد.
مطابق سند چشم انداز صنعت خودرو، قرار است تولید این محصول در سال 1۴10 به 3 میلیون 
خودرو برسد که حدود سه برابر تولید فعلی کشور است. در این زمینه فولاد مبارکه برنامه هایی را در 

طرح های توسعه ای ازجمله نورد گرم 2 و محصولات جدید در دستور کار قرار داده است.
ذائقه مصرف محصولات فولادی با روند تکنولوژی در حال تغییر است و توسعه هایی که فولاد مبارکه 
برای ورق های گالوانیزه برنامه ریزی کرده، با هدف پاسخ گویی به نیاز صنعت خودرو انجام گرفته 
است. گروه فولاد مبارکه سال گذشته یک میلیون و 200 هزار تن محصول را به صنعت خودروسازی 
کشور تزریق کرد. پیش بینی ما این است که با توجه به توسعه های صورت گرفته و سند چشم انداز 
تعریف شده، سهم فولاد مبارکه به سه برابر میزان فعلی برسد. خودروسازان برای ما بسیار اهمیت 
دارند؛ بنابراین در این زمینه تغییرات تکنولوژی را مورد توجه قرار داده ایم تا فولادهای خاص را برای 

خودروسازان تأمین کنیم.
از میزان یک میلیون و 200 هزار تن محصول فولادی که از سوی فولاد مبارکه در اختیار خودروسازان 

قرار گرفته، 270 هزار تن محصول ورق خودرو و حدود ۹۵0 هزار تن نیز ورق فولاد مبارکه بوده است.
با توجه به تعامل شرکت فولاد مبارکه و خودروسازان، امیدواریم بتوانیم نیازهای این صنعت را 
تأمین کنیم و به عنوان یکی از تولیدکنندگان تأثیرگذار در بازار، بخش قابل توجهی از نیاز داخلی را 

تأمین کنیم.

یونس حمزوی مدیر فروش داخلی شرکت فولاد مبارکه:
داخلی سازی بخش زیادی از ورق های موردنیاز خودروسازان توسط گروه فولاد مبارکه

هدف از حضور در نمایشگاه ها برگزاری نشست  با مشتریان است و این اقدام طی سه تا چهار روز 
برگزاری نمایشگاه به خوبی انجام می شود.

در طول سال همکاران ما از شرکت ها و مشتریان فولاد مبارکه بازدید می کنند و همچنین زمینه حضور 
و بازدید مشتریان نیز در شرکت فراهم می شود. در این بازدیدها آخرین دستاوردهای شرکت ها 
بررسی، نیازها شناسایی و اقدامات متناسب برنامه ریزی و اجرا می شود؛ اما فضای نمایشگاهی زمان 

کره کنیم و برای کارهای آینده برنامه ریزی نماییم. بسیار خوبی است که با مشتریان مذا
طی چند سال اخیر داخلی سازی بخش زیادی از ورق های موردنیاز در صنعت خودروسازی و 
قطعه سازی انجام شد. این دستاورد حاصل فعالیت تیم های مشترکِ فولادسازان، قطعه سازان 
و خودروسازان بود. در این روند، ورق هایی که قبلاً وارداتی بود شناسایی شد، برای طراحی و تولید 
آن ها در فولاد مبارکه برنامه ریزی گردید و بخش زیادی از آن ها در گروه فولاد مبارکه تولید شد؛ 

به طوری که امروز کشور از واردات این ورق ها بی نیاز است.
ورق های سرد، گالوانیزه و اسیدشویی بیشترین مصرف را در صنعت خودروسازی دارند. مواد اولیه 
نیمه ساخته ورق های گالوانیزه در فولاد مبارکه تولید و محصول نهایی آن در شرکت ورق خودرو 

تولید و تحویل مشتریان می شود.
در زمینه هر سه نوع ورق اسیدشویی، سرد و گالوانیزه، اتفاقات خوبی صورت گرفته و داخلی سازی 
انجـام شـده اسـت. در ایـن خصـوص، واردات بی رویـه، بی برنامـه و بی هـدفِ ورق بـه کشـور از 
چالش های اصلی و نگرانی های فولاد مبارکه است. ظرفیت های خوبی در داخل کشـور و در گروه 
فولاد مبارکه و سایر تولیدکنندگان، به ویژه در حوزه محصولات سـرد و گالوانیزه وجود دارد و انتظار 
داریم به این ظرفیت هـا توجه شـود و جلـوی واردات هر محصولی که در کشـور قابلیت تولیـد دارد 

گرفته شـود.

محمدرضا نکونام، مدیر خرید گروه خودروسازی سایپا:
با برگزاری جلسات مستمر بین عوامل فنی، مهندسی و کیفیت فولاد مبارکه و سایپا همه 

مسائل حل وفصل می شود

توسعه همکاری های گروه خودروسازی سایپا با شرکت فولاد مبارکه ازجمله در حوزه تحقیق و توسعه 
)R&D( به نتیجه رسیده و ضمن اینکه پیگیر توسعه ارتباطات هستیم، بنا داریم توسعه خرید داخل 

را با شدت و قدرت دنبال کنیم.
سال گذشته گروه خودروسازی سایپا بالغ بر ۴00 هزار تن ورق از فولاد مبارکه خریداری کرده است. 
امیدواریم در سال جاری، بر اساس برنامه تولید گروه خودروسازی سایپا، این میزان به 6۵0 تا 700 

هزار تن برسد.
در خصـوص کیفیـت محصـولات فـولاد مبارکـه بـرای تولیـد خـودرو نیـز بایـد گفـت: خوشـبختانه با 
برگزاری جلسات مستمر و ماهیانه بین عوامل فنی مهندسـی و کیفیت فولاد مبارکه و سایپا همه 
مسائل مطرح و حل وفصل می شـود و امیدواریم بتوانیم این شـرایط را همچنان با قوت بیشتری 

ادامـه دهیم.

 محمدرضا نجفی منش، رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی خودرو:
فولاد مبارکه افتخار ملی و جزو ۹ شرکت برتر تولیدکننده فولاد جهان است

فولاد مبارکه افتخار ملی و جزو ۹ شرکت برتر تولیدکننده فولاد جهان است و قیمت تولیدات این 
شرکت در بازارهای جهانی به دلیل کیفیت بسیار خوب بالاست. امیدواریم این روند افزایش کیفیت 

ادامه دار باشد تا مصرف کنندگان داخلی و خارجی بیشتر از آن بهره ببرند.
اصلی ترین چالش فعالان این صنعت در خصوص میزان سهمیه تخصیص یافته از محصولات 
فولادی است. باید در زمینه تخصیص سهمیه به صنعت بازنگری صورت گیرد و وزارت صمت باید 

در این زمینه ورود کند.
 

شهرام فکورانه، مدیرعامل شرکت صنایع فولاد سهند آغاز:
سهمیه ۲۰ هزار تنی صنایع فولاد سهند آغاز از تولیدات فولاد مبارکه

شرکت سهند آغاز از شرکت های زیرمجموعه فولاد متیل در تبریز است که خدماتی در زمینه انواع 
برش ارائه می دهد.

کتورسازی کشور برای تأمین نیاز این شرکت قرارداد دارد  این شرکت از سال 13۹3 با شرکت ترا
. 20 هزار تن از این نیاز از فولاد مبارکه تأمین می شود و ضروری است این میزان افزایش یابد.

از سویی باید توجه داشت که فولاد تخصیص یافته فولاد مبارکه به سهند آغاز در صنعت لوازم خانگی 
و قطعه سازان خودرو نیز استفاده می شود؛ ازاین رو باید سبد کالایی موردنیاز در منطقه تأمین شود 

تا مشکلات موجود حل گردد.
شرکت صنایع فولاد سهند آغاز در سال گذشته 7۵ هزار تن خدمات انجام داده است. از این میزان 
3۵ هزار تن مربوط به برش بوده و سعی داریم در سال جاری این میزان را به ۵3 هزار تن افزایش دهیم.

 
سیف الله شمس، مدیرعامل شرکت صنایع برش ورق فولادی مبارکه:

 سالانه امکان برش 3۰۰ هزار تن ورق فولادی را داریم

کز خدماتی فولاد مبارکه است که خدمات مربوط به انواع   شرکت صنایع برش ورق یکی از مرا
برش های طولی و عرضی و انبارداری را به مشتریان عرضه می کند. در این میان برخی خودروسازان 
نیز بخشی از نیاز خود به ورق های فولادی را از طریق فولاد مبارکه و بخشی از آن را نیز در زمینه های 
کز خدماتی تأمین می کنند. حضور در این نمایشگاه فرصت های تازه ای  انبارداری و برش از طریق مرا
برای تعامل بیشتر با مشتریان و همچنین جذب مشتریان جدید فراهم می کند. شرکت صنایع برش 
امکان برش همه محصولات فولادی و حتی قلع اندود را دارد و می تواند برش سالانه 300 هزار تن ورق 

فولادی را انجام دهد.
  

ک: محمدامین فنایی، مدیرعامل شرکت اخوت ارا
کیفیت از فولاد مبارکه خریداری می کنیم  سالانه 3 هزار تن ورق با

ک در زمینـه تولید قطعـات پرسـی موردنیـاز در صنعـت خودروسـازی فعالیت  شـرکت اخـوت ارا
کنون برای تأمین ورق موردنیاز خود با فولاد مبارکه همکاری کرده است.  دارد و از سال 137۵ تا
در حـال حاضر سـالانه 3 هـزار تـن ورق سـرد فـولاد مبارکـه را از طریق بـورس خریـداری می کنیم و 
همواره در ایـن زمینه فـولاد مبارکـه پاسـخ گوی نیاز ما بـوده و کیفیـت موردنظـر را برای مـا تأمین 

کرده اسـت.
فولاد مبارکه همواره از ما و شرکت های پایین دست خود حمایت کرده و در کنار آن ها بوده است. 
ما برای تولید قطعات حساس و رویه نمایان خودرو ترجیحاً سعی می کنیم از ورق های کیفی فولاد 

مبارکه به جای ورق های وارداتی با کیفیت پایین استفاده کنیم.
در خصـوص قیمـت محصـولات نیـز بایـد گفـت به هیچ عنـوان قیمت گـذاری دسـتوری بـه نفـع 
مصرف کننـدگان نیسـت و بهتـر اسـت رقابـت آزاد داشـته باشـیم. بـا روش قیمت گـذاری دسـتوری 
و خـارج شـدن محصـولات از چرخـه بـورس، قیمـت محصـولات بـا نـرخ واقعـی آن اختـلاف زیـادی 

پیـدا می کنـد.
گفتنی است نوزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم و مجموعه های خودرو تهران که از 2۹ 
خردادماه تا اول تیرماه در محل نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار شد، شرکت فولاد مبارکه به 
همراه شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری آخرین دستاوردها و توانمندی های خود در زمینه 

تولید ورق  را در سالن شماره 7 این نمایشگاه عرضه داشتند.

ع، مدیرعامل شرکت همگام خودرو آسیا: محمدرضا جبارزار
ما به فولاد مبارکه افتخار می کنیم و خود را ملزم به خرید از این شرکت می دانیم

 
 ما به شرکتی مانند فولاد مبارکه در کشور افتخار می کنیم و خود را ملزم به خرید محصولات این شرکت 
می دانیم و باید توجه داشت که کیفیت محصولات فولادی در فولاد مبارکه از فولادسازان خارجی 

بسیار بالاتر است.

 خـبــــــــــــــــــر      

خبـــــــــــر کوتاه

ایجاد محدودیت در تأمین انرژی صنایع 

تبعات منفی گسترده ای دارد

احتمال کاهش صادرات محصولات فولادی 

ایران به عراق

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، با اشاره به اینکه 
تبعات منفی  انرژی صنایع  تأمین  ایجاد محدودیت در 
گسترده ای دارد، گفت: قطعی برق صنایع در تابستان ازجمله 
معضلاتی است که هرساله شاهد تأثیرپذیری فعالیت تولیدی 

صنایع و نیز روند معاملات بازار از این اتفاق هستیم.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد و به نقــل از ایراســین، مجید عشــقی 
با اشــاره به مکاتبات ســازمان بورس بــا وزارت نیرو بــرای کاهش 
ریسک قطعی برق صنایع در تابستان گفت: از چند وقت گذشته 
جلساتی را به منظور کاهش نوســانات بازار برگزار کردیم و قبل از 

ایجاد هرگونه مشکلی در بازار درصدد رفع این مشکل برآمدیم.
وی گفــت: قرار بر این شــد تــا قطعی یــا محدودیت مصــرف برق 
صنایــع به صــورت کامــلاً برنامه ریزی شــده باشــد و بــا اطــلاع 

واحدهای تولیدی انجام شود.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفــت: صنایع باید بتوانند 
به منظور کاهش ضرر و زیان احتمالی از محدودیت ایجادشده 
در مصــرف بــرق، تعمیــرات اساســی واحدهای خــود را بــه زمان 
کرات  قطعی برق موکول کنند. هرساله تلاش کردیم تا از طریق مذا
با نهادهای مربوطه اثر قطعی برق و گاز را در تابستان و زمستان 

به حداقل برسانیم.
کنــون از طریــق راه انــدازی ابزارهای جدیــد در بازار  وی افــزود: تا
سرمایه و بورس انرژی به سمت کنترل مصرف برق و کاهش زمان 

قطعی برق واحدها پیش رفتیم.

دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: عراق 
برای حمایت از تولید داخل، واردات کالاهایی را که اطمینان 
دارد در تولید آن ها به مرز خودکفایی رسیده ممنوع می کند و 
همچنین با وضع تعرفه های وارداتی در برابر واردات شماری 
دیگر از اقلام مانع ایجاد می کند. این دو موضوع تجارت ایران 

و عراق را به طور قابل توجهی تحت تأثیر قرار می دهد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایلنا، جهانبخش ســنجابی 
شــیرازی، از آنچه می تواند تجارت ایران و عراق را به طور منفی از 
خود متأثر کند گفت و توضیح داد: عراق هم مانند هر حکومت 
مســتقل دیگری محیط اقتصادی خود را پایش می کند و سعی 
دارد بیشــترین ارزش افــزوده را در اقتصــاد کلان و خــرد خود رقم 
بزند. یکــی از مهم ترین شــاخص های توســعه اقتصــادی تولید 
ناخالص داخلی است و اقتصادی که در مسیر توسعه یافتگی در 
حرکت است تلاش می کند هر سال نســبت به سال پیش تولید 
خود را افزایش دهد و هرقدر این تولید به مرز خودکفایی برسد از 

واردات فاصله می گیرد.
وی افزود: این کشــور با وضع تعرفه های وارداتی در برابر واردات 
شــماری از اقلام مانع ایجــاد می کند کــه آخرین نمونــه آن وضع 
عوارض 20 درصدی بر واردات میلگرد است. چنین سیاست هایی 
افزون بر سیاســت های ارزی و تجاری که از اواخر ســال گذشــته 
تجارت با عراق را از خود متأثر کرده حکایت از ایــن دارد که ایران 
در کوتاه مدت با کاهش چشمگیر صادرات محصولات فولادی از 
جمله میلگرد به عراق روبه رو خواهد شد و این امر در درازمدت نیز 

صادرات دیگر اقلام را به عراق از خود متأثر خواهد کرد.
دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق خاطرنشــان کرد: در 
حال حاضر 2۹2 کُدکالا از ایران به عراق صادر می شود و گروه پنجم 
کالاهایی که حجم قابل توجهی از صادرات را به خود اختصاص 
می دهد محصولات فلزی است. در میان این محصولات میلگرد 
حجم قابل توجهی دارد و مانع سازی بر واردات این محصول در 

کل حجم صادرات ایران به عراق تأثیر می گذارد.
وی اظهــار کــرد: البتــه ارزش صــادرات ایــران بــه عــراق در ســال 
گذشــته از 10 میلیارد دلار نیز فراتر رفت؛ بااین حال دبیر انجمن 
تولیدکننــدگان فــولاد ایــران از کاهــش 76 درصــدی صــادرات 
محصولات فــولادی تولیدشــده در واحدهای فــولادی کوچک 
در سال گذشته خبر داده است و چنین کاهشی می تواند بر تراز 

تجارت ایران و عراق بیش تر از 7 درصد ،تأثیرگذار باشد.
گر ایــران نتواند ایــن بازار را بــا جایگزینی  ســنجابی تصریح کرد: ا
کالاهای دیگر یا ایجاد مزیت رقابتی بیشتر حفظ کند، کاهش 10 

درصدی صادرات به عراق در انتظارش خواهد بود.

کنش رئیس سازمان بورس به احتمال قطع برق صنایع؛ وا

شما و فولاد

همکاران  گرامی دارای شماره های 34۱****۹۱3، 
و   ۹۱3****۸۱4  ،۹۹3****۱۸۹  ،۹۱3****3۱۶
۱۸3****۹۱3،  ضمـن تشـکر از ارتبـاط شـما بـا خبرنامـه 
فولاد، به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و جهت اخذ 

پاسخ برای مسئولان ذی ربط ارجاع گردید.

عباس علی آبادی
وزیر صنعت، معدن و تجارت

مجید فخاری، مدیر برنامه ریزی 
فروش و حمل محصولات فولاد مبارکه

محمدرضا نکونام، مدیر خرید گروه 
خودروسازی سایپا

شهرام فکورانه، مدیرعامل شرکت 
صنایع فولاد سهند آغاز

محمدامین فنایی، مدیرعامل 
ک شرکت اخوت ارا

ع محمدرضا جبارزار
مدیرعامل شرکت همگام خودرو آسیا

یونس حمزوی ،مدیر فروش 
داخلی شرکت فولاد مبارکه

 محمدرضا نجفی منش، رئیس انجمن 
صنایع همگن قطعه سازی خودرو

سیف الله شمس، مدیرعامل شرکت 
صنایع برش ورق فولادی مبارکه



22 ژوئن 2024 15 ذی الحجه 1445 شماره   1381    شنبه 2 تیر 1403

6

تصویب محدودیت های کربن )Carbon tax( در اتحادیه 
اروپا باعث شــده تــا محصولات معدنــی ای که تولیــد گازهای 

گلخانه ای کمتری دارند، از اهمیت ویژه ای برخوردار شوند.
آهن اسفنجی به عنوان یک محصول میانی کلیدی در زنجیره 
تولید فولاد، نقشی محوری در کاهش ردپای کربن این صنعت 
ایفـا می کنـد. آهـن اسـفنجی، محصولـی متخلخـل و پرعیـار از 
آهن اسـت که از طریق احیای مستقیم سنگ آهن با استفاده 
کننـده ماننـد گاز طبیعـی یـا هیـدروژن تولیـد  از گازهـای احیا
می شـود. این روش، برخلاف کوره های بلند سنتی که وابسته 
بـه کک زغال سـنگ هسـتند، امـکان تولیـد آهـن بـا خلـوص 
بـالا و آلایندگـی کمتـر را فراهـم می کنـد. بـه بـاور کارشناسـان در 
روش تولیـد احیـای مسـتقیم، حـدود 1300 کیلـو گاز گلخانه ای 
کسیدکربن به ازای هر تن فولاد تولید می شود، درحالی که  دی ا
کسـیدکربن بـه ازای  ایـن عـدد در کـوره بلنـد تـا 2300 کیلـو دی ا

یک تـن فـولاد می رسـد.
کسیدکربن یکی از مهم ترین مزایای  کاهش چشمگیر انتشار دی ا
تولید آهن اســفنجی اســت، علاوه بر این اســتفاده از هیــدروژن 
کننده، قابلیت کاهش انتشار کربن تا صفر را نیز  به عنوان گاز احیا
دارد. انعطاف پذیری در مقیاس تولید و ســازگاری با منابع گازی 
مختلف، از دیگر نقاط قوت آهن اســفنجی محســوب می شود. 
گی ها، امکان اســتقرار واحدهــای تولیــدی در مجاورت  این ویژ
منابع ســنگ آهن و گاز را فراهم کرده و هزینه هــای حمل ونقل را 

نیز کاهش می دهد.
زیرساخت های موردنیاز

برای تولید آهن اسفنجی، دسترسی به منابع غنی سنگ آهن و 
گاز طبیعی یا هیدروژن ضروری است. سرمایه گذاری در احداث 
کارخانه های احیای مستقیم، خطوط انتقال گاز و بندرگاه های 
صادراتــی، از دیگر الزامات توســعه این صنعت به شــمار می رود، 
همچنیــن تکنولوژی هــای نویــن تولید هیدروژن ســبز، نقشــی 

کلیدی در آینده آهن اسفنجی بازی خواهند کرد.
وضعیت ایران و کشورهای پیشرو در تولید آهن 

اسفنجی
طبق آمارهای منتشرشده از سوی GMK Center تولید جهانی 
آهن اسفنجی در ســه ماهه اول سال 202۴ با رشــد 7.۴ درصدی 
نسبت به مدت مشــابه ســال 2023، به 2۸.0۹ میلیون تن رسید. 
درمیان 13 کشور تولیدکننده آهن اسفنجی، هند با تولید ۴.23 
میلیون تــن، ایــران بــا 1.۹3 میلیون تن، روســیه بــا 700 هــزار تن و 
عربستان سعودی با 602 هزار تن، بیشترین سهم را در تولید این 

محصول در ماه مارس 202۴ داشته اند.
در مجموع ســال 2023، تولید جهانی آهن اســفنجی با رشد 7.۴ 
درصدی نســبت به ســال 2022، از 126.16 میلیون تن به 13۵.۵1 
میلیون تن افزایش یافت. هند با تولید ۴۹.33 میلیون تن، بیش 
از 36 درصد از کل تولید جهانی را به خود اختصــاص داد، پس از 
آن ایران با 33.۴۵ میلیون تن، روســیه با 7.7۸ میلیون تن، مصر 
با 7.22 میلیون تن و عربستان ســعودی با 6.۸2 میلیــون تن، در 

رتبه های بعدی قرار گرفتند.
بر اساس پیش بینی »وورلد استیل داینامیکس«، تولید جهانی 
آهن اسفنجی تا سال 2030 نســبت به ســال پایه 201۹، رشد ۵6.2 
درصدی و در مقایسه با ســال 2022، افزایش ۴0 درصدی خواهد 

داشت و به 17۵ میلیون تن خواهد رسید.
انتظار می رود بیشــترین رشــد تولید آهن اســفنجی در اتحادیه 

اروپا و کشورهای منطقه منا )خاورمیانه و شمال آفریقا( رخ دهد.
کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز با اتکا به منابع غنی گاز طبیعی 
و نزدیکی بــه بازارهای آســیا و اروپا، درصدد توســعه صنعت آهن 
اسفنجی برآمده اند. عربستان سعودی، امارات و عمان با مشارکت 
شرکت های معتبر بین المللی همچون Vale برزیل، کارخانه های 
احیای مســتقیم را راه اندازی کــرده و پس از تســلط بر تکنولوژی 
تولید هیدروژن سبز، عرضه آهن اســفنجی کم کربن را در دستور 

کار خود دارند.
ایران با داشــتن 3 میلیاردتن ذخایر ســنگ آهن و برخورداری از 
منابع ارزان گاز طبیعی، پتانسیل بالایی برای تولید آهن اسفنجی 
دارد. از تولیــد ســالانه 30 میلیون تن فــولاد در کشــور، تنها نیمی 
در داخل مصرف می شــود و نیمــی دیگر قابلیت صــادرات دارد، 
بااین وجود هزینه بالای تولید هیدروژن با تکنولوژی ریفورمینگ 
گازی، مانعی جدی بر ســر راه تولید آهن اسفنجی ســبز در ایران 
است. تمرکز بر توسعه فناوری های نوین تولید هیدروژن و جذب 
ســرمایه گذاری خارجی می تواند ضامــن موفقیت ایــران در این 

عرصه باشد.
؛ کلید توسعه فولاد سبز

بـا تشـدید چالش هـای زیسـت محیطی و تصویـب مقرراتـی 
همچون مالیات کربـن در اتحادیـه اروپا، تقاضا بـرای محصولات 
فـولادی سـازگار بـا محیط زیسـت هـر روز در حـال افزایـش اسـت. 
بـر ایـن اسـاس، دسـتیابی بـه تکنولـوژی تولیـد آهـن اسـفنجی بـا 
ک هیدروژن سـبز، کلیـد طلایی موفقیـت در آینده صنعت  خورا
کنـون ایـن مسـیر  فـولاد محسـوب می شـود. کشـورهایی کـه هم ا
را درپیـش گرفته انـد، بی تردیـد از مزیت هـای رقابتـی فراوانـی 
در بازارهـای جهانـی بهره منـد خواهنـد شـد. شـرکت های بـزرگ 
فولادسـازی جهـان نیـز از قافلـه تحـول سـبز عقـب نمانده انـد. 
غول های صنعتی همچـون »آرسـلورمیتال« و »تیسـن کروپ« با 
سـرمایه گذاری های کلان در حـوزه تحقیـق و توسـعه، بـه دنبـال 
بهینه سـازی فرآیندهـای تولیـد آهـن اسـفنجی و کاهـش ردپـای 
کربن خود هسـتند. این شـرکت ها بـا درک صحیـح از آینده بـازار و 
الزامـات سـخت گیرانه زیسـت محیطی، خـود را بـرای عصـر فـولاد 

سـبز آمـاده می کننـد.
منبع: دنیای اقتصاد

مقاله

خـبــــــــــــــــــر

آهن اسفنجی؛ راهی به فولاد سبز 

در  کـــه  گردهمایی هایـــی  سلســـله  ادامـــه  در 
معاونـــت ســـرمایه های انســـانی و ســـازماندهی در 
گاهی بخشـــی، شفاف ســـازی و پاســـخ  راســـتای آ
ــن  ــا ایـ ــات مرتبـــط بـ ــان در خصـــوص موضوعـ ــه پرســـش های کارکنـ بـ
معاونـــت برگـــزار می شـــود، پنجمیـــن تـــالار گفت وگـــو بـــا موضـــوع 
»تشـــریح فراینـــد انتخـــاب کارکنـــان بهـــره ور« بـــا حضـــور جمعـــی از 
کارکنـــان شـــرکت، روز یک شـــنبه ۲۰ خـــرداد در ســـالن همایش هـــای 

مرکـــز تحقیقـــات شـــرکت برگـــزار شـــد.
در این تالار که حدود 2۵0 نفر از کارکنان به نمایندگی از کلیه واحدهای 
شرکت حضور داشتند، پنل تخصصی با موضوع »تشریح فرایند انتخاب 
« با حضور معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی،  کارکنان بهره ور
مدیران استراتژی و تعالی سازمانی و سازماندهی و طبقه بندی مشاغل و 
رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی، تشکیل شد و مسئولان 
حاضر در پنل به سؤالات کارکنان در خصوص فرایند انتخاب کارکنان 

بهره ور پاسخ دادند.
در ادامه این تالار گفت وگو، معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی، 
مدیر استراتژی و تعالی سازمانی، مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل 
و رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی به بیان دیدگاه های 
خود در زمینه اهمیت مشارکت کارکنان در نظام های بهبود و تشریح 

فرایند انتخاب کارکنان بهره ور پرداختند.
علیرضا کاظمی معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی:

کارکنان با حضور تأثیرگذار در نظام های تحولی مسیر تعالی 
را برای خود و سازمان ترسیم کنند

از  کارکنان در نظام های تحولی همواره سهم عمده ای  مشارکت 
دستاوردهای این حوزه را به خود اختصاص داده است. کارکنان با 
عملکرد و حضور تأثیرگذار در این نظام ها می توانند مسیر تعالی را برای 

خود و سازمان ترسیم کنند.
امروزه در شرکت فولاد مبارکه، نقش آفرینی تک تک کارکنان در نظام های 
تحولی فردی و تیمی بخشی از فعالیت های روزمره آنان تلقی می شود 
و جدا از شرح وظایف آن ها نیست؛ به همین دلیل شایسته است همه 

همکاران در این نظام ها مشارکت فعال داشته باشند.

سیامک شجاعی، مدیر استراتژی و تعالی سازمانی:
کارکنان می توانند کارنامه بهره وری خود را از طریق نظام 

جامع تحول به طور آنلاین مشاهده کنند
نظام جامع شناسایی کارکنان بهره ور همواره در طول سال های گذشته 
رو به بهبود بوده است و هرساله سعی شده با توجه به نظرات کارکنان و 
ایده های موجود در این زمینه، بهبودهای لازم انجام شود. همچنین 
کثر  هرساله در تخصیص سهمیه های عملیاتی و غیرعملیاتی حدا
دقت صورت می پذیرد. ضمن اینکه در راستای شفاف سازی مستمر 
عملکرد کارکنان در نظام های مشارکتی، از اواخر شهریورماه کارکنان 
می توانند کارنامه بهره وری خود را از طریق نظام جامع تحول به طور 

آنلاین مشاهده کند.
علی کیانی، رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی:

دیده شدن افرادی که مشتاقانه و متعهدانه در رشد 
سازمان همکاری می کنند

درباره فرایند انتخاب کارکنان بهره ور باید گفت شاخص یک سازمان سالم 
و بهره ور وجود افرادی است که برنامه ها و اقدامات سازمان را در جهت 
رسیدن به اهداف اجرایی کنند و از مهارت های لازم برخوردار باشند. 
تشویق کارکنان به مشارکت در بهبود و تحقق اهداف سازمانی و ارائه 

ایده های خلاقانه و نوآورانه از سال 1373 با استقرار نظام پیشنهادات 
شکل گرفت. سپس با اضافه شدن سایر نظام های مدیریتی و بهبود از 
قبیل سیستم مدیریت کیفیت، نظام خانه داری صنعتی، استقرار نظام 
جامع تحول، نظام نگهداری و تعمیرات، برنامه ریزی استراتژیک و... 
نقش و مشارکت کارکنان پررنگ تر از گذشته در سیستم های بهبود و 

تحول ادامه داشته است.
دغدغه دیده شـدن افـرادی کـه مشـتاقانه و متعهدانه در رشـد سـازمان 
همکاری می کننـد نیازمنـد الگو و روشـی سـاخت یافته در شـرکت اسـت. 
تقدیر از این افراد نیز نیازمند یک روش منسجم است که  آیین بهره وری 
یکـی از رویدادهـای قدردانـی از کارکنـان و سـرمایه های انسـانی اسـت که 
بیست و هشـتمین مراسـم بهره وری در تیرماه سـال جاری برگـزار خواهد 

شـد.
معیارهای انتخاب افراد بهره ور در حال حاضر در بستر نرم افزاری 
نظام جامع تحول و براساس ۵ شاخص نقش افراد در تحقق اهداف، 
عملکردهای رفتاری، انضباطی، ایمنی و مشارکت فردی در نظام های 
بهبود و تحول مورد سنجش قرار می گیرد. معیارهای اشاره شده برای 
همه رده های سازمانی یکسان، اما با ضریب وزنی متفاوت لحاظ می گردد.
تخصیص سهمیه های بهره وری در سطح شرکت براساس رده کارکنان 

و تعداد نفرات کمیته های تحولی صورت می پذیرد. همچنین چگونگی 
انتخاب نفرات در منوی سیستمی نظام جامع تحول )کارنامه بهره وری 
REM( و میزان تأثیرگذاری ضرایب اعمالی مسئولان کمیته های تحول به 
نقش افراد در تحقق اهداف و فعالیت های اجرایی تشریح می گردد که در 
نهایت، این ضریب )از یک تا 10( مثبت و منفی 6 امتیاز در نمره نهایی افراد 

از 100 امتیاز تأثیرگذار خواهد بود.
نظام جامع شناسایی نفرات بهره ور در ۵ سطح تعریف شده است که به 
: کار و تلاش، مشارکت، دانش، بهره وری و تعالی که  ترتیب عبارت اند از
هریک از این سطوح خود دارای 3 مرتبه است و در مجموع 1۵ نشان 
برای دریافت نشان بهره وری در سازمان نظر گرفته شده است. از دیگر 
مواردی که به منظور ایجاد انگیزه در کلیه رده های کارکنان برای مشارکت 
در نظام های بهبود و تحول تعریف در طول 30 سال دوران خدمت 
تدوین شده است، شرط سابقه کاری است که بعد از انتخاب افراد توسط 
کمیته های تحول توسط واحد سازماندهی مشاغل اعمال و رده و نشان 

نهایی افراد منتخب مشخص می گردد.
شایان ذکر است زودترین سالی که نفرات می توانند حائز بالاترین نشان 
افراد بهره ور که نشان سه ستاره تعالی است شوند، در بیست وششمین 
سال خدمت خواهد بود. در خصوص تعداد نفرات انتخاب شده به عنوان 
نفرات بهره ور نیز باید گفت کل منتخبان منحصربه فرد از سال 13۸3 تا 
کنون 112۴۴ نفر است که 2۴21 نفر آمار منتخبان سال 1۴02 هستند و 
حدود 20 درصد کل نفرات شاغل در فولاد مبارکه را شامل می شوند. ضمن 
اینکه از منتخبان سال جاری 36۵ نفر برای اولین بار انتخاب شده اند که 

1۵ درصد کل نفرات منتخب بهره ور سال گذشته هستند.
مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل:

حمایت شرکت از کارکنانی که در نظام های تحولی سازمان 
مشارکت فعال دارند

گفتنی است در بخش پایانی و گردآوری مباحث این تالار گفت وگو، بهزاد 
، مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل نیز در سخنانی بر  کمال پور
کید کرد و از حمایت  اهمیت نقش کارکنان در بهبود فرایندهای شرکت تأ
شرکت از کارکنانی که در نظام های تحولی سازمان مشارکت فعال دارند، 

خبر داد.

تشریح فرایند انتخاب کارکنان بهره ور
در پنجمین تالار گفت وگوی معاونت سرمایه های انسانی و سازماندهی انجام شد؛

رشد همکاران از لایه های پایین سازمان و مسئولیت پذیری در این فرایند

در برنامه رادیوفولاد این هفته، علیرضا کاظمی، 
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد 
مبارکه، ضمن حضور در استودیو شیشه ای، به 
سؤالات مجری این برنامه پاسخ داد. این برنامه از آن جهت که در 
آن به پاسخ گویی به دغدغه های کارکنان پرداخته شد، با دیگر 
برنامه های رادیوفولاد متفاوت بود. ماحصل این گفت وگو را در ادامه 

می خوانید.
ابتدا قدری درباره جایگاه کارکنان فولاد مبارکه توضیح 

دهید.
فولاد مبارکه مسیری ماندگار را برای خلق آینده ای بهتر شروع کرده 
و بر این باور است که نمی توان بدون توجه به سرمایه های انسانی 
به دستاوردهای ارزشمندی دست  یافت. از نگاه مدیریت، تمامی 
دستاوردها در اثر تلاش  کارکنان به عنوان ارزشمندترین سرمایه فولاد 

مبارکه حاصل شده است.
از ویژگی های بارز فولاد مبارکه این است که همکاران از لایه های پایین 
سازمان رشد می کنند و در این فرایند مسئولیت های مهم تری را بر عهده 
می گیرند. به دلیل همین دانش ها، آموزش ها و هم زیستی های مشابه، 
یکی از مزایای سازمانی فولاد مبارکه این است که لایه های مدیریتی و 
غیرمدیریتی هم ذهن و هم فهم هستند. در نتیجه اذهان همکاران 
به خوبی در راستای اهداف سازمان هدایت شده و همدلی و رفاقت میان 

کارکنان سبب رخدادهای خوب در سازمان شده است.
فولاد مبارکه در برنامه های سال ۱۴۰۳ بر محور خانواده 

تمرکز بیشتری داشته است. در این  باره توضیح دهید.
ابتدا باید گفت بین نیرو، منابع و سرمایه های انسانی تفاوت وجود دارد. 

منابع در لغت به چیزی اطلاق می شود که با برداشت، کاهش پیدا می کند 
ک پیش می رود؛ اما سرمایه را هرچه بیشتر  و به سمت میرایی و استهلا
استفاده کنیم، برانگیخته تر می شود. ازجمله دلایل این بهبود مشارکت 
متعهدانه افراد در رویدادها و درگیر شدن در فرایند گفت وشنود و آموختن 
یا آموزگاری است. پس سرمایه انسانی در حرکت دائمی است و در همه 

ابعاد، خود را هر روز بهتر از دیروز شکل دهد.
سـازمان نیـز تـلاش می کنـد بـا توجـه بـه الگوهـای مناسـب و یکپارچـه، 
همـکاران را در شـناخت و بهبـود جنبه هـای بااهمیـت زندگـی کاری، 
اجتماعـی و شخصی شـان یـاری کنـد. مجمـوع ایـن تلاش هـا در قالـب 
»الگوی مدیریت کیفیت زندگی« مفهوم سـازی و اجرا می گردد. یکی از 
مهم ترین جنبه های این مفهوم، مهارت افزایی همکاران در مدیریت 
بهتـر زندگـی خانوادگـی اسـت کـه بـا ابزارهـای مختلـف توانمندسـازی 
و آمـوزش انجـام می گیـرد. همچنیـن برنامه هـای نویـن دیگـری نیـز 
ک تجـارب زیسـته آنـان بـا  به منظـور اسـتفاده از تـوان کارکنـان و اشـترا
یکدیگـر در حوزه هـای مختلـف زندگـی در حـال طراحـی و اجراسـت. 
ازجملـه آن هـا پویـش »خوش سـفران کار و تولیـد« اسـت کـه باهـدف 
ک تجربـه زیسـته همـکاران در سـفر بـا خانـواده در حـال طراحی  اشـترا

و برگـزاری اسـت.
درباره بسته آموزشی خانواده که برای توسعه فرهنگ کار و 

خانواده شرکت طراحی شده است، توضیح دهید.
آمـوزش بایـد در یک مسـیر انجـام شـود و عنوانی که مـا برای این مسـیر 
انتخـاب کردیـم »مسـیر ازدواج تـا ازدواج« اسـت. در ایـن راه مـا بـه 
شـکل مسـتمر، دغدغه ها و دل مشـغولی افـراد را شناسـایی می کنیم و 
متناسـب بـا نیازهـا و الزاماتشـان، در قالـب بسـته های آموزشـی جامع، 
راهکار ارائه می دهیم. در نتیجه، از قبل از ازدواج همکاران، دوره هایی 
را در حـوزه خانواده و آموزش برگزار می کنیم و مسـیر را ادامه می دهیم؛ 
مثـلاً دوره »نیمـه گمشـده مـن« بـرای همـکاران مجـرد اجـرا می شـود و 
ایـن عزیـزان را در مسـیر ازدواج توانمنـد می سـازد. بعـد از این، مـا برای 
هـر برهـه از زندگـی، از دوران نامزدی تـا آمادگی بـرای فرزنـدآوری برنامه 
داریم. برنامه 1000 روز نخست از بدو تولد فرزند تا سه سالگی را پوشش 
می دهـد. در ادامـه در دوره کودکـی و نوجوانـی، دوره هـای »خانـواده 
« را برگـزار می کنیـم تـا بـه پیونـد بعـدی یعنـی  هوشـمند« و »خانـه سـبز
ازدواج فرزنـدان برسـیم. قالـب آموزش هـای مـا به شـکل دوطرفـه و بـا 
گیـر و بـا رویکـرد کارگاهـی و روش هـای اثربخـش  نقش آفرینـی خـودِ فرا
گردی، منتورینـگ یـا سـایر روش هـای مناسـب اجـرا  نظیـر استادشـا

می گـردد.

در مورد نحوه برگزاری کلاس ها و تعداد جلسات توضیح 
دهید.

دوران نامطلوب کرونا، در کنار فرایند تعمیرات ساختمان ها، موجب شد 
نتوانیم در برخی زمان ها متناسب با نیازها و بافت جمعیتی برنامه ها را 
، برنامه ریزی های خوبی صورت گرفته و  اجرا کنیم؛ ولی در حال حاضر
کز بسیار خوبی ارتباط برقرار کرده ایم. ان شاءالله در  با دانشگاه ها و مرا
ادامه، فضای ارتباطی دوطرفه و برنامه های آموزشی مناسبی با نگرش 

توسعه محوری در این حوزه خواهیم داشت.
در خصوص مشاوره و درمانگری و هزینه های  آن توضیح 

دهید.
فولاد مبارکه در این حوزه نیز به صورت حرفه ای وارد عمل شده است؛ 
کز  ازاین رو، هر کاری را در حد بلوغش انجام می دهد. در خصوص مرا
روان شناسی، با کلینیک های مختلف با انواع تخصص ها و بهره مندی 
از متخصصان مورد وثوق صحبت می کنیم. ما امروز با 22 مرکز کلینیک 
کز در شهر اصفهان بیشتر است؛  مشاوره قرارداد داریم. چگالی این مرا
ولی در شهرهای پیرامونی نیز وجود دارد. با توجه  به مطالبات همکاران، 
گاهی رسانی کنیم و در  باید ابتدا در خصوص مکان قرارگیری آن ها آ
کز توانمند متعدد شناسایی و به لیست خدمات رسانی  ادامه، حتماً مرا

ما اضافه خواهند شد.
 در مورد سفر و زیرساخت های آن توضیح دهید.

طی حدود 2.۵ ماه گذشته، 1600 خانواده یعنی 6۴00 نفر از همکاران و 
خانواده هایشان از فرصت سفر چادگان و مشهد استفاده کرده اند. نکته 
مثبت این بوده که از تمام ظرفیت ها استفاده شده و ویلای رزروی وجود 
ندارد. ما در زمینه سفر، نگاه ویژه ای به وضعیت تأهل داریم و تمهیدات 
و تسهیلات را تعمداً به متأهل ها می دهیم و این را مشوقی برای تأهل 
مجردها در نظر گرفته ایم. در اردیبهشت امسال، متناسب با تعداد افراد 
خانواده ، مبلغی را به حساب همکاران شارژ کردیم که به این عدد تا 3 برابر 
اعتبار با شرایط پرداخت دلخواه تعلق می گیرد. از همکاران دعوت می کنم 
کارت  در کنار استفاده از این مبالغ از سایر زیرساخت های موجود در باسا

گشت نیز استفاده کنند. و اسرا
در مورد دغدغه های مسکن همکاران توضیح دهید.

موضوع مسکن یک مسئله ملّی است و تنها مرتبط با محدوده کاری ما 
گر فولاد مبارکه را با سایر تعاونی های  در فولاد مبارکه نیست. همکاران ا
مسکن قیاس می کنند، این نکته را فراموش نکنند که در دیگر تعاونی ها 
باید در ابتدا ۵0 درصد مبلغ را نقداً و ۵0 درصد بقیه را طی 2۴ ماه با چک 
صیادی پرداخت کنند. پس موضوع مسکن یک موضوع بنیادی است 

که باید توسط سیستم مدیریتی شرکت مورد توجه قرار گیرد و در کنار 
همه موارد دیگری که ما در آن ها سرآمد هستیم، این موضوع نیز در قالب 
نظام جبران خدمت برای همکاران مدیریت شود. مقام عالی مدیریتی 
شرکت نیز این موضوع را به عنوان یکی از موضوعات اساسی در نظر دارند 
و به دفعات به معاونان ذی ربط دستور مؤکد داده اند که برای مسکن 
کاری انجام شود. در این خصوص، ما باید به سمتی حرکت کنیم که 20 تا 
2۵ درصد همکاران را در فاز اول پوشش دهیم. این امر به معنای ساخت 
یک مجموعه چند هزار واحدی است که هم زمین و هم آورده مالی 
متناسب خود را می خواهد. بررسی ها و حمایت های خوبی در این زمینه 
در شرکت اتفاق افتاده و مسیر آن آغاز شده است، ولی فعلاً نمی توانم زمان 

مشخصی را اعلام کنم.
در خصوص اماکن ورزشی و خدمات ارائه شده در 

خصوص فعالیت های ورزشی صحبت کنید.
ما همیشه به دنبال ایجاد بسترهایی برای دسترسی آسوده همکاران 
به زیرساخت های ورزشی با تجهیزات حرفه ای بوده ایم. 107 هزار کارت 
ورزش توزیع شده که 60 درصد صاحبان این کارت ها حداقل دو مرتبه در 
هفته ورزش می کنند و بیش از ۹0 درصد از کارت استفاده می کنند و این 
عدد بزرگ افتخار ماست. امروز با ۵00 باشگاه ورزشی در استان قرارداد 
داریم و برای سال 1۴03 با 30 باشگاه دیگر نیز قرارداد می بندیم. البته در 
این خصوص استانداردها و نظارت های ما سخت گیرانه بوده و به لحاظ 

بهداشتی، سلامتی و اسلامیت هم نظارت داریم.
همچنین ما به سمت عجین ساختنِ خانواده ها با ورزش پیش رفته ایم 
و امسال 3700 نفر از فرزندان کارکنان از سن ۵ تا 1۴ سال در رشته های 
کادمی های ما عضو شده اند. در مورد  مختلف جهت مهارت افزایی در آ
تجهیزات ورزشی نیز سالانه متناسب با افزایش نرخ تورم، افزایش خرید 
تجهیزات ورزشی را در دستور کار قرار داده ایم و پرداخت ها و گسترش 
زیرساخت ها و بسترهای باشگاهی را در برنامه داریم. همچنین امتیازات 
ورزشی ریالی نیست و هر آنچه مشمول تورم باشد در این امتیاز مستتر 
شده است.  نکته حائز اهمیت در خصوص امتیازات این است که هرکدام 
از اعضای خانواده 200 امتیاز دارند که ۸0 امتیاز در خانواده شناور است و 

نفرات می توانند امتیاز خود را به اعضای دیگر انتقال دهند.
سخن پایانی؟

ضمن تشکر از شما و مخاطبان محترم، اضافه می کنم که دیدگاه 
گیر بوده و حتماً  فولاد مبارکه در حوزه ورزش و سایر حوزه ها وسیع و فرا
پذیرای دیدگاه های همکاران بزرگوار در تمامی موارد از جمله حوزه 

ورزش هستیم.

معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه تصریح کرد:

گرس ایوان ۹۶ درصد پیشرفت فیزیکی دارد شرکت فولاد زا
ک موردنیاز دیگر کارخانه ها را فراهم کند. عملیات اجرایی  گرس ایوان با ۹۶ درصد پیشرفت فیزیکی بر اساس برنامه ریزی های انجام شده امسال به بهره برداری خواهد رسید. این واحد تولیدی قرار است خورا رضا محمدرحیمی رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ایلام گفت: پروژه شرکت فولاد زا

گرس توسط سرمایه گذاران بخش خصوصی در سال ۹2 آغاز شد و از ابتدای دولت سیزدهم پیشرفت فیزیکی آن 8۶ درصد بود که تا اردیبهشت ماه سال جاری این میزان به ۹۶ درصد رسیده است. با رفع مشکلات زیرساختی و تأمین برق موردنیاز، این پروژه در سال جاری به بهره برداری خواهد رسید. فولاد زا

علیرضا کاظمی
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی

می
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د ف
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رئیس انجمن فولاد آذربایجان، عدم صادرات و افزایش 
هزینــه بــرق را بزرگ تریــن و مهم تریــن مشــکل صنعــت فولاد 
دانست و تصریح کرد: این عوامل اجازه تنفس به صنعت فولاد 

را نمی دهد.
به گــزارش خبرنگار فــولاد و به نقــل از دنیای معدن، نویــد نواده 
اباذر عصر شــنبه 26 خردادماه در یک نشست خبری، گفت: ما 
هیچ وقت دیپلماسی اقتصادی نداشته ایم و هر فردی که بگوید 
تحریم در زمینه صادرات و اقتصاد کشور تأثیری ندارد، هیچ علم 

و دانشی در مورد مسائل اقتصادی ندارد.
وی صدور و اعمال بخشــنامه های دولتــی را عامل ویران کننده 
اقتصاد بخش خصوصی عنوان کرد و گفــت: فعالان اقتصادی و 
بخش خصوصی هزاران دلار صرف برگزاری نمایشگاه برای جذب 
سرمایه گذار و بازار فروش در کشورهای منطقه و اروپایی می کنند، 
ولی مســئولان ذی ربط با دو بخشــنامه تمام رشته های فعالان 
بخش خصوصی را پنبه می کنند که قانون پیمان ســپاری ارزی 

نمونه ای برای این امر است.
وی گفت: طرح، ایده، فکر و عمل صنعتگــران عرصه فولاد همه 
برای آذربایجان بوده است ولی به دلیل عدم حمایت های دولتی 
و مانع افکنی در مقابل سرمایه گذاری، پیشرفت و توسعه بخش 
خصوصی، ناچــار به ســرمایه گذاری دولت هســتیم؛ بااین حال 
متأســفانه حتــی در منطقــه آذربایجــان کوچک تریــن حمایت 

دولتی نداریم.
نواده از تعطیلی واحدهای خرد تولیدی ابراز نگرانی کرد و افزود: 
ما در ســند چشــم انداز 1۴0۴ باید ۵۴ میلیــون تن فولاد در ســال 
تولید می کردیم؛ اما امروزه شاهد تولید 30 تا 3۵ میلیون تن فولاد 
کثر مصرف و تقاضای کشور حدود 1۹  در کشور هستیم؛ ولی حدا
میلیون تن است و در این راستا شاهد پر شدن و تکمیل ظرفیت 

انبارهای واحدهای صنعتی و تولیدی از فولاد هستیم.
کید کرد و  وی به تبیین مشــکلات موجود برای دولت و مــردم تأ
افزود: با رفع مشکلات شاهد افزایش تولید، توسعه، پیشرفت و 

اقتصاد بهتر در صنعت فولاد خواهیم بود.
رئیس انجمن فــولاد آذربایجان گفــت: برگزاری نمایشــگاه های 
بین المللــی و داخلــی از جمله تنهــا نمایندگی نمایشــگاه متال 
کســپو ترکیه که بزرگ ترین نمایشــگاه فولادی منطقه اســت در  ا
اختیار انجمن فــولاد آذربایجــان قــرار دارد. این انجمــن با تمام 
سختی و مشکلات، یکی از قوی ترین نمایشــگاه های منطقه را 

برگزار خواهد کرد.
وی هدف از برگزاری نمایشگاه بین المللی »تبریز متافو« را حضور 
شرکت های بزرگ سراسر کشــور دانســت و ادامه داد: با توجه به 
ضایعه شهادت رئیس جمهوری، اســتاندار و نماینده ولی فقیه 
در آذربایجان شرقی و ایام انتخابات در مراسم افتتاحیه با مشکل 
عدم حضور مسئولان ارشد مواجه خواهیم بود، ولی با همکاری 
و همیاری اصحاب رســانه امیدواریم اطلاع رسانی خوبی از این 

نمایشگاه شود.
نواده از خودکفایی انجمن فولاد آذربایجان خبــر داد و افزود: ما 
در تلاش هســتیم تا تشــکیلاتی در شــأن و جایگاه صنعت فولاد 

آذربایجان داشته باشیم.
به گزارش ایسنا بیست ویکمین نمایشگاه تبریز متافو 12 الی 1۵ 
تیرماه با حضور علاقه مندان در محل نمایشگاه بین المللی تبریز 

برگزار خواهد شد.

بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، در اردیبهشت ماه ۱4۰3، 
درصــد تغییــرات شــاخص قیمــت تولیدکننــده بخــش معدن 
نسبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۱.۶ درصد است که در مقایسه 
بــا همیــن در مــاه قبــل )۲.۱ درصــد(، ۰.۵ واحد درصــد کاهش 

داشته است.
به گزارش خبرنــگار فولاد و به نقل از ایســنا، طبق اعــلام مرکز آمار 
ایران، در اردیبهشت ماه 1۴03، شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
معدن 1۹۸۵.2 اســت که نســبت به ماه قبــل )تورم ماهانــه( 1.6 
درصد، نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 1۹.7 
درصد و در دوازده ماه منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه 
ســال قبل )تورم ســالانه(، 3۹.2 درصد افزایش داشــته است. در 
اردیبهشت ماه 1۴03، بیشترین تورم ماهانه با ۴.7 درصد مربوط 
به گروه »سایر معادن« و کم ترین تورم ماهانه با 1.1 درصد مربوط 

به گروه »کانه  های فلزی« است.
میانگین قیمت دریافتی توسط تولیدکنندگان محصولات معدنی 
به ازای تولید محصولاتشــان در داخل کشور، دراردیبهشت ماه 
1۴03 نسبت به دوره مشابه سال قبل، 1۹.7 درصد افزایش دارد. 
در این ماه بیشترین تورم نقطه به نقطه با 31.۹ درصد مربوط به 
گروه »سایر معادن« و کم ترین تورم نقطه به نقطه با 16.7 درصد 

مربوط به گروه »زغال سنگ« است.
میانگین قیمت دریافتی توسط تولیدکنندگان محصولات معدنی 
به ازای تولید محصولاتشان در داخل کشور، در دوازده ماه منتهی 
به اردیبهشت ماه 1۴03 نســبت به دوره مشابه ســال قبل، 3۹.2 
درصد افزایــش دارد. در این ماه بیشــترین تورم ســالانه بــا ۴۴.2 
درصد مربوط به گروه »سایر معادن« و کم ترین تورم سالانه با 27.1 

درصد مربوط به گروه »زغال  سنگ« است.

خبـــــــــــــــــر کوتاه

خبــــــــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

نبود صادرات و کمبود برق بزرگ ترین 
مشکل صنعت فولاد است

تورم تولیدکننده معدن کاهش یافت
؛ طبق اعلام مرکز آمار

رئیس انجمن فولاد آذربایجان:

گن شاخص توزین ریلی در مجتمع فولاد سبا بازسازی و بهره برداری از وا
گنــت اســقاطی  ح وا عملیــات بازســازی و تغییــر طــر
موجــود در ایســتگاه راه آهن ســبا بــا موفقیــت انجام 
گرفت و این تجهیز در فرایند کالیبراسیون باسکول های 

دینامیک و استاتیک ریلی فولاد سبا به کار گرفته شد.
عبــاس رضایــی، رئیــس واحــد حمل ونقــل مجتمع فــولاد ســبا، ضمن 
اعلام این خبر گفت: بر اساس دســتورالعمل های ایزو و قوانین سازمان 
استاندارد، فرایند کالیبراسیون باسکول های دینامیک و استاتیک ریلی 
گن  باید به صورت دوره ای انجام پذیــرد و این کار باید با یک دســتگاه وا
گنی در مجتمع  شاخص انجام گردد؛ بنابراین با توجه  به نبودِ چنین وا
گن از طریــق برگزاری مناقصه شــد و پس از  فولاد ســبا، اقدام به تأمیــن وا
گن 17  انجــام فرایند مناقصــه، قیمت کشف شــده جهــت تأمین ایــن وا

میلیارد تومان برآورد گردید.
وی در تشــریح اهمیت و چگونگــی اجرای این پــروژه گفت: در راســتای 
کاهش هزینه ها، واحد حمل ونقل سبا، با اتکا به دانش فنی کارکنان امانی 
گن از منابع  و پیمانکار شاغل در ایستگاه راه آهن سبا، جهت تأمین این وا
داخلی اعلام آمادگی کرد. در همین راستا، کارگروهی تشکیل شد و جهت 
گنت اســقاطی موجود در ایســتگاه راه آهن سبا  بررســی و داده برداری وا
اقدام نمود و پس از بررسی های فنی و مهندسی، بازسازی و تغییر طرح 
گن آغاز گردید. این پروژه در مدت زمان 2 ماه و با هزینه حدود 60  بررسی وا

میلیون تومان انجام گردید.
کید بر اجرای پروژه با کمترین هزینه تأ

کبـر کشـاورز، تکنسـین ناظـر واحـد راه آهن فولاد سـبا  در همیـن زمینـه، ا
نیـز خاطرنشـان کـرد: بـا توجـه  بـه ضـرورت کالیبـره کـردن باسـکول های 
کید رئیـس واحـد حمل ونقل فولاد سـبا  ریلی دینامیـک و اسـتاتیک و تأ
گنـت بـا امکانـات و منابـع موجود بـا کمترین  بـر طراحـی و سـاخت این وا
هزینـه، همـکاران ایـن واحـد اقدامـات و بررسـی های لازم را به صـورت 

میدانـی انجـام دادنـد.
وی یادآور شــد: پس از بررســی منابع موجود و امکان سنجی های لازم با 
گن فرســوده برای  بهره مندی از مشــاوره کارشناســان مربوطه، از یک وا
این منظور استفاده شد که جهت تقویت شاسی ها، سایز و ابعاد پروفیل 
و ورق های موردنیاز محاســبه و ســپس بــا انجام هماهنگی هــای لازم با 
کارگاه برش، ورق های موجود برای خم کاری های لازم به کارگاه تعمیرگاه 

منتقل شد.
افزایش سرعت عملیات مانور و رفع اختلال در عملیات 

ایستگاه
علیرضا رحمتی، تکنسین ناظر واحد راه آهن نیز در این باره چنین گفت: 
پس از ثبت مشــخصه های لازم بر اســاس اطلاعات اداره ناوگان راه آهن 
گن با توجه  به استانداردهای  سراسری و انجام محاسبات طول و عرض وا
گن با مشــکلات عدیده ای مواجه اســت،  راه آهن، مشــخص شــد این وا

گنت مذکور از نوع زنجیری و از نظر ایمنی  ازجمله اینکه قلاب کشــش وا
فاقد اســتانداردهای لازم بود؛ به همین دلیل کاهش ســرعت عملیات 
مانور و اختلال در عملیات ایستگاه را در پی داشت و باید تعویض می شد. 
به همین منظور، ایجاد قلاب اتوماتیک )ایجاد کانال قلاب و ضربه گیر( بر 

گنت مطرح و طراحی های لازم انجام شد. روی وا
تأمین عمده قطعات یدکی موردنیاز از محل منابع موجود 

باهدف کاهش هزینه
رضا فرخ پور، تکنسین ناظر واحد راه آهن نیز گفت: با توجه  به ویژگی های 
گنت مذکــور از نظر چرخ و محــور و قابلیــت حمل وزنه هــای موردنیاز  وا
گن یا  کالیبره کردن باســکول ها )ســمپل( و همچنین کوپل شــدن بــه وا
لکوموتیوها، باید تغییراتی اساسی در آن ایجاد می شد که نیاز به طراحی 
و محاسبات داشت. سپس تأمین قلاب اتوماتیک، متعلقات و یراق آلات 
مخصوص به آن ضرورت یافت که تأمین آن با توجه  به استفاده از منابع 
موجود و ضرورت کاهش هزینه های ساخت به سهولت انجام نمی شد؛ 
ولی با توجــه  به موجــود بــودن لکوموتیوهای قدیمــی بدون اســتفاده، 

توانستیم عمده قطعات یدکی موردنیاز را تأمین کنیم.
بازسازی موفقیت آمیز تجهیزات

به گفته علی ثابتین، تکنسین ناظر واحد راه آهن، در ادامه این فعالیت ها، 
عملیات جداسازی قلاب و متعلقات از لوکوموتیو مذکور و بازسازی زبانه ها، 
قطعات داخلی قلاب و ضربه گیر با موفقیت انجام شد. پس از آن بلبرینگ 
چرخ ها و مخــازن روغن آن مورد بررســی قرار گرفت و عملیــات روانکاری 
موردنیاز بر روی آن ها انجام گرفت. پس از نقل  و انتقالات قطعات موردنیاز 
گنت به محل مناســب جهت انجام جوشــکاری و  و همچنین انتقال وا
برشــکاری های لازم، مشــورت های لازم به مجریــان مربوطه داده شــد و 

اجرای پروژه با موفقیت به پایان رسید.
گنت اهمیت بازسازی وا

سعید نصر، کارشناس بازرسی فنی سبا، در بخش دیگری از این گزارش 
گنت از چند نظر اهمیت داشت که  عنوان کرد: عملیات بازسازی این وا
برخــی از مهم ترین مــوارد آن عبارت اند از: ایمنی بــالای قلاب اتوماتیک 
گنت قدیمی  گنت نسبت به قلاب دستی که بر روی وا نصب شده بر روی وا
گنت فرسوده و بازسازی و به کارگیری مجدد  نصب بود؛ استفاده از سازه وا
آن؛ استفاده از وزنه های قدیمی و عدم نیاز به خرید مجدد وزنه استاندارد؛ 
صرفه جویی ناشی از به کارگیری موارد فوق و استفاده از توانمندی های 

بین واحدی.
در خاتمه، عباس رضایی، رئیس واحد حمل ونقل مجتمع فولاد ســبا، 
از حمایت های مدیریت مجتمع فولاد ســبا، مدیریت انرژی و نت سبا و 
تلاش های مجدانه کارکنان واحدهای حمل ونقل و بازرســی فنی سبا، 
قراردادهای توسعه فولاد مبارکه و شرکت توکاریل که در اجرای این پروژه 

مساعدت نمودند، تشکر و قدردانی کرد.

تکمیل عملیات عمرانی پروژه کارخانه آهن اسفنجی شرکت سنگ آهن مرکزی ایران تا پایان سال
مجتبی حمیدیان، مدیرعامل شرکت سنگ آهن مرکزی ایران در بازدید از پروژه کارخانه آهن اسفنجی ضمن اعلام رضایت از روند اجرای فعالیت های عمرانی پروژه، از تکمیل عملیات عمرانی پروژه کارخانه آهن اسفنجی تا پایان سال خبر داد و گفت: در شرایط کنونی اجرای پروژه ها با سرعت معمول، ما را به اهدافمان 

کنون فعالیت های داخلی پروژه کارخانه آهن اسفنجی با سرعت مناسبی به پیش می رود؛ در مرحله حساس عقد قرارداد تجهیزات خارجی پروژه هستیم. بخشی از قراردادها منعقدشده و بخشی دیگر هم در حال پیگیری است. نمی رساند؛ بنابراینپروژه ها باید با سرعت مضاعفی دنبال شود. خوشبختانه هم ا

عباس رضایی
 رئیس واحد حمل ونقل مجتمع فولاد سبا

رضا فرخ پور
 تکنسین ناظر واحد راه آهن

کبر کشاورز  ا
 تکنسین ناظر واحد راه آهن فولاد سبا

علی ثابتین
 تکنسین ناظر واحد راه آهن

علیرضا رحمتی
تکنسین ناظر واحد راه آهن

سعید نصر 
کارشناس بازرسی فنی سبا

با همت تلاشگران خطوط آنیلینگ و شست وشوی 
الکترولیتی نورد سرد فولاد مبارکه رکورد جدیدی در 

خردادماه ۱4۰3 در واحد آنیلینگ شماره 3 ثبت شد.
ع،مدیـر محصـولات پوشـش دار و نهایـی ناحیـه نـورد سـرد  محسـن زار
فولاد مبارکه ضمـن اعلام این خبر، کسـب این رکـورد ارزشـمند را به همه 
همکاران و کارکنان شرکت، خاصه کارکنان ناحیه نورد سرد تبریک گفت 
و در ایـن خصـوص افـزود: به منظـور دسـت یابی بـه ایـن رکـورد از ابتـدای 
کـس  خردادمـاه، برنامه ریزی هـای دقیقـی انجـام شـد تـا اینکـه واحـد با
3 موفـق شـد بـا تولیـد 17 هـزار و 12 تـن بـه رکـورد جدیـد ماهانـه  دیگـری 

دسـت یابـد.
وی رکورد قبلی این واحد را به میزان 16 هزار و ۹67 تن و مربوط به 

خردادماه سال 1۴00 اعلام کرد.
کس آنیلینگ و شست وشوی الکترولیتی  در همین زمینه، رئیس واحد با
نیز عمده ترین نقش واحد آنیل را بازیابی ساختار کریستالی ورق دانست 
و گفت: در این فرایند خواص ورق در خروجی آنیل به زمان قبل از فرایند 

نورد بازگردانده می شود.
کبر نادری با اشاره به اینکه فرایند آنیل به طورکلی از سه مرحله  ا
حرارت دهی، هم دماسازی و خنک کاری تشکیل شده است، افزود: در 

این فرایند ابتدا کلاف ها براساس کیفیت ورق خواسته شده مشتری 
از لحاظ میزان درجه حرارت و مدت زمان موردنیاز و پارامترهای دیگر 
شارژ تعیین می شود. با افزایش درجه حرارت رشد دانه و تجدید ساختار 
کریستالی در فولاد،  سختی در ورق کاهش پیدا می کند که این سختی به 
آنالیز فولاد بستگی دارد و در یک محدوده دمای خاص تثبیت می شود 
و پس از عملیات حرارت دهی فرایند خنک کاری با استفاده از جریان هوا 

و آب انجام می شود.
 در ادامه محمدعلی ایرانپور، سرپرست تعمیرات واحد نیز اظهار کرد: 
کثر ظرفیت  کس نورد سرد به عنوان یکی از خطوطی که باید با حدا واحد با
خود در زنجیره محصولات سرد فعال باشد، موفق شده است با بررسی 
دقیق و ارتقای پارامترهای فنی، تولید خود را بهبود بخشد و در مجموع 
با اقداماتی که انجام شده توانسته حجم زیادی محصولات سرد و قلع 

اندود را تولید کند.
کبر نادری رئیس واحد آنیلینگ و شست وشوی الکترولیتی  در خاتمه ا
از مدیران و کارکنان واحدهای ناحیه نورد سرد و همچنین از کارکنان 
واحد آنیلینگ، برنامه ریزی تولید و دفاتر فنی تولید و تعمیرات و سایر 
قسمت هایی که در ثبت این رکورد نقش آفرینی کردند، تشکر و قدردانی 

کرد.

در  مبارکه  فولاد  سبای  فولاد  مجتمع  تلاشگران 
خردادماه سال ۱4۰3 با تولید ۱4۵ هزار و ۱۹ تن آهن 
اسفنجی موفق به ثبت رکورد تولید ماهانه این 
محصول شدند تا رکورد قبلی ۱44 هزار و ۹۱ تن آهن اسفنجی را که در 

اردیبهشت ماه ۱4۰3 محقق شده بود ارتقا دهند.

ثبت رکورد جدید تولید  در واحد آنیلینگ شماره 3 فولاد مبارکه

استمرار حماسه تولید در گروه فولاد مبارکه با 
ثبت رکورد تولید ماهانه در مجتمع فولاد سبا



22 ژوئن 2024 15 ذی الحجه 1445 شماره   1381    شنبه 2 تیر 1403

88

خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

پیمانکاران ساختمانی در ایالات متحده آمریکا ازجمله 
پیمانــکاران ســاختمان های مســکونی، تجــاری و اداری، به 
تأمیــن  در  غیرقابل پیش بینــی  و  بلندمــدت  تأخیرهــای 
ترانســفورمرهای الکتریکی اشــاره کردند. پیمانــکاران مذکور 
دلیــل این مســئله را کمبــود حجم عرضــه فــولاد الکتریکی در 
بحبوحه کاهش حجم سرمایه گذاری در ایالات متحده آمریکا 

برای توسعه ظرفیت تولید فلز مذکور اعلام کردند.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از پایــگاه خبــری و تحلیلی 
»فلزات آنلایــن«، مؤسســه »Fastmarkets«اعــلام کــرده کنــت 
سیمونســون، اقتصــاددان ارشــد انجمــن بازرگانــی آمریــکا 
»Associated General Contractors« معتقد اســت پیمانکاران 
زمــان تأمیــن ترانســفورمرهای الکتریکــی را بســیار طولانــی و 

غیرقابل پیش بینی گزارش کرده اند.
وی، تأخیــر بلندمــدت ایجادشــده را به عــدم تمایل به توســعه 
ظرفیــت تولیــد از ســوی شــرکت »Cleveland-Cliffs« به عنوان 
تأمین کننده اصلی فــولاد الکتریکی جهــت دار کــه از آن در تولید 
ترانسفورمرهای الکتریکی استفاده می شود، نسبت داد و عنوان 
کرد: البتــه هنــوز شــرکت »Cleveland-Cliffs« در این خصوص 

اظهارنظری ارائه نکرده است.
در همیــن راســتا، مؤسســه »Edison Electric Institute« بــه 
نمایندگــی از دیگر شــرکت های الکتریکــی ایالات متحــده آمریکا 
اعلام کرد که این شــرکت ها در حال حاضر با مشکل زمان انتظار 

بلندمدت برای تأمین ترانسفورمرهای الکتریکی روبه رو هستند.
مؤسســه »Edison Electric Institute« و انجمــن بازرگانــی 
 National« همراه با انجمن »Associated General Contractors«
 American Public« انجمــن ،»Association of Home Builders
 »Leading Builders of America« و انجمن »Power Association
در ماه نوامبر 2022 از مجلس ســنا و مجلس نمایندگان آمریکا در 
نامه ای درخواســت کردند تا در ســال 2022، حــدود یک میلیارد 
دلار برای رسیدگی به مشکلات تأمین ترانسفورمرهای الکتریکی 

اختصاص دهند.
دسترسی به مواد اولیه، ازجمله یکی از دلایل اصلی زمان انتظار 
بلندمدت برای تأمین ترانسفورمرهای الکتریکی ذکر شده است. 
در نامه مذکور، به موارد مهم دیگری همچون توصیه به توسعه 
ظرفیت تولید در راستای تأمین حجم تقاضای بلندمدت برای 
فولاد الکتریکی جهت دار و سرمایه گذاری در این بخش به عنوان 
یــک مــاده اولیــه کلیــدی در تولیــد ترانســفورمرهای الکتریکــی 
اشــاره شــده اســت. همچنیــن در ایــن نامه ذکر شــده اســت که 
بین ســال های 2020 تــا 2022، میانگین زمــان انتظار بــرای تأمین 
ترانسفورمرهای الکتریکی در تمام بخش های صنعت الکتریک 
و الکترونیک، حدود ۴۴3 درصد افزایش را تجربه کرده است. در 
همین راســتا، زمان انتظار برای تحویل محموله ســفارش های 
مربوط به ترانســفورمرهای الکتریکی که قبلاً دو تا چهار ماه بود، 

کنون به طور متوسط به بیش از یک سال رسیده است. هم ا
انجمن های نامبــرده عــلاوه بــر مــوارد مطرح شــده، افزودند که 
کنون به دلیل تأخیرهای  پروژه های ســاختمانی و برق رســانی ا
ایجادشده در زمان انتظار برای تأمین ترانسفورمرهای الکتریکی، 
بــه تعویــق افتــاده یــا به طــور کامــل متوقــف شــده اند. بــه گفته 
انجمن های مذکور، این مسئله موجب ایجاد تأخیر در رسیدگی 
به مشــکلات مربوط به توانایی خریــد مســکن در آمریکا خواهد 
شد. گفتنی است که پیش بینی می شود حجم تقاضا برای فولاد 
الکتریکی جهــت دار در دهه هــای آینده با افزایش چشــمگیری 

مواجه خواهد شد.
بر اســاس پیش نویش دســتورالعمل صادرشده از ســوی وزارت 
انرژی آمریکا )DOE( که متن آن در روز چهارم آوریل 202۴ منتشر 
شــد، در خصوص نقش مهــم تعییــن اســتانداردهای مبتنی بر 
انرژی های نو بر روی افزایش استفاده از ترانسفورمرهای الکتریکی 
که منجر به صرفه جویی در مصرف انرژی در آینده و کاهش میزان 

آلودگی در توزیع برق خواهد شد، اشاره شده است.
البته اجرای مفاد این دستورالعمل هنوز آغاز نشده است و هنوز 
هیچ یک از مقامات وزارت انرژی آمریکا در خصوص زمان تقریبی 

برای اجرای مفاد این دستورالعمل اظهارنظر خاصی نکرده اند.
گفتنی اســت که بر اســاس بخــش 232 قانون گســترش تجارت 
آمریکا مصوب سال 1۹62، دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق این 
کشور در سال 201۸ تعرفه های 2۵ درصدی را بر واردات محصولات 
فولادی از مبدأ چندین کشور صادرکننده ازجمله چین به مقصد 
ایالات متحده آمریکا وضع کرد، اما واردات محصولات فولادی از 

کشورهای کانادا و مکزیک از این تعرفه ها مستثنا شدند.
طبق آخرین آمار منتشرشــده از ســوی انجمــن بازرگانــی آمریکا 
»Associated General Contractors«، میزان کل هزینه کردهای 
بخش ساختمان در این کشور در ماه فوریه 202۴ نسبت به مدت 
مشــابه ســال 2023، میــزان 11 درصــد رشــد را تجربه کرده اســت. 
همچنین، هزینه کردهــا در بخش ساختمان ســازی افزایش 32 
درصدی را در ماه فوریه 202۴ نســبت به مدت مشابه سال 2023 

به ثبت رسانده است.
بر اســاس گــزارش منتشرشــده از ســوی انجمــن مذکــور، حجم 
ســاخت ســاختمان های مســکونی خصوصی و اداری در مدت 

مشابه به ترتیب حدود 7 و 6 درصد افزایش یافت.
شرکت »US Steel« اخیراً در بیانیه ای اعلام کرد که کار راه اندازی 
 »Big River« یک خط تولید فولاد الکتریکی جدیــد در کارخانــه
متعلق به این شــرکت واقع در شهر اوســکئولا در ایالت آرکانزاس 
آمریکا در ماه مارس 202۴ آغاز شده است؛ همچنین این محصول 
در تولید موتورهای الکتریکی وسایل نقلیه الکتریکی و هیبریدی 

مورد استفاده قرار می گیرد.

چالش مهم ایالات متحده آمریکا برای تأمین 

فولادهای الکتریکی چیست؟

برنامه قطعی برق شهرک های صنعتی اعلام شد
، در خصوص برنامه مدیریت مصرف شهرک های  آرمان خالقی، عضو هیئت مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت از آغاز قطعی برق در شهرک های صنعتی خبر داد و گفت: با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته، قطعی ها  یک روز در هفته خواهد بود. در همین زمینه مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل توانیر

صنعتی گفت: به منظور مدیریت بار تدابیری را برای میزان مصرف برق شهرک های صنعتی در نظر گرفته ایم که طبق آن، این شهرک ها ۶ روز در هفته بدون محدودیت می توانند از برق استفاده کنند و تنها با جابه جایی یک جمعه با روز کاری فرایند کاری خود را پیش می برند.

مجمع عمومی عادی سالانه شرکت سرمایه گذاری 
توکافــولاد برای ســال مالی منتهــی به ۲۹ اســفندماه 
سال ۱4۰۲، با حضور 7۰.۶۸ درصدی سهام داران برگزار 
و بعد از ارائه گزارش هیئت مدیره به مجمع، گفت وگو 
و تبادل نظر میان اعضا و ســهام داران، تصمیم گرفته شد تا سودی 

معادل 3۰۰ ریال به ازای هر سهم »وتوکا« تقسیم شود.
بـه گـزارش روابط عمومـی گـروه سـرمایه گذاری توکافـولاد، مدیرعامـل 
گـروه سـرمایه گذاری توکافـولاد در ایـن مجمـع بـا بیـان اینکـه شـرکت 
سـرمایه گذاری توکافـولاد شـرکت سـرمایه گذار اسـت و خـودش فعالیـت 
مسـتقیم نـدارد و آنچـه مطـرح می شـود در شـرکت های سـرمایه پذیر 
اتفـاق افتـاده اسـت، اظهـار داشـت: مـا در دو بخـش سـرمایه گذاری و 
کمیت شـرکتی فعالیت داریـم و بر این اسـاس، اتفاقـات بازار سـرمایه  حا
بر بازدهی سهام شرکت و قیمت ها تأثیر مستقیم دارد. البته باید توجه 
داشـت حال بازار سـرمایه طی سـال های اخیر خوب نبوده و امیدواریم 
با تدابیـری کـه اندیشـیده می شـود، سـرمایه سـهام داران در این بـازار به 

نحـو مثبـت ارزیابـی و نشـان داده شـود.
احمدرضــا ســبزواری بــا اشــاره بــه اینکــه ســرمایه گذاری در خــودرو بــا 
ســرمایه گذاری در بازار طــلا، ارز و مســکن تفاوت چشــم گیر و معناداری 
دارد، افــزود: بایــد توجه داشــت کــه شــرکت های ما در ســال گذشــته از 
رویدادهای سیاســی و اقتصادی در سطح بین الملل نیز تأثیر گرفتند. 
گهانی قیمت ارز را تجربه کردیم و محیط کســب وکارمان در  ما جهش نا
حوزه صادرات متأثر شد؛ از سویی، شرایط اقتصادی کشور نیز بعضاً در 
قالب هزینه هایی که تورم ایجاد می کند، ازجمله در زمینه نیروی انسانی، 

عملکرد ما را تحت تأثیر قرار داد.
وی تصریـح کـرد: مشـکلات موجـود در تجـارت جهانـی، افزایـش نـرخ 
تـورم و افزایـش قیمـت کامودیتی هـا و مـواد اولیـه به صورت مسـتقیم و 
شرکت های سرمایه پذیر ما به صورت غیرمستقیم بر سودآوری شرکت 
تأثیرگذارنـد و علی رغـم همـه ایـن مشـکلات شـرکت های سـرمایه پذیر 
زیرمجموعه گروه سـرمایه گذاری توکافولاد توانستند نسبت به توسعه 

خـود اقـدام کنند.
۳2 مجموعه بزرگ و کوچک؛ زیرمجموعه گروه 

سرمایه گذاری توکافولاد
مدیرعامل گروه سرمایه گذاری توکافولاد با بیان اینکه 32 مجموعه بزرگ و 
کوچک زیرمجموعه گروه سرمایه گذاری توکافولاد هستند، اظهار داشت: 

از این تعداد 7 شرکت بورسی هستند.
وی در خصوص ترکیب سهام داران گروه سرمایه گذاری توکافولاد افزود: 
عمده سهام دار توکا شرکت فولاد مبارکه اســت که ۵۴.1۹ درصد سهام را 
در اختیار دارد. شرکت سرمایه گذاری مهرگان تأمین پارس 10.33 درصد، 
شــرکت ســرمایه گذاری صدرتأمین 3.32 درصد، شرکت ســرمایه گذاری 
امین توان آفرین ســاز 1.۵1 درصد و ســایر ســهام داران نیز 30.6۴ درصد 

سهام این شرکت را به خود اختصاص داده اند.
سرمایه شرکت در سال ۱۴۰2 حدود 2۰۰ درصد افزایش 

یافته
وی با بیان اینکه ســرمایه شــرکت توکافولاد در ســال 1۴02 جهش بســیار 
خوبی داشته است، تصریح کرد: این امر به این دلیل بوده که مبالغی که 
طی سال ها به صورت انباشته و یا از طریق مطالبات در اختیار شرکت قرار 

داشت در سال 1۴02 به افزایش سرمایه شرکت تبدیل شد.
مدیرعامل گروه سرمایه گذاری توکافولاد اظهار داشت: سرمایه شرکت 
در سـال 1۴02 حـدود 200 درصـد افزایش یافتـه و به عـدد یک هـزار و 211 
میلیارد تومان رسـیده اسـت که بخش عمده این مبلغ انباشته هایی 
بود کـه در سـال های گذشـته در شـرکت وجـود داشـت و مطالباتی بود 
که سهام داران عمده مانند فولاد مبارکه از شرکت وصول نکرده بودند 

و همـه این ها برای افزایش سـرمایه هزینه شـد.
وی با بیان اینکه شاخص کل شرکت بورسی توکافولاد 12 درصد نسبت 
به سال گذشته رشد داشته است، تصریح کرد: نرخ سهم در روندی قرار 

گرفت که عیناً مطابق با نمودار شاخص کل بورس بود.
وی با بیان اینکه سال گذشته 1۹ طرح با سرمایه گذاری 202 هزار میلیارد 

ریال در گروه سرمایه گذاری توکافولاد در دستور کار قرار گرفت، تصریح کرد: 
از این تعداد ۵ طرح با حجم سرمایه گذاری 70 هزار میلیارد ریال تأییدیه 

نهایی کمیته سرمایه گذاری را دریافت کرد.
مدیرعامل گروه سرمایه گذاری توکافولاد اظهار داشت: 1۵ طرح افزایش 
سرمایه با حجم سرمایه گذاری تقریبی 2۵ هزار میلیارد ریال نیز پیشنهاد 
شد که از این تعداد 7 طرح با حجم سرمایه گذاری تقریبی ۹ هزار میلیارد 

ریال تأییدیه نهایی کمیته سرمایه گذاری را دریافت کرد.
مدیرعامــل گــروه ســرمایه گذاری توکافــولاد بــا بیــان اینکــه در حــوزه 
نرم افزارهــای مالی مــا اقداماتــی را در دســتور کار قــرار دادیم و سیســتم 
یکپارچه اطلاعات و مدیریت ERP را در همه شرکت ها راه اندازی خواهیم 
کرد، افزود: ایــن موضوع به یکپارچه ســازی اقدامــات و رویدادها کمک 

خواهد کرد.
سبزواری با بیان اینکه رویکرد ما در حوزه منابع انسانی به حرکت در جهت 
سرمایه انسانی تغییر پیدا کرد، گفت: همچنین آموزش در حوزه نیروی 
انســانی مورد توجه بوده اســت، اقدامی که در ســطح مدیران عامل به 
پایین تر انجام شد و میزان آموزش ارائه شده در بیش از 20 سال گذشته 

بی نظیر بوده است.
مدیرعامل گروه سرمایه گذاری توکافولاد در خصوص مهم ترین اتفاقات 
صورت گرفته در حــوزه روابط عمومی گــروه ســرمایه گذاری توکافولاد نیز 
اضافه کرد: یکی از اتفاقاتی که می تواند قیمت ســهم مــا را افزایش دهد 
برندینگ اســت؛ به این معنا که ارزش و اعتبار توکافولاد در بازار سرمایه 
شناسانده شود و فعالیت های آن به سهام داران معرفی و اقبال عمومی به 
سمت شرکت افزایش یابد. برای تحقق این امر حضور در نمایشگاه های 
مختلف امری ضروری است و باید محصولات و خدمات در نمایشگاه ها 

به عموم ذی نفعان اطلاع رسانی شود.
سبزواری افزود: راه اندازی سلسله نشست های هم اندیشی و هم افزایی 
مســئولان روابط عمومی گروه به میزبانــی دوره ای هریک از شــرکت ها، 
ارتقــای زیرســاخت های رســانه ای ازجملــه راه انــدازی کانال هــای 
اطلاع رسانی در شبکه های اجتماعی و طراحی نسخه جدید وب سایت 
گروه، حضور پررنگ و فعال در نمایشگاه های ملی و بین المللی، برگزاری 
بیش از ۴0 رویداد اجرایی، بازتعریــف هویت بصری برند )ری برندینگ(، 
تهیه و تدویــن برنامه جامــع تحول آفرینــی و تعالــی روابط عمومی گروه 
ســرمایه گذاری توکافولاد، بازنشــر و انعــکاس اخبار گروه ســرمایه گذاری 
توکافــولاد در مطبوعــات، خبرگزاری هــا و رســانه ها، تولیــد محتــوا برای 
رسانه های شرکت سرمایه گذاری توکافولاد، ایجاد بسترهای متنوع برای 
ارتباط ذی نفعان ازجمله ســامانه ارسال پیام مســتقیم به مدیرعامل 
و جلســات کاری با نمایندگان مطبوعــات و خبرگزاری هــا و نیز اصحاب 
رســانه، از مهم ترین اقدامات صورت گرفته در حوزه روابط عمومی گروه 

در سال گذشته بوده است.
مدیرعامل گروه سرمایه گذاری توکافولاد حسابرسی داخلی را از مهم ترین 
اتفاقات در حوزه بهداشت مالی تلقی کرد و اظهار داشت: سازمان بورس 
کید دارد. حسابرســی داخلــی در گــروه توکافولاد تحت  نیز به ایــن امر تأ
نظارت هیئت مدیره فعالیت می کند و همه جلسات آن به صورت مستمر 

برگزار می شود و مورد ارزیابی قرار می گیرد.
وی در خصوص عملکرد حوزه قراردادهای گروه سرمایه گذاری توکافولاد 
نیـز افـزود: شـرکت، دو سـال قبـل، واحـد امـور حقوقـی را مسـتقر کـرد و تـا 
پیش از این، بسـیاری از موارد حقوقی متولی اصلی نداشـت. طی سـال 
گذشته این حوزه نظم دهی شد و توجه شرکت های سرمایه پذیر به این 
موضوع بیشـتر جلب شـد و تمام پرونده های حقوقـی دارای چارچوب 

و مدیریت هستند.
وی با اشاره به اهم اقدامات در توسعه کسب وکار شرکت سرمایه گذاری 
توکافــولاد اظهــار داشــت: خریــد ۵0 دســتگاه کشــنده توســط شــرکت 
حمل ونقل توکا، طرح تولید 10 هزار تن آجر کربن منیزیت توسط شرکت 
صنایع نسوز توکا، تأسیس صندوق درآمد ثابت توســکا به ارزش 20,000 
میلیارد ریال و تأسیس صندوق درآمد ثابت نارین به ارزش ۵,000 میلیارد 
ریال توســط شــرکت ســرمایه گذاری توســعه توکا ازجمله ایــن اقدامات 

بوده است.

مدیرعامل گروه سرمایه گذاری توکافولاد در خصوص برنامه های توسعه 
کسب وکار در شرکت سرمایه گذاری توکافولاد افزود: خرید لوکوموتیو واحد 
دپوی تعمیراتی توســط شــرکت توکاریل، احداث خط تولید رنگ های 
صنعتی ضدخوردگی با ظرفیت 1۴00 تن در سال توسط شرکت توکارنگ، 
طرح بازیافت صنعتی خرسک و ته تاندیش توســط شرکت توکاتدارک، 
احــداث خط تولیــد نــوار نقاله اســتیل کورد منجیددار توســط شــرکت 
کانیارســایی، احداث خط تولید 22 هزار تن گلوله و قطعات ریخته گری 
توسط شــرکت ایران ذوب، احداث خط تولید اشکال ویژه نسوز توسط 
شرکت نسوز توکا، احداث خط تولید ســیم جوش توپودری و نوار نقاله 
الواتور توســط شــرکت میرکو، احداث کار خانــه کنســانتره 2۵0 هزار تنی 
توسط شــرکت راهبران فولاد و احداث نیروگاه خورشیدی 2.۵ مگاواتی 
فولاد مبارکه توسط شرکت توکا تولید اســپادان ازجمله این برنامه های 

در دستور کار است.
در ادامه این مجمع، مرتضی شبانی، رئیس مجمع عمومی عادی سالانه 
هلدینگ توکافولاد با قرائت دیگر بندهای مجمع تصریح کرد: یکی از این 
بندها تعیین روزنامه رسمی و کثیرالانتشار برای شرکت است که مجدد 
روزنامه دنیای اقتصاد به عنوان روزنامه رســمی شرکت پیشنهاد شد و 

مورد تصویب قرار گرفت.
وی در خصوص تقسیم سود شرکت نیز اضافه کرد: برای این امر جلسات 
تخصصی برگزار شد، تمام جوانب امر مورد بررسی قرار گرفت، نیاز شرکت ها 
و شرکت توکافولاد برای توسعه بررسی شــد و در نهایت بودجه موردنظر 
شرکت ها مدنظر قرار گرفت و در نهایت تقســیم 32 درصد سود با ارزش 

هر سهم 30 تومان مطرح شد.
گفتنی است در پایان با رأی گیری سهام داران حاضر 32 درصد از سود یک 
هزار و 120 میلیارد تومانی گروه سرمایه گذاری توکافولاد بین سهام داران 

توزیع خواهد شد.
 سود شرکت اصلی بیش از 2.5 برابر نسبت به سال گذشته 

رشد کرده است
مهدی کویتی معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه در حاشــیه برگزاری 
این مجمع در مصاحبه با خبرنگار روابط عمومی گفت: ســال گذشــته 
عملکرد خوبی را در مجموعه توکا شاهد بودیم، به شکلی که در گزارش 
صورت های مالی، ســود شــرکت اصلی بیش از 2.۵ برابر نسبت به سال 
گذشته رشد کرده است. از سوی دیگر، سود تلفیقی خود شرکت هم رشد 
۵1 درصدی داشته که عملکرد بسیار خوبی است. امیدوارم برای سال 
آینده نیز با برنامه ها و اهدافی که در گروه تعریف شده بتوانیم سودآوری 

بهتری برای سهام داران شرکت توکافولاد به ارمغان آوریم.
کید بر اینکه توکافولاد یک گروه چندرشته ای است گفت: توکا بر  وی با تأ
حوزه مالی خود که در گروه توسعه توکا قرار دارد تمرکز زیادی کرده است. 
انتظار مــی رود با عنایــت به برنامه هایــی که در گــروه در نظــر گرفته ایم، 
صندوق درآمد ثابــت و صندوق هــای دیگر ســهامی و موضوعات دیگر 
به تدریج رونمایی شود. قطعاً از محل این صندوق ها درآمدهای بسیار 

خوبی در گروه توسعه توکا شاهد خواهیم بود.
گروه حمل ونقل توکا اخیراً ۵00 کامیون به کشنده های خود اضافه کرده 
است و این گروه رشد چشمگیری را در حوزه زمینی شاهد خواهد بود. در 
گروه حمل ونقل ریلی توکا نیز بنا داریم دپوی تعمیراتی را راه اندازی کنیم. 
این اقدام باعث می شود سرعت سیر و ماند لوکوموتیوها در تعمیرات کمتر 
شود. به طورکلی همه این اقدامات در رشد و سودآوری گروه حمل ونقلی 

هم اثرگذار خواهد بود.
کویتی تصریح کرد: در گــروه تولیدی هم شــرکت های معدنی و تولیدی 
را داریــم و بــرای ایــن بخــش نیــز برنامه ریزی هایــی بــرای توســعه و 
ســرمایه گذاری های جدیــد در نظــر گرفتــه شــده اســت. همچنیــن در 
شرکت های معدنی انتظار می رود کنسانتره سازی به ثمر برسد و از محل 

آن درآمد خوبی برای گروه توکا کسب شود.
معــاون اقتصــادی و مالی فــولاد مبارکــه اضافه کــرد: در حوزه نســوز هم 
به همین ترتیب توســعه هایی دیده شــده اســت؛ علاوه بر این در سایر 
شرکت های تولیدی هم طرح های توسعه ای در نظر گرفته شده است 
که ان شاءالله همه این موارد به سودآوری های خوبی منجر خواهد شد. 

تقسیم سود 3۰۰ ریالی به ازای هر سهم »وتوکا«
در مجمع عمومی عادی سالانه شرکت سرمایه گذاری توکافولاد مصوب شد؛

یکـی از اتفاقاتـی کـه می توانـد قیمت سـهم 
مـا را افزایـش دهـد برندینـگ اسـت؛ بـه این 
معنـا کـه ارزش و اعتبـار توکافـولاد در بـازار 
سرمایه شناسـانده شـود و فعالیت های آن 
بـه سـهام داران معرفـی و اقبـال عمومـی بـه 
سـمت شـرکت افزایـش یابـد. بـرای تحقـق 
این امـر حضور در نمایشـگاه های مختلف 
امـری ضـروری اسـت و بایـد محصـولات 
عمـوم  بـه  نمایشـگاه ها  در  خدمـات  و 

ذی نفعـان اطلاع رسـانی شـود

توکا بـر حـوزه مالی خـود کـه در گروه توسـعه 
تـوکا قـرار دارد تمرکـز زیـادی کـرده اسـت. 
انتظـار مـی رود بـا عنایـت بـه برنامه هایـی 
کـه در گـروه در نظـر گرفته ایـم، صنـدوق 
درآمد ثابت و صندوق های دیگر سهامی و 
موضوعات دیگر به تدریج رونمایی شـود. 
قطعـاً از محـل ایـن صندوق هـا درآمدهـای 
بسـیار خوبـی در گـروه توسـعه توکا شـاهد 

خواهیـم بـود
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وجود ۲۰۰ معدن فعال، نویدبخش رونق اقتصادی در 
کردستان

معاون امور معادن اداره کل صنعت، معدن و تجارت کردستان 
گفت: در حال حاضر بیش از ۲۰۰ معدن فعال در کردستان 
وجود دارد و این امر نویدبخش رونق اقتصادی در استان 

است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از دنیای معدن، مهدی سیفی 
باغی خانی چهارشنبه 30 خرداد، در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 
کرد: معادن نقش مهم و اساسی در اشتغال زایی دارند و با توجه به 
فعال بودن معدن های کردستان در حال حاضر ۴ هزار و ۴00 نفر 

به صورت مستقیم در استان مشغول به کار هستند.
کتشافات معادن در سطح استان اشاره و افزود:  وی به میزان ا
کتشاف معادن دو بخش خصوصی و دولتی امور  در بحث ا

کتشافات را در سطح استان انجام می دهند. ا
معاون امور معادن اداره کل صنعت، معدن و تجارت کردستان 
بیان کرد: در بخش دولتی با توجه به انعقاد تفاهم نامه سه جانبه 
کتشافات معدنی  بین وزارت صمت، سازمان زمین شناسی و ا
کشور و شرکت توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران در 
کتشافات معدنی کشور  سطح وسیع به سازمان زمین شناسی و ا

گذار شده است. وا
سیفی باغی خانی یادآور شد: این اقدام با هدف شناسایی عناصر 
کمیاب که در حالت عادی به آن توجه نشده است در حال انجام 
به صورت سطحی و عمقی است. پس از شناسایی محدوده های 
مستعد و امیدبخش سرمایه گذاری از طریق ایمیدرو انجام 
کتشافات معدنی کشور از توان  می شود و سازمان زمین شناسی و ا

نیروهای متخصص استانی نیز استفاده می کند.
کتشافات معادن در  وی در بخش دیگری از سخنان خود به ا
استان اشاره کرد و گفت: خوشبختانه استان کردستان از لحاظ 
کیفی و ذخایر معدنی وضعیت بسیار خوبی دارد و ظرفیت های 

استان به سرعت در حال افزایش هستند.
معاون امور معادن اداره کل صنعت، معدن و تجارت کردستان 
همچنین به سرمایه گذاری در حوزه معدن اشاره و عنوان کرد: 
با توجه به ظرفیت های استان در حوزه معدن خوشبختانه 
کید  سرمایه گذاران نگاه خوب و مثبتی به حوزه معادن دارند و با تأ
مقام معظم رهبری بر حوزه معادن و جایگزینی آن به جای نفت 
اهمیت معادن روزبه روز در حال بیشتر شدن بوده و استقبال 

سرمایه گذاران بیشتر است.
وی در بخش پایانی سخنان خود یادآور شد: با توجه به اهمیت 
معادن در اقتصاد کشور و اشتغال زایی بسیار خوبی که به همراه 
دارد انتظار می رود با ادامه روند توسعه معادن در مناطق محروم 
کتشافات، در آینده ای نه چندان دور معادن  کشور و رشد ا
به عنوان پایه های اصلی رشد اقتصادی کشور و استان کردستان 

مورد استفاده قرار بگیرد.

هدف گذاری جذب ۱۵ میلیارد دلار سرمایه در 
منطقه ویژه پارسیان 

کیــد کــرد: فراینــد جــذب ســرمایه باید  قائم مقــام ایمیــدرو تأ
در منطقــه ویــژه صنایــع انــرژی بــر پارســیان، تســهیل تــا 

سرمایه گذاران بیشتری جذب منطقه شوند.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از روابط عمومی سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، محمد آقاجانلو 
در جلسه کنترل مدیریتی منطقه ویژه صنایع انرژی بر پارسیان 
با بیان مطلب فوق تصریح کرد: تسهیل شــرایط جذب سرمایه 
به منطقه، بخشی از مشکلات مربوط به تأمین مالی و پیشرفت 

طرح ها را برطرف می کند.
کید رئیــس ایمیدرو به تأمیــن آب منطقه ویژه  وی با یادآوری تأ
پارســیان، گفــت: ارائــه زیرســاخت بــه ســرمایه گذاران ازجملــه 
آب رســانی، یکــی از حیاتی ترین برنامه های این ســازمان اســت 

و کندی در روند اجرای طرح باید در مدتی معین جبران شود.
در ادامه ســمیه خلوصــی معــاون برنامه ریزی و توانمندســازی 
ایمیدرو گفت: این منطقه برای پیشبرد اهداف عالی سازمان و 
وزارت صمت، باید نسخه مشخصی برای جذب سرمایه داشته 
باشــد.  منطقه پارســیان به عنوان یکــی از مناطــق زیرمجموعه 
کنون برای جذب 1۵ میلیارد دلار سرمایه هدف گذاری  سازمان، تا
کرده، اما باید با توجه به شــرایطی که در اختیار دارد، مسیر ورود 

سرمایه را بیش ازپیش تسهیل کند. 

عدد خبر

معدن

میلیارد دلار 

با تأمین آب کارخانه عظیم فولاد جنوب کرمان موافقت شد
مسلم مروجی فرد، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت جنوب کرمان از موافقت آب منطقه ای استان با تأمین آب کارخانه کنسانتره و گندله سازی و آهن اسفنجی جنوب کرمان خبر داد و گفت: به منظور تأمین آب طرح ها و واحدهای صنعتی و معدنی جنوب کرمان با مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان جلسه ای 

برگزار شد که حاصل آن هموار نمودن مسیر پیشرفت و توسعه جنوب استان خواهد بود. موضوع تأمین آب برای کارخانه کنسانتره و گندله سازی و آهن اسفنجی در جنوب کرمان، یکی از مواردی بود که در این جلسه مطرح شد که شرکت آب منطقه ای استان، با تأمین آب این کارخانه عظیم موافقت نمود.

دستاوردهای شرکت فولاد مبارکه در راستای تحقق اقتصاد پایدار و اقتصاد چرخشی
)بخش اول(

 امروزه با توجه به اهمیت تولید اقتصادی و الزامات زیست محیطی که تولید فولاد سبز با کمترین 
میزان آلایندگی را هدف گذاری کرده، کمتر سازمان متعالی ای است که تحقق اقتصاد پایدار و 
اقتصاد چرخشی را در دستور کار خود قرار نداده باشد. راهبردی که خوشبختانه فولاد مبارکه 
با طراحی، برنامه ریزی و اقدامات زیرساختی در آن به موفقیت های قابل توجهی دست یافته 

است.
در متن حاضر خبرنگار فولاد پای سخنان مجید دادجو مدیر فراوری ضایعات فرایندی فولاد 

مبارکه نشسته تا خوانندگان محترم را در جریان آخرین دستاوردهای این حوزه قرار دهد. 
دستاوردهای واحد فراوری ضایعات فرایندی

فولاد مبارکه با توجه به برنامه ها و اهداف کلان شرکت در راستای رشد و شکوفایی اقتصادی در 
طولانی مدت بدون آسیب رساندن به محیط زیست و منابع طبیعی، فعالیت هایی برای این 
مهم برنامه ریزی و اجرا کرده که مبتنی بر اهداف کلیدی اقتصاد چرخشی در کارآمدی استفاده 
از منابع، نوآوری و سودآوری و رقابت است. واحد فراوری ضایعات فرایندی با توجه به وجود انواع 
محصولات جانبی در نواحی تولیدی اقدام به شناسایی و تعریف پروژه های بازیابی و فراوری نموده 
است که نتایج حاصل شده به این شرح است:1- بازیابی و ایجاد آهن ربای دائم و پودر مغناطیس 
کسیدی نورد سرد؛ بازیابی و تولید  کسیدی نورد سرد؛ 2- بازیابی و ایجاد کلروفریک از پودر ا از پودر ا
کسیدی نورد سرد؛ بازیابی و تولید استانات سدیم از لجن واحد قلع اندود؛ بازیابی  کنستانتره از پودر ا
و تولید کنستانتره از لجن کلاریفایر نورد گرم؛ بازیابی و تفکیک دانه های فولادی از پوسته های 

کسیدی ریخته گری مداوم. ا
 )By Product( کسیدی قرمزرنگ حاصل از فرایند بازیابی اسید به عنوان یک محصول جنبی پودر ا
کسید آهن جذب شده در فرایند  در واحد بازیابی اسید اسیدشویی نورد سرد ایجاد می گردد. ا
کسیدی قرمزرنگ  شست وشوی ورق با اسید، در کوره حرارتی بازیابی اسید به صورت پسماند پودر ا
بازیافت می شود و بخشی از آن جهت تولید آهن ربای دائم به شرکت گسترش مواد مغناطیسی تابان 

و جهت تولید پودر مغناطیس به شرکت مغناطیس صنعت اصفهان ارسال می شود.
معرفی آهن ربای دائم:

آهنربای دائمی از مواد فرومغناطیسی که ساختار اتمی آن دارای گشتاور مغناطیسی است ساخته 
می شود. کانی های مورداستفاده در ساخت آهن ربای دائم دارای آرایش مولکولی آشفته است؛ 
اما تحت هدایت یک نیروی خارجی مانند میدان مغناطیسی، آرایش مولکولی آن به گونه ای 
یکسان تمایل پیدا می کند و خواص مغناطیسی نشان می دهد. پس از مغناطیس شدن ماده 
فرومغناطیسی، حوزه های مغناطیسی داخلی مرتب شده به صورت منظم و در یک جهت، آهنربا 
را تشکیل می دهند. انواع مختلف مواد مغناطیسی دائمی مانند فریت ها به مواد مغناطیسی ای 
کسید آهن است و رفتار فرومغناطیس دارد.  اطلاق می گردد که جزء اصلی تشکیل دهنده آن ا
گی های اصلی این مواد، رسانایی کم، عمر طولانی، عایق الکتریکی، مقاوم در برابر عوامل  از ویژ
کسیداسیون و خوردگی و نیز رفتارپذیری مغناطیسی مناسب است. آلیاژ آهن -  شیمیایی، ا

کی کمیاب، مانند آلومینیوم - نیکل کبالت، کبالت ساماریوم، بور آهن  کبالت - نیکل و آلیاژ آهن خا
نئودیمیم ساخته می شوند.

ویژگی خاص پودر اکسید اسیدشویی ورق واحد نورد سرد شرکت فولاد مبارکه:  
کسید پسماند ناشی از فرایند اسیدشویی ورق در واحد نورد سرد مجتمع فولاد به دلیل  پودر ا
چگالی کم، اندازه دانه مناسب و خلوص بالای Fe203 موجود در آن، پتانسیل مناسبی برای تولید 

مواد مغناطیسی فراهم می کند.
فرایند تولید آهن ربای دائمی فریتی:

فرایند اصلی تولید آهن رباهای فریتی شامل تف جوشی اولیه، جهت گیری ناهمسانگرد و تف جوشی 
نهایی است. در فرایند تف جوشی اولیه، عمل کلسیناسیون همراه با شکل گیری کریستال های 
هگزافریتی در چگالی و اندازه های استاندارد انجام می گیرد. این مرحله به علت انجام عمل 
، بسیار حساس است و نیازمند اضافه کردن موادی برای تسهیل در  کسیداسیون تحت فشار ا
تشکیل ساختار بلوری موردنظر و دست یابی به چگالی مناسب برای مراحل بعد است. این مرحله 

در کوره های مخصوص همراه با کنترل پیوسته دما انجام می گیرد.
در فرایند همسانگردی، ساختارهای هگزانول ایجادشده بر اثر زینترینگ اولیه تحت اندازه دانه معین 
و عمدتاً یکنواخت تحت میدان مغناطیسی فشرده و یک قطعه آهن ربای ناهمسانگرد شکل می گیرد 

که ساختار سازه کریستالی آن ناپایدار است.
 در مرحله تف جوشی نهایی سازه های کریستالی ناپایدار در بیش از ده مرحله حرارتی تحت عملیات 
تف جوشی قرار می گیرند که باعث شکل گیری و رشد ساختار کریستالی آهن ربای ناهمسانگرد شده 

و سرامیک نهایی در این مرحله تولید می گردد.
کاربردهای آهن ربای دائم:  

گرها و ترانسفورماتورهای کوچک،  گون برای ساخت القا مواد مغناطیسی پایه فریت با شکل های گونا
ماشین های الکتریکی مغناطیس دائم، ساخت آهنربای درب یخچال ها، بلندگوها و میکروفون ها، 
کننده های مواد معدنی، عایق های خودرو، دام پروری، تقویت آب کشاورزی، تصفیه آب و  جدا
کاهنده های مصرف سوخت، کارت های الکترونیکی، رادارهای نظامی و تجهیزات هسته ای و .... 

استفاده می شوند.
بازار جهان و ایران:

در سال 2022، تجارت آهن رباهای دائمی حدود 3۵ میلیارد دلار برآورده شد و انتظار می رود بازار 
آهنرباهای سرامیکی از نظر ارزش رشد کند و پیش بینی می شود تا سال 2032 به 7۸.۹ میلیارد دلار 
برسد. افزایش تقاضا از طرف بخش خودرو یکی از نیروهای اصلی توسعه بازار آهنربای دائمی است.
 هزینه نوسان مواد خام، مستقیماً بر بازار آهنربای دائمی تأثیر می گذارد و رشد بازار آهنربای دائمی 
جهانی را محدود می کند؛ بنابراین پیش بینی می شود تقاضا از عرضه پیشی بگیرد و منجر به انحصار 

در فروش شود.
آسیا و اقیانوسیه )آسیا پاسیفیک( بزرگ ترین بازار آهن ربا است و 72 درصد از کل سهم درآمد را به خود 
اختصاص می دهد که محل بسیاری از تولیدکنندگان خودرو و لوازم الکترونیکی مصرفی است که این 

منطقه را به یک مرکز تولید بین المللی تبدیل کرده است. کشور ما به دلیل وجود پتانسیل گسترده 
مواد معدنی مناسب می تواند بخش مناسبی از این بازار را تأمین کند؛ اما به دلیل خام فروشی، نبود 
مواد اولیه فراوری شده به مقدار کافی، عدم حمایت دولت و صنایع بالادستی و نیز عدم توجه به 

تکنولوژی صنعتی مواد سرامیکی این بازار مغفول مانده است.
در کشور ما سالانه حداقل 7 میلیون دلار آهن ربای فریتی با ارز مبادله ای وارد می گردد که عمده 
مصرف آن در زمینه خودروسازی و صنایع مرتبط و همچنین صنعت نوین و رو به رشد ماشین های 

الکتریکی مغناطیس دائم است.
معرفی مشتریان پودر اکسیدی اسید شویی جهت تولید آهن ربای دائم:

در حال حاضر شرکت های گسترش مواد مغناطیس تابان و مغناطیس صنعت اصفهان از پودر 
کسیدی اسیدشویی مجتمع فولاد مبارکه برای تولید مواد مغناطیسی استفاده می کنند. ا

در سال 13۸2 با حضور وزیر صنایع وقت، واحد تولید آهن ربای دائم به نام شرکت گسترش 
کسیدی اسیدشویی واحد نورد سرد  مواد مغناطیس تابان بر اساس و به منظور مصرف پودر ا
شرکت فولاد مبارکه دایر شد که این مهم علاوه بر مصرف بخشی از پسماند، دانش تولید مواد 
مغناطیسی فریتی را در کشور ایجاد و بخشی از نیاز کشور را از این محصول مهم و استراتژیک 

برطرف کرده است.
از تولیدات این شرکت می توان به این موارد اشاره کرد: محصول پودر مغناطیسی )محصول 
بی شکل(؛ محصولات پودر مغناطیسی که در ساخت عایق ارتعاشی بدنه خودرو و ساخت آهن ربای 
پلی مری درب یخچال و فریزر استفاده می شود؛ محصولات شامل انواع قطعات آهن ربای دائمی؛ 
محصولات شامل قطعات رینگ، قطعات سگمنت، قطعات بلوک، قطعات همسانگرد )ایزوتروپ(.

قطعات آهن ربای رینگ در ساخت بلندگوهای خودرو و کامپیوتر و انواع رادیوپخش استفاده 
می شوند. قطعات آهنربای سگمنت در ساخت انواع موتورهای DC خودرو مانند موتور فن بخاری، 
ک کن، موتور استارت خودرو، موتور پمپ بنزین، موتور شیشه بالابر و غیره مصرف  موتور برف پا
کننده و  گونی دارند؛ مثلاً به عنوان جدا می شوند. قطعات شامل انواع قرص و بلوک مصارف گونا
در مدارات فرمان الکتریک و الکترونیکی مصرف می گردند. قطعات همسانگرد )ایزوتروپ( نیز که 
فرایند تولید متفاوتی نسبت به قطعات ناهمسانگرد )انیزوتروپ( دارند در دستگاه های مختلف 

مثل شماره انداز کنتور گاز کاربرد دارند.
  با بهره مندی از اقتصاد پایدار بر محور اقتصاد چرخشی و حمایت های شرکت فولاد مبارکه از 
شرکت های دانش بنیان نظیر شرکت گسترش مواد مغناطیسی تابان و شرکت مغناطیس صنعت 
کسیدی واحد نورد سرد که حدود ۸000 تن است،  اصفهان، سالانه بخشی از میزان تولید پودر ا
توسط این شرکت ها به ارزش افزوده تبدیل می شود و سهم قابل توجهی در تولید آهنربای موردنیاز 
داخلی و پودر مغناطیس دارد که در سایر صنایع به کار می رود و از خروج میزان قابل توجهی ارز 
جلوگیری می کند. این شرکت ها به عنوان تنها دارندگان تکنولوژی تولید صنعتی مواد فریتی در 
کشور و احتمالاً غرب آسیا، توانسته اند برای حدود ۵0 نفر اشتغال مستقیم و بیش از 12۵0 نفر اشتغال 

غیرمستقیم فراهم کند.

شکل 7: نمایی از خط تولید شرکت گسترش مواد مغناطیسی تابان

یت شکل 1: ساختار نوعی از هگزافر

شکل 4: تف جوشی نهایی

 شکل 2: تف جوشی اولیه

یتی شکل 5: برخی از کاربردهای مواد مغناطیسی فر

 شکل 3: فرایند ناهمسانگردی

شکل 6: آهن رباهای مورداستفاده در خودرو

شکل 8: برخی از قطعات تولیدی شرکت گسترش مواد مغناطیسی تابان

شکل 6: آهن رباهای مورداستفاده در خودرو

شکل 7: نمایی از خط تولید شرکت گسترش مواد مغناطیسی تابان
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۲۶۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی، نتیجه حمایت صنعت گاز 
از ساخت ایرانی

تجلی ۸۰ ریال سود تقسیم کرد

مجمـع عمومـی عـادی سـالیانه شـرکت تجلـی توسـعه معـادن و فلـزات 
منتهی به ۲۹ اسـفند ۱۴۰۲ با حضور ۹۴.۱۴ درصد سـهام داران در تاریخ 
۲۷ خـرداد ۱۴۰۳ در تهـران برگـزار شـد. در ایـن مجمـع، شـرکت تجلـی 
توسـعه معادن و فلزات، صورت های مالی شـرکت را به تصویب رسـاند 
و به ازای هر سـهم، معادل ۸۰ ریال )۸ تومان( معادل ۱۰۰ درصد، سـود 
کنـون سـرمایه شـرکت بـه ۸ هـزار و ۶۰۰ میلیـارد تومـان  تقسـیم کـرد. هم ا
رسـیده است. 

محسن مظلوم فارسی باف، مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی گاز ایران 
اظهار داشت: امضای قرارداد با بیش از ۲۰۰ مجموعه دانش بنیان کشور 
و ۶۰۰۰ میلیارد تومان قرارداد و مجوز اخذشده به منظور امضای قرارداد 
همکاری با زیست بوم نوآوری کشور تنها در دوره سه ساله دولت سیزدهم 
رخ داده است. صرفه جویی ارزی ۲۶۰ میلیون دلاری ناشی از بومی سازی 
و  اقدام ها  مهم ترین  از  نیز  راهبردی  کالای  قلم   ۴۱ داخل  ساخت  و 
برنامه های صنعت گاز کشور در دولت سیزدهم بوده است. 

خبــــــــــــــــــر    
خبر  کوتاه

توزیع 51 درصد سود خالص آتیه فولاد بین سهام داران و رشد سه برابری سود تقسیمی
در مجمع عمومی عادی سالانه شرکت آتیه فولاد نقش جهان مصوب شد:

آغاز همکاری های گسترده علمی، پژوهشی 

و تحقیقاتی دانشگاه شهرکرد 

و شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری

شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با هدف 
وهشی  کز علمی و پژ توسعه تعامل و هم افزایی با مرا
تحقیقاتی شهرکرد و تأمین بخشی از نیازهای مشاوره ای 
خود با دانشگاه شهرکرد تفاهم نامه همکاری امضا کرد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت ورق خــودرو چهارمحــال و 
بختیاری، آیین امضــای تفاهم نامه آغــاز همکاری های علمی، 
تحقیقاتی، پژوهشی و فرهنگی بین شرکت ورق خودرو چهارمحال 
و بختیاری و دانشگاه شهرکرد روز شنبه 26 خردادماه به امضای 
یاسر پیرعلی رئیس دانشگاه شهرکرد و حمید شجاعی مدیرعامل 

شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری رسید.
مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال بختیاری، در ابتدای 
ایــن آییــن، بــه تکنولــوژی و فنــاوری مورداســتفاده در شــرکت 
ورق خــودرو چهارمحــال و بختیاری اشــاره کــرد و گفت: شــرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری یکی از شرکت های زیرمجموعه 
شرکت فولاد مبارکه و تنها تولیدکننده محصولات گالوانیزه ویژه 
استفاده در صنعت خودروسازی در کشور است که با برخورداری 
از نیروی انســانی توانمند و کارآمد و جدیدترین استانداردهای 
بین المللــی و تکنولــوژی روز دنیــا، محصــولات کیفــی گالوانیــزه 

موردنیاز صنایع خودروسازی کشور را تأمین می کند.
حمید شــجاعی افزود: شــرکت ورق خــودرو جهت تــداوم نقش 
کلیدی و محوری خود در راستای خودکفایی و بی نیازی صنعت 
خودروســازی کشــور از واردات محصولات گالوانیزه و همچنین 
به منظور ارتقای زیرساخت های علمی و تحقیقاتی خود نیازمند 
کز علمــی و تحقیقاتی به ویژه دانشــگاه  گســترش همکاری با مرا

شهرکرد است.
کید کرد: اقدام جهت تسریع در عملیاتی نمودن بندهای  وی تأ
تفاهم نامه و نیز دیگر زمینه های همکاری برای بهره مندی شرکت 

ورق خودرو امری ضروری و لازم است.
شــجاعی خاطرنشــان کــرد: شــرکت ورق خــودرو چهارمحــال و 
بختیــاری همــواره بر ایــن بــاور اســت که تحقــق صحیــح آرمان 
خودکفایی و قطع وابســتگی صنایع کشــور نیازمند عزم جدی 
بخش صنعــت و دانشــگاه در راســتای گســترش همکاری های 
علمــی تحقیقاتی اســت و این مهــم در گــرو اســتراتژی صحیح و 
همکاری همه جانبه، همراهی و همدلی بخش صنعت و دانشگاه 
اســت. با تحقــق راهبرد تــلاش مشــترک صنعــت و دانشــگاه و با 
تکیه بر ظرفیت های موجود می توانیم جایگاهی هرچه رفیع تر 
و شایســته تر در صحنه هــای بین المللی بــرای کشــور عزیزمان 

رقم بزنیم.
وی از اختصاص دفتر ارتباط با صنعت در دانشــگاه شــهرکرد به 
شــرکت ورق خودرو اســتقبال و پیشــنهاد کرد جهت تســریع در 
اجرای بندهای تفاهم نامه، جلسات مشترک به صورت ماهانه 

برگزار گردد.
همکاری نزدیک با دانشگاه در زمینه های علمی، 

پژوهشی و تحقیقاتی امری لازم و ضروری است
پیرعلی رئیس دانشــگاه شــهرکرد نیــز در ایــن آیین، ضمــن ابراز 
خرسندی از حضور در شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، 
تلاش هــا و مجموعــه عملیات هــای تحقیقاتــی ایــن شــرکت را 

ستودنی دانست.
وی جایگاه شرکت ورق چهارمحال و بختیاری را در زنجیره ارزش 
صنعت فولاد کشور، حائز اهمیت برشمرد و اظهار داشت: برای 
حفظ و ارتقــای ایــن جایــگاه، همــکاری نزدیک بــا دانشــگاه در 
زمینه های علمــی، پژوهشــی و تحقیقاتــی امــری لازم و ضروری 

است.
پیرعلی اظهار افــزود: امیدواریــم با تقویت هرچه بیشــتر ارتباط 
صنعت به ویژه صنعــت فولاد اســتان چهارمحــال و بختیاری با 
دانشگاه شهرکرد بتوانیم در ارتقای سطح علمی صنعت فولاد در 

استان تأثیرگذار باشیم. 
در ادامــه، هیئت علمــی همــراه رئیس دانشــگاه شــهرکرد با تیم 
مدیریتی شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیــاری به بحث و 
تبادل نظر در خصوص زمینه های مختلف همکاری پرداختند 
و سپس تفاهم نامه به امضای مدیرعامل شــرکت ورق خودرو و 

رئیس دانشگاه شهرکرد رسید.
برخی از مهم ترین مفــاد این تفاهم نامه چهارســاله عبارت اند 
: برگــزاری همایش هــا، میزگردهــا، کنفرانس هــا، نشســت ها،  از
سمینارها، دوره ها و کارگاه های آموزشی، استفاده از ظرفیت ها 
و تــوان آموزشــی به منظــور ارتقــای ســطح کیفــی فعالیت های 
آموزشــی، تحقیقاتی، تأمین مربی واجد شرایط جهت تدریس 
ح هــا و  در کارگاه هــای آموزشــی، اطلاع رســانی فراخــوان طر
اولویت های تحقیقاتی، سمینارها و نشست ها و همکاری های 
علمی و آموزشی و تعریف و اجرای پایان نامه های دانشجویان 
ح هــای مشــترک آموزشــی،  تحصیــلات تکمیلــی، انجــام طر
مبادله تجربیــات در زمینه تغییــر روش های آموزشــی با توجه 
به فناوری های نوین اطلاعات و ارتباطــات، تبادل اطلاعات و 
تجربیات در زمینه های برنامه ریزی آموزشی، تخصیص و تبادل 
نیروی متخصص و کارشناس جهت برگزاری دوره های آموزشی.

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل هلدینگ 
عـادی  عمومـی  مجمـع  نقش جهـان،  آتیه فـولاد 
سـالانه شـرکت آتیه فـولاد بـا حضـور منوچهـر نیکفـر 
رئیـس هیئت مدیـره و رئیـس مجمـع، مرتضـی شـبانی نماینـده 
فـولاد مبارکـه، امیـر سـخایی نماینـده توکافـولاد، حامـد ولی بیـک 
مدیرعامـل هلدینـگ آتیه فـولاد، ملکیـان نماینـده بـازرس قانونـی 
شـرکت، اعضـای هیئت رئیسـه و جمعـی از سـهام داران حقیقـی و 

حقوقـی برگـزار شـد.
رشد حدود ۹۰ درصدی کسب سود

حامـد ولی بیـک، مدیرعامـل هلدینـگ آتیه فـولاد در مجمـع عمومـی 
عـادی سـالانه و فوق العـاده شـرکت سـال مالـی منتهـی بـه 2۹ اسـفند 
سـال 1۴02 با بیان اینکه چشـم انداز این شـرکت خلق درآمد سـالانه 7۵0 
میلیـون دلار تـا سـال 1۴10 اسـت، اظهـار کـرد: عملکـرد خـوب هلدینـگ 
در سـال مالـی 1۴02 نتیجـه تلاش هـا و تعهـد کاری خانـواده آتیه فـولاد 
اسـت؛ امسـال بـه لحـاظ کسـب سـود رشـد حـدود ۹0 درصدی داشـتیم 
و جهـش قابل توجهـی در سـودآوری شـرکت های تولیـدی، صنعتـی و 
بازرگانی به ثبت رسید. سود خالص این هلدینگ در سال مالی منتهی 
به 2۹ اسـفندماه سـال 1۴02 حـدود یـک هـزار و 200 میلیـارد تومان بـرآورد 
شـده و پیش بینـی می شـود ایـن سـود در سـال 1۴03 بـه 2هـزار میلیـارد 

تومـان برسـد.
وی بـا تشـریح وضعیـت سـود و زیـان 2۵ شـرکت زیرمجموعـه هلدینـگ 
آتیه فـولاد اذعـان کـرد: شـرکت فـولاد متیـل کـه دارای 13 مرکـز خدماتـی 
در نقـاط مختلـف کشـور اسـت و وظیفـه خرده فروشـی محصـولات 
فـولاد مبارکـه بـه تولیدکننـدگان اسـتانی و ارائـه انـواع خدمـات در حـوزه 
محصـولات فـولادی را بـر عهـده دارد، در سـال 1۴02 حـدود 66۴ میلیارد 
تومان سـود کسـب کرده که نسـبت به سـال 1۴01 با افزایـش ۴۵ درصدی 

داشـته اسـت.
رشد ۱7۹ درصدی سود خالص شرکت تاراز

ولی بیک ابراز داشت: میزان سود خالص شرکت فولاد تاراز در سال 
گذشته، 6360 میلیارد ریال بوده که نسبت به سال 1۴01 با رشد 17۹ 
درصدی روبه رو بوده است؛ همچنین در سال 1۴02 شرکت نورد لوله کوثر، 
از شرکت های فرعی آتیه فولاد، موفق به کسب 2 هزار ۹10 میلیارد ریال 

سود شده که نسبت به سال ماقبل آن، 22۹ درصد افزایش یافته است.

مدیرعامل هلدینگ آتیه فولاد در ادامه با بیان اینکه سرمایه هلدینگ 
آتیه فولاد در سال گذشته به 6 هزار و 33۵ میلیارد تومان رسید، عنوان 
داشت: این افزایش سرمایه با صرف سهام از طریق سلب حق تقدم به 
نفع شرکت فولاد مبارکه از محل مطالبات حال شده و صدور سهام جایزه 
جهت سهام داران اولیه انجام شده و افزایش 322 درصدی سرمایه 

شرکت را در پی داشته است.
وی تصریح کرد: ادغام 2 شرکت تنبوشه سازان و نورد لوله کوثر، تحصیل 
و خرید 6۹.۹3 درصد سهام شرکت فولاد متیل با سرمایه گذاری معادل 
3۹.۵1۹ میلیارد ریال، تحصیل ۵2 درصد از سهام شرکت پوشش لوله 
ک به میزان 3.۴00  کیوان جاوید، سرمایه گذاری در شرکت آتیه لوله پارتا
میلیارد ریال طی سال 1۴02 به طوری که مجموع سرمایه گذاری در این 
کنون معادل 7.300 میلیارد ریال افزایش یافته و برخی موارد دیگر  شرکت تا
از مهم ترین اقدامات سال گذشته در حوزه مالی و اقتصادی هلدینگ 

آتیه فولاد نقش جهان بوده است.
مشارکت 8۰ درصدی شرکت نورد لوله کوثر در تولید 

لوله های خط انتقال آب دریای عمان به فلات مرکزی
ولی بیک با اشاره به اقدامات و دستاوردهای هلدینگ آتیه فولاد در 
سال گذشته اذعان کرد: مشارکت ۸0 درصدی شرکت نورد لوله کوثر در 
تولید لوله های خط انتقال آب دریای عمان به فلات مرکزی، افتتاح و 
، پیشرفت 67 درصدی  بهره برداری از خط نورد سرد 12۵0 فولاد تاراز
احداث واحد اسیدشویی و پیشرفت 6۴ درصدی پروژه خط نورد سرد 
1۴۵0 فولاد تاراز، راه اندازی خط تولید کوردوایر شرکت آتیه فولاد معدن 
پارسیان، طراحی و ساخت پنل های خورشیدی و عقد قرارداد جهت 
ساخت چندین نیروگاه خورشیدی توسط گروه فولاد متیل از اقدامات 

مهم سال گذشته بوده است.
مدیرعامـل هلدینـگ آتیه فـولاد خاطرنشـان کـرد: طرح هـای توسـعه 
خوبی نیـز در هلدینگ فـولاد متیـل بـرای ارائه خدمـات به شـرکت های 
خودرویـی و لوازم خانگـی و نیـز سـرمایه گذاری در پنل های خورشـیدی 
در حـال انجـام اسـت؛ همچنیـن درصـدد راه انـدازی خط درز مسـتقیم 
در شـرکت نـورد لولـه کوثـر هسـتیم کـه در سـال 1۴03 دنبـال خواهد شـد؛ 
کـز خدماتـی تحـت مالکیـت هلدینـگ  گـذاری سـهام مرا همچنیـن وا
کز خدماتی  آتیه فولاد به فولاد متیل با هدف تمرکز و یکپارچه سـازی مرا

در حـال انجـام اسـت.

رئیس هیئت مدیره هلدینگ آتیه فولاد:
اقدامات لازم برای عرضه سهام آتیه فولاد در بورس در حال 

اجراست

، رئیس هیئت مدیره هلدینگ  در ادامه این مجمع، منوچهر نیک فر
آتیه فولاد با بیان اینکه امروز بالغ بر 1 درصد تولید ناخالص داخلی کشور 
توسط شرکت های عضو گروه فولاد مبارکه انجام می شود و این گروه نقش 
پررنگی در ارتقای اقتصادی ایران ایفا می کند، عنوان کرد: فولاد مبارکه 
به صورت تمام قد از آتیه فولاد در مسیر سرمایه گذاری های پایدار حمایت 
می کند؛ از سهام داران نیز درخواست داریم با نگهداشت سهام خود و 

همراهی با هلدینگ، به حفظ ارزش سهم کمک کنند.
وی در پاسخ به مطالبه سهام داران حقیقی مبنی بر بورسی شدن 
آتیه فولاد گفت: اقدامات لازم برای عرضه سهام آتیه فولاد در بورس در 
حال اجراست و درصددیم به زودی با اتمام مراحل اداری و تأمین آخرین 

الزامات قانونی کار، سهام شرکت را در این بازار عرضه کنیم.
بازرگانی،  فعالیت های  طریق  از  سود  کسب  شد:  یادآور  نیک فر 
سرمایه گذاری در بانک یا فعالیت تولیدی ممکن است؛ اما باید توجه 
داشت که فعالیت بازرگانی دارای ریسک زیادی است و سرمایه گذاری 
در بانک نیز در شرایط تورمی موجب کاهش ارزش سرمایه خواهد شد؛ 
اما حُسن کار تولیدی این است که علاوه بر سودآوری، باعث حفظ ارزش 
دارایی ها در شرایط تورمی می شود و به همین دلیل آتیه فولاد نسبت به 

فعالیت های تولیدی اهتمام دارد.
تکمیل طرح های توسعه ای آتیه فولاد، ضامن افزایش 

سودآوری در سال های آتی
انتظارات  اینکه  بیان  با  آتیه فولاد  هلدینگ  هیئت مدیره  رئیس 
سهام داران آتیه فولاد که شاغلان و بازنشستگان فولاد مبارکه هستند 
برای توزیع سود بیشتر با توجه به شرایط اقتصادی کشور قابل درک 
است، تصریح کرد: در تلاشیم همچون گذشته با حمایت های شرکت 
فولاد مبارکه بتوانیم در سال های آتی سود بیشتری توزیع کنیم و 

گشایشی در وضعیت معیشتی سهام داران ایجاد نماییم.
وی طرح های توسعه ای در دست اجرا را سودآور خواند و ادامه داد: 
ح های توسعه جاری، نقش مؤثری در افزایش سودآوری  تکمیل طر

هلدینگ  دارد  و ضامن افزایش سودآوری در سال های آتی است.

مدیر امور مجامع و ارزیابی شرکت های فولاد مبارکه:
فولاد مبارکه موضوع حمایت از بازنشستگان را در آتیه فولاد 

متمرکز می کند

مرتضی شبانی مدیر امور مجامع و ارزیابی شرکت های فولاد مبارکه نیز 
در حاشیه برگزاری مجمع عمومی عادی سالانه آتیه فولاد عنوان داشت: 
آتیه فولاد یک هلدینگ سرمایه گذاری است که بیش از 2۵ شرکت فرعی 

را در خود جای داده است.
وی عملکرد شرکت آتیه فولاد را قابل تقدیر دانست و بیان کرد: سود شرکت 
از حدود 600 میلیارد تومان به بیش از 1200 میلیارد تومان افزایش پیدا 
کرده و تقسیم سود بین سهام داران نیز افزایش 3 برابری داشته که در کنار 

رشد ارزش سرمایه گذاری ها، رقم مطلوبی به شمار می رود.
شـبانی ادامـه داد: افزایـش سـرمایه بیـش از 300 درصـدی آتیه فـولاد 
و جهـش تاریخـی میـزان سـرمایه شـرکت و تملـک 70 درصـدی سـهام 
کـز خدماتـی در یـک مرکـز  هلدینـگ فـولاد متیـل بـا هـدف تجمیـع مرا
تحت مدیریـت آتیه فـولاد از نـکات قابل توجه عملکرد ایـن هلدینگ در 

سـال گذشـته اسـت.
مدیر امور مجامع و ارزیابی شرکت های فولاد مبارکه تصریح کرد: فولاد 
مبارکه، موضوع حمایت از شاغلان و بازنشستگان خود را در آتیه فولاد 
متمرکز کرده است و به عنوان نمونه، طی سال گذشته با کمک به خرید 
شرکت های لوله سازی، در بستر تأمین لوله موردنیاز خطوط انتقال 
آب از دریای عمان به فلات مرکزی، توانسته سودآوری خوبی را برای 
سهام داران آتیه فولاد رقم بزند و این سودآوری در سال های پیش رو 

افزایش خواهد داشت.
گفتنی است در انتهای این مجمع، مقرر شد به ازای هر سهم 100 ریال 
سود توزیع شود که این میزان، برابر با ۵1 درصد سود خالص سال مالی 
1۴02 است و با این تقسیم سود 63۵0 میلیارد ریالی، سود تقسیمی نسبت 

به سال گذشته رشد 3 برابری یافت.
همچنین مجمع فوق العاده هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان نیز 
به منظور اصلاح بند 1۸ ماده ۴7 اساسنامه شرکت برگزار شد که به تصویب 

هیئت رئیسه رسید.

تعمیر ترانسفورماتور کوره ذوب قلع اندود شرکت توان آور آسیا در فولاد مبارکه
رئیس کارگاه برق تعمیرگاه مرکزی از تعمیر موفقیت آمیز 
ترانسفورماتور کوره ذوب قلع اندود شرکت توان آور 
آسیا به دست متخصصان تعمیرگاه مرکزی فولاد 

مبارکه خبر داد.
عبدالرسول حقیقی در تشریح این خبر افزود: در پی بروز مشکلات فنی و 
در نهایت خرابی ترانسفورماتورهای کوره ذوب قلع اندود شرکت توان آور 
آسیا )kv 2.7MVA Dyd 0.4/0.4/20( و نبود ترانسفورماتور رزرو که منجر 
به توقف این خط تولید شده بود، این ترانسفورماتور به منظور راه اندازی 
هرچه سریع تر با هماهنگی واحد حفاظت فیزیکی جهت عیب یابی وارد 

فولاد مبارکه شد.
، مشخص شد  حقیقی با بیان اینکه پس از دمونتاژ ترانسفورماتور
سیم پیچ های یکی از فازها دچار خرابی شده و کویل های فشارقوی 
نیز در اثر نیروهای شدید الکترومغناطیسی حاصل از اتصال کوتاه 
داخلی متلاشی شده بود، گفت: با توجه  به دستور مدیریت، روش های 
مختلف تعمیراتی بررسی شد و کوتاه ترین زمان برای انجام تعمیرات در 
شرکت های سازنده کویل ترانسفورماتور در حدود سه هفته تخمین 

زده شد.
به گفته رئیـس کارگاه برق تعمیرگاه مرکـزی، با توجه  به اینکـه خرابی این 
تجهیـز، توقـف خـط تولیـد را در پـی داشـت، مقرر شـد عملیات سـاخت 
کویل های ترانسـفورماتور در داخل کارگاه تعمیرات ترانسـفورماتورهای 
فـولاد مبارکه انجـام شـود. به همیـن منظـور همـکاران کارگاه به سـه تیم 
کاری تقسـیم شـدند و با انجام فعالیت شـبانه روزی، این ترانسـفورماتور 
بـا تـلاش همـکاران طـی پنـج روز تعمیـر و عملیـات تسـت آن بـا موفقیت 

انجـام شـد.

وی با بیان اینکه در ادامه، ترانسفورماتور تعمیرشده به شرکت توان آور 
 راه اندازی شد، تصریح کرد: 

ً
فولاد آسیا منتقل و خط تولید مجددا

تعمیرات انجام شده بر روی این ترانسفورماتور شامل این موارد است؛ 
انجام تست های اولیه عیب یابی جهت ارزیابی کویل های آسیب دیده و 
کتیو پارت، هسته و سیم پیچ های فشارقوی فاز u؛ انجام  سالم؛ دمونتاژ ا
اقدامات لازم برای فرایند محاسبات و نقشه برداری، تهیه تجهیزات و 
قطعات لازم؛ ساخت دو عدد کویل فشارقوی؛ پرسو خشک سازی در 

کوره وکیوم؛ مونتاژ سیم پیچ ها و جوشکاری نقره؛ نصب تپ چنجر جدید؛ 
کتیو پارت؛ تصفیه و فیلتر  هسته چینی؛ پرسی هسته و سیم پیچ، مونتاژ ا
کتیو پارت؛ انجام تست های lv و تست  روغن؛ روغن زنی و خشک سازی ا
hv فرکانس دوبل مطابق استاندارد IEC60076-3؛ انجام تعمیرات 
نوآورانه و ابتکارات زیاد ازجمله تغییر ابعاد در تپ چنجر جدید، تغییر 
در قسمتی از سیم پیچی و عایق گذاری ها جهت کاهش زمان تعمیرات 

و افزایش کیفیت.

حقیقــی در خصــوص مزایــای فنــی و اقتصــادی اجــرای ایــن کار 
تعمیراتــی در تعمیــرگاه مرکــزی شــرکت نیــز بــه کاهــش زمــان توقــف 
خــط تولیــد و عدم النفــع چندمیلیــاردی، کســب دانــش ســاخت 
ســیم پیچی های 20 کیلوولــت در تعمیــرگاه مرکــزی؛ انجــام تعمیــرات 
کیفــی و افزایــش تــوان تپ چنجــر ترانســفورماتور و انجــام تعمیــرات 
ترانســفورماتورها بــا نصــف هزینــه و یک چهــارم زمــان پیشــنهادی 

پیمانــکار اشــاره کــرد.

با همت متخصصان تعمیرگاه مرکزی انجام شد؛



22 ژوئن 2024 15 ذی الحجه 1445 شنبه   2 تیر 1403     شماره      1381   

11

سید حامد عاملی ،استاندار اردبیل، به همراه جمعی از 
هیئت همراه روز چهارشنبه 3۰ خرداد ماه از پروژه آهن و فولاد 
روند  بازدید،  این  جریان  در  و  کردند  بازدید  آرتاویل 

پیشرفت های اخیر پروژه مورد بررسی قرار گرفت.
 پس از این بازدید، جلسه ای با هدف ارائه گزارش از روند پیشرفت 
پروژه و همچنین چالش های آن تشکیل و بر اهمیت دو موضوع 
تامین مالی و ترخیص به موقع تجهیزات به عنوان دو چالش مهم 
کید شد. در پایان جلسه نیز، استاندار اردبیل، ضمن اشاره  پروژه تا
بر اهمیت چندجانبه پروژه آرتاویل، قول مساعدت و همکاری 
همه جانبه دولت و استانداری اردبیل را با هدف تسریع پروژه و 

رفع چالش های مطروحه اعلام داشت.

همکاری همه جانبه و پیگیری 

دولت و استانداری اردبیل

برای تسریع روند پروژه آرتاویل

مدیرعامل فولادسنگ مبارکه در جمع کارکنان این شرکت:

خبر  کوتاه

هند، قصد دارد تولید زغال سنگ داخلی خود را افزایش و واردات 
را کاهش دهد. این کشور در حال حاضر دومین مصرف کننده بزرگ 
زغال سنگ در جهان است. رسانه های هندی گزارش می دهند که وی 
هنوز جزئیاتی در مورد حجم این واردات ارائه نکرده است؛ اما در اوایل 
سال جاری، راجات هاندا، معاون تجارت بین الملل در زغال سنگ 
گاروال، به رویترز گفته واردات زغال سنگ هند در سال ۲۰۲۴ بیش از  آ
۱۶۰ میلیون تن نخواهد بود.

ایتالیا بسته ای از اقدامات را باهدف تقویت خرید و استفاده مجدد 
از مواد اولیه حیاتی ازجمله رویه های ساده تر صدور مجوز برای 
آزادسازی امتیازات معادن اتخاذ کرده است. از طرفی دولت استخراج 
بیشتر این مواد در بازار داخل را در اولویت قرار داده تا صنایع محلی 
کمتر به واردات از کشورهایی مانند چین وابسته باشند. ایتالیا تخمین 
می زند که می تواند ۱۶ ماده اولیه حیاتی موردنیاز اتحادیه اروپا را در 
داخل کشور تأمین کند.

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

برنامه هند برای افزایش تولید زغال سنگ و 
کاهش واردات

تلاش ایتالیا برای افزایش بهره وری بازار مواد معدنی 
حیاتی

صنایـع  شـرکت  سـالانه  عـادی  عمومـی  مجمـع 
معدنـی فـولاد سـنگان بـرای سـال مالـی منتهـی بـه 
۲۹ اسـفندماه ۱4۰۲ روز چهارشـنبه ۲3 خردادمـاه بـا 
حضور سهام داران شرکت، اعضای هیئت مدیره، معاونان و مدیران 
کبری  فولاد سنگان برگزار شد. در این مجمع که ریاست آن را عباس ا
محمـدی معـاون سـرمایه گذاری و امـور شـرکت های فـولاد مبارکـه بـر 
عهده داشت، صورت های مالی منتهی به ۲۹ اسفند سال ۱4۰۲ فولاد 

سـنگان بـه تصویـب سـهام داران رسـید.
 به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان، در این مجمع مدیرعامل فولاد 
سنگان ضمن خیرمقدم به حاضران، از حمایت های سهام داران و تلاش 
کارکنان فولاد سنگان قدردانی کرد و گفت: در سال گذشته نیز با حمایت 
سهام داران و کلیه ارکان شرکت، دستاوردهای ارزنده ای به دست آمد که 

شایسته قدردانی است.
علی امرایی با اشاره به شعار سال 1۴02 اظهار داشت: تمام تلاش ما در 
سال گذشته عمل به منویات مقام معظم رهبری بود و دستاوردهای ما 

در سال گذشته نشان از این مهم دارد.
وی با اشاره به شهادت آیت الله رئیسی و هیئت همراه افزود: فولاد سنگان 
با تأسی به شهدای خدمت، راه آن بزرگواران را در زمینه خدمت جهادی 

به مردم ادامه می دهد.
مدیرعامل فولاد سنگان با اشاره به اینکه در سال گذشته بیش از ۴ 
میلیون تن کنسانتره در این شرکت تولید شد، ادامه داد: در سال 1۴02 با 
چالش های جدی نظیر قطعی برق و گاز مواجه شدیم که متأسفانه بیش 

از 20 درصد ظرفیت تولید شرکت در اثر کمبود انرژی خالی ماند.
 وی محدودیت های ناشی از حمل ونقل را یکی دیگر از چالش های 
کافی زیرساخت حمل  کید بر ظرفیت نا جدی شرکت دانست و با تأ
ریلی در منطقه سنگان افزود: این مشکلات باعث عدم حمل به موقع 
محصول و نهایتاً دپوی آن در انباشت گاه های شرکت گردید و تولید شرکت 

را تحت الشعاع قرار داد.

امرایی گفت: فولاد سنگان برای حل بخشی از این مشکل، اقدام به 
برنامه ریزی و گسترش ظرفیت حمل ونقل جاده ای محصول با خرید 
۵00 دستگاه تریلی نموده است که در نوع خود اقدام بسیار مهم و بزرگی 
به شمار می رود. اقدامی که ضمن رفع بخشی از چالش اشتغال زایی، 
گسترش حوزه فعالیت شرکت را به همراه دارد، اما حل چالش منطقه 
مسئله ای کلان است که نیاز به حمایت و سرمایه گذاری در سطوح 

کشوری دارد.
 هزینه های حمل محصول از سنگان نیز از دیگر مشکلاتی بود که به 
آن اشاره شد و مدیرعامل فولاد سنگان با اشاره به رشد 3۴ درصدی 
تولید کنسانتره نسبت به سال قبل از حاشیه سود 2۹ درصدی سود 
خالص شرکت مطابق صورت های مالی شرکت خبر داد و اظهار داشت: 
در سال های گذشته تا امروز، فولاد سنگان همواره روند رو به رشدی در 
سودآوری داشته است که با مدیریت صحیح منابع و افزایش بهره وری کل 

عوامل سازمانی محقق شده است.
به گفته مدیرعامل فولاد سنگان، روند فعالیت ها و سودآوری شرکت در 
طی ۴ سال اخیر تا پایان 1۴02 نشان می دهد که فولاد سنگان به عنوان 
یک شرکت با ارزش آفرینی مطمئن در برابر تکانه های مختلف محیطی و 

اقتصادی به خوبی اقدام می کند و حاشیه سود مطمئنی دارد.
 امرایی گفت: این شرکت به منظور نقش آفرینی بیشتر در صنعت و خلق 
ارزش های پایدار و همچنین به فعلیت رساندن ظرفیت های موجود در 
راستای توسعه خود، طرح های توسعه ای مهمی را شروع کرده است که 
ازجمله آن ها می توان به کارخانه 2.۵ میلیون تنی کنسانتره هماتیتی 
به عنوان بزرگ ترین و مدرن ترین کارخانه کشور در نوع خود، افزایش 
ظرفیت 2.۵ میلیون تنی کارخانه گندله سازی، نیروگاه برق بادی 200 
مگاواتی، پروژه انباشت مکانیزه باطله، احداث تصفیه خانه و خطوط 

انتقال پساب و فاضلاب تایباد به کارخانه و… اشاره کرد.
وی با اشاره به تجهیز ناوگان استخراج و حمل ونقل معدنی گفت: یکی از 
بزرگ ترین اقدامات شرکت، خرید ماشین آلات و تجهیزات معدنی است 

که فولاد سنگان را به یک شرکت خاص تبدیل کرده و حوزه فعالیت و 
مشارکت این شرکت را افزایش داده است.

وی از آمادگـی فولاد سـنگان بـرای ورود بـه بازارهـای صادراتی خبـر داد و 
در بخـش دیگـری از سـخنان خـود بـا اشـاره بـه نقش آفرینـی این شـرکت 
در حـوزه مسـئولیت های اجتماعـی ادامـه داد: در سـال های گذشـته 
خدمـات ارزنـده بـا سـرمایه گذاری مناسـب و حمایـت سـهام داران در 
منطقـه خـواف ارائـه شـد؛ امـا سـال 1۴02 تمرکـز فـولاد سـنگان بـر توسـعه 
زیرسـاخت آمـوزش بـوده و در ایـن زمینـه توانسـته اقدامـات مهمـی 
ازجمله سـاخت ۴۵ کلاس درس و عقد قـرارداد سـاخت 22 کلاس درس 
جدیـد را به عنـوان یکـی از نیازهـای اساسـی منطقه خـواف و سـنگان به 

انجـام برسـاند.

 معاون امور شرکت ها و مجامع فولاد مبارکه و رئیس هیئت مدیره 
فولاد سنگان:

مجموعه اقدامات فولاد سنگان رضایت بخش است

کبری محمدی، معاون امور شرکت ها و مجامع فولاد مبارکه و  عباس ا
رئیس هیئت مدیره فولاد سنگان نیز ضمن قدردانی از اقدامات فولاد 
سـنگان گفت: مجموعـه اقدامات فولاد سـنگان رضایت بخش اسـت. 
ایـن شـرکت نقـش مهمـی در گـروه فـولاد مبارکـه دارد و انتظـار مـی رود 
رونـد رو به رشـد ایـن شـرکت در عرصه هـای مختلـف بـا برنامه ریـزی 
دقیق و هماهنگـی و تلاش همـه برای سـال های آینده نیز حفظ شـود 

و ارتقـا یابد.
در ادامه جلسه حسابرسان مستقل به ارائه گزارش صورت های مالی 
منتهی به 2۹ اسفند سال 1۴02 پرداختند و حاضران در جلسه به صورت 

تخصصی و فنی آن ها را بررسی کردند.
در پایان جلسه به ازای هر سهم 7۵0 ریال سود نقدی و در مجموع حدود 

3۵00 میلیارد تومان سود نقدی بین سهام داران تقسیم شد.

برگزاری مجمع عمومی منتهی به سال مالی 1۴۰۲ فولاد سنگان

از شرکت فولادسنگ به عنوان

 سرمایه و امانتی که در اختیار ما 

قرار داده شده صیانت کنیم

کریمدادی،  گزارش روابط عمومی، امیرحسین  به 
مدیرعامل شرکت فولادسنگ مبارکه، در دیدار و نشست 
کید بر اهمیت و نهادینه  هم اندیشی با کارکنان این شرکت با تأ
شدن فرهنگ شکرگزاری در سازمان، اظهار کرد: در آستانه 
که ما را شیعه  ، باید شکرگزار خداوند باشیم  عید غدیر
بزرگ مردی قرار داد که ۱4 قرن پیش، توصیه های مدیریتی 
ماندگاری را خطاب به مالک برای شیعیان به یادگار گذاشت 
تا امروز سرلوحه اهداف مدیریتی ما در فولادسنگ قرار گیرد.

وی با اشاره به شهادت رئیس جمهوری و هیئت همراه، بر 
کید و تصریح  کثری در انتخابات هشتم تیرماه تأ مشارکت حدا
کرد: امیدوارم در انتخابات ریاست جمهوری بتوانیم با تکیه بر 
، حماسه ای دیگر  توصیه های رهبر انقلاب با مشارکت پرشور
گاه و معتقد به مبانی  خلق کنیم و رئیس جمهوری فعال، پرکار، آ
انقلاب را که ادامه دهنده مکتب شهید جمهور باشد انتخاب 

نماییم.
مدیرعامل شرکت فولادسنگ مبارکه به توصیه های مدیریتی 
امیرالمؤمنین )ع( به مالک اشاره ای کرد و توضیح داد: از دیدگاه 
حضرت امیر )ع(، مدیریت در هر سطحی و حتی در هر مسئولیتی 
گذار شده است امانت الهی است  که به هریک از شما کارکنان وا
و باید تلاش کنیم به بهترین نحو از این امانت پاسداری کنیم. 
همچنین ما ملزم هستیم از شرکت فولادسنگ به عنوان سرمایه 
و امانتی که در اختیار ما قرار داده شده صیانت کنیم و در راستای 

کثری بکوشیم. بهره وری و تولید حدا
وی با اشاره به نقش هدایت گرانه در مدیریت شرکت فولادسنگ، 
کم باشد، لازم است هادی  اظهار کرد: مدیر پیش از اینکه حا
باشد؛ بنابراین همه همکاران باید زمینه ساز محیطی همدلانه 
باشند و در چنین فضایی مدیران شرکت نیز همه جانبه از 

کارکنان شرکت حمایت کنند.
کید بر اینکه باید با اتخاذ برنامه ریزی دقیق بر  کریمدادی با تأ
مشکلات غلبه کنیم و از امکانات موجود نهایت بهره را ببریم، 
تصریح کرد: سازماندهی و گزینش افراد، مبتنی بر خطبه های 
نهج البلاغه یکی از مهم ترین دغدغه های مدیریتی است. در 
این راستا سعی ما در شرکت فولادسنگ بر این است که افراد بر 
اساس شایستگی و لیاقت در جایگاه مناسب خود خدمت کنند 

و این امر در نهایت به سازماندهی بهینه در شرکت منجر شود.
وی با اقتباس از توصیه امیرالمؤمنین به مالک که »بر انسان های 
کسل در کارهایت تکیه نکن«، تصریح کرد: پرهیز از رخوت و 
سستی، خط مشی و سرلوحه اهداف سازمانی فولادسنگ مبارکه 
که برای تحقق جهش تولید و راهبرد سال باید با دید  است؛ چرا
مثبت و انگیزه بالا به صورت مضاعف تلاش کرد. از سوی دیگر، 
با تقسیم کار به عنوان یکی از ارکان مهم مدیریتی، این امکان 
فراهم می شود تا مدیر بتواند اصل کنترل و نظارت را رعایت کند.

مدیرعامل فولادسنگ مبارکه با اشاره به اصلاح ساختار سازمانی 
با نظر مشاور متخصص در این زمینه، گفت: خستگی ناپذیری 

مهم ترین ویژگی مدیران است.
کید بر ضرورت همدلی، مهربانی و تواضع در  کریمدادی با تأ
گفت: تقویت فرهنگ همدلی راهگشای عبور   ، کار محیط 
از موانع در مسیر تولید است و امیدوارم با جاری شدن این 
فرهنگ در سازمان و پرهیز از ستایش بی جا، در دام دور افتادن 

از واقعیات نیفتیم.
گفتنی است در نشست هم اندیشی مدیریت و کارکنان شرکت 
فولادسنگ مبارکه، کارگران مسائل و مشکلات و دغدغه ها را در 

فضای صمیمانه با مدیرعامل شرکت مطرح کردند.

تقسیم 60 درصدی سود فولاد هرمزگان
مجمع عمومی عادی سالانه سهام شرکت فولاد 
کثری سها مداران  گان جنوب با حضور حدا هرمز
برگزار شد و تقسیم ۶۰ درصدی سود خالص مورد 

تصویب آنان قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، مجمع عمومی عادی 
سالانه صاحبان سهام شرکت فولاد هرمزگان جنوب »هرمز« با دستور 
کار استماع گزارش هیئت مدیره و بازرس قانونی، تصویب صورت های 
مالی سال )دوره( مالی منتهی به 2۹ اسفندماه سال 1۴02، انتخاب 
حسابرس و بازرس قانونی، انتخاب روزنامه کثیرالانتشار، انتخاب اعضای 
هیئت مدیره، تعیین حق حضور اعضای غیرموظف هیئت مدیره، تعیین 
پاداش هیئت مدیره و سایر موارد که در صلاحیت مجمع باشد، در هتل 

همای بندرعباس با حضور سهام داران برگزار شد.

در این مجمع، مصطفی عطایی پور، نماینده سهام دار عمده به عنوان 
ریاست مجمع حضور پیدا کرد و با معرفی اعضای هیئت رئیسه و قرار 

گرفتن آن ها در جایگاه، این مجمع به طور قانونی رسمیت یافت.
در این مجمع، مصطفی متقی، معاون مالی و اقتصادی شرکت فولاد 
هرمزگان توضیحاتی را در خصوص عملکرد مالی و اقتصادی شرکت به 
سهام داران ارائه داد که اهم آن به این شرح است: کسب درآمد 2۹7 
هزار و 231 میلیارد ریالی و رشد 2۹ درصدی درآمدهای کلی شرکت در 
سال 1۴02 نسبت به سال 1۴01؛ کسب سود 61 هزار و ۵0۵ میلیارد ریالی 
و رشد 3۹ درصدی سود عملیاتی شرکت در سال 1۴02 نسبت به سال 
1۴01؛ کسب سود 37 هزار و 331 میلیارد ریالی معادل ۴۴۴ ریال به ازای 

هر سهم در سال 1۴02.
کید کرد: دلایل کاهش سود خالص نسبت به سال گذشته،  وی تأ

اثرگذاری قطعی های برق و گاز بر فعالیت تولیدی و عملیاتی شرکت به ویژه 
هزینه ها، افزایش خرید آهن اسفنجی در هنگام قطعی گاز و کاهش تولید 
تختال در هنگام قطعی برق بوده است. به این موارد می توان افزایش 
قیمت های مواد اولیه ازجمله آهن اسفنجی و گندله و افزایش هزینه های 

مختلف را اضافه کرد.
در ادامه مجمع، حسابرس و بازرس قانونی شرکت بندهای خود از 
صورت های مالی و گزارش هیئت مدیره را قرائت کرد و مدیرعامل 
و معاونان شرکت به این بندها پاسخ های لازم را دادند. همچنین 
سهام داران به صورت حضوری و آنلاین، سؤالات خود را از هیئت مدیره 

پرسیدندو هیئت مدیره و مدیران شرکت نیز به آن ها پاسخ دادند.
 در پایان مجمع عمومی عادی سالانه شرکت فولاد هرمزگان، تقسیم

 60 درصدی سود خالص مورد تصویب سهام داران قرار گرفت.

در مجمع عمومی عادی سالانه سهام شرکت فولاد هرمزگان جنوب مصوب شد؛

 روند فعالیت ها و سودآوری شرکت در طی 
۴ سـال اخیـر تـا پایـان ۱۴۰2 نشـان می دهـد 
کـه فـولاد سـنگان به عنـوان یـک شـرکت بـا 
ارزش آفرینـی مطمئـن در برابـر تکانه هـای 
مختلـف محیطـی و اقتصـادی به خوبـی 
اقـدام می کنـد و حاشـیه سـود مطمئنـی دارد

 دلایل کاهش سـود خالص نسبت به سال 
گذشـته، اثرگـذاری قطعی هـای بـرق و گاز بـر 
فعالیـت تولیـدی و عملیاتی شـرکت به ویژه 
هزینه هـا، افزایـش خریـد آهـن اسـفنجی در 
هنگام قطعـی گاز و کاهش تولید تختـال در 

هنـگام قطعی بـرق بوده اسـت
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       بـــــــــــــــازار

تجارت ۶ میلیارد دلاری ایران و چین در ۵ ماه

خبــــــــــــــــر       

هم زمان با فرارسیدن روزهای گرم سال، شرایط بازار 
محصولات فولادی به ویژه مقاطع طویل چندان مناسب 
نیست و با آغاز محدودیت های برق صنایع، به نظر وضعیت 
تولید و فروش در واحدهای نورد طی چند ماه آینده دشوارتر 
، الزام تولیدکنندگان فولاد به  نیز خواهد شد. از سوی دیگر
عرضه ۱۰۰ درصدی ارز حاصل از صادرات در سامانه نیما، 
صادرات فولاد کشور در نخستین ماه از سال جدید را به نصف 
کاهش داده و زنگ خطر از دست رفتن جایگاه فولاد ایران در 
بازارهای صادراتی به صدا درآمده است. افت 3۵ درصدی 
 ) ارزش صادراتی زنجیره فولاد )معادل تقریبی ۲۲۱ میلیون دلار
و کاهش ۱4 درصدی صادرات محصولات این زنجیره )معادل 
تقریبی بیش از ۲ میلیون تن( در نخستین ماه از سال جاری، به 

خوبی گواه این بحران جدی در صنعت فولاد کشور است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از »فلزات آنلاین«، کریم رحیمی، 
مدیرعامل شرکت فولاد ناب تبریز در گفت وگویی به بررسی بازار 
مقاطع طویل فولادی در سال گذشته و سه ماهه ابتدایی سال 
جــاری و چالش هــای موجــود در صــادرات و تأمیــن پایــدار برق 

واحدهای نوردپرداخته که بخشی از آن را در ادامه می خوانید:
در خصوص وضعیت بازار مقاطع طویل فولادی 
در سال ۱۴۰2 و سه ماهه ابتدایی امسال توضیح دهید.

در ســالی که گذشــت، تولیدکننــدگان مقاطع طویل فــولادی با 
فرازونشیب ها و بیم و امیدهای فراوانی مواجه شدند؛ به نحوی که 
چالش هایی همچــون دخالت هــای دولــت در قیمت گــذاری، 
مهندســی قیمت و عرضــه در بــورس کالای ایــران و محدودیت 
در تأمین پایدار حامل های انرژی، عملکرد فعالان این بخش را 
به شدت تحت تأثیر قرار داد. علاوه براین، نبود تقاضای مؤثر در 
بازار نیز بر شرایط تولید در واحدهای نورد اثر گذاشت و مجموع 
این معضلات ســبب شــد تولیدکنندگان بــه برنامه هــا و اهداف 
تبیین شــده در حوزه تولید و فروش دست پیدا نکنند. در ادامه 
کم بر بازار، متأســفانه شرایط کنونی به نسبت بحرانی تر  روند حا
از سال گذشــته شــده اســت و با توجه به بخشــنامه اخیر بانک 
مرکزی مبنی بــر الــزام صادرکننــدگان مقاطع طویل فــولادی به 
عرضــه 100 درصــد ارز حاصل از صــادرات خــود در ســامانه نیما، 
صادرات این محصولات به بن بســت رســیده اســت. با توجه به 
شــکاف قابل توجهی که بیــن نــرخ ارز آزاد و نیمایی وجــود دارد، 
عملاً صادرات در چنین شرایطی امکان پذیر نیست و طبق آمار 
ارائه شــده از ســوی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، صادرات 
فولاد کشور در فروردین ماه امسال در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل، تقریباً به نصف کاهش یافته است. 
تأثیر محدودیت در تأمین برق صنایع را در 

کارخانه های فولادی چگونه ارزیابی می کنید؟
هم زمان با فرارســیدن روزهای گرم ســال، شــاهد اثــرات مخرب 
یکــی از جدی تریــن معضــلات موجــود در صنعت فولاد کشــور، 
یعنی قطعی برق هستیم و بدون شک این معضل میزان تولید 
و فروش شــرکت های فولادی طی ســه تا چهار ماه آینده را تحت 
تأثیــر قرار خواهــد داد. درحالی که بیشــترین ســهم مصــرف برق 
کشور مربوط به بخش خانگی با 32 درصد و در ادامه بخش های 
صنعت، کشــاورزی، عمومی، تجاری و حمل ونقل است و فولاد 
تنها ســهم ۵ درصدی از مصرف برق را به خود اختصــاص داده، 
اما متأسفانه همواره بیشترین محدودیت های برق متوجه این 
صنعت پراهمیت و اســتراتژیک بوده است. بر اســاس آمار اعلام 
شــده، میزان شــاخص شــدت مصــرف انــرژی در ایران در ســال 
2022، حدود 1.۸ برابر متوســط دنیا و حدود 2.۸ برابر کشورهای 
توســعه یافته بوده که نشــان از هدررفت بــالای انــرژی و ضرورت 
هرچه بیشتر بهینه سازی مصرف آن در کشــور دارد. درحالی که 
دولت های مختلف در کشورهای برتر معدنی و صنعتی جهان، 
وظیفه تأمین زیرساخت های موردنیاز به ویژه انرژی برق فعالان 
صنایع و معادن را بر عهده دارنــد و تولیدکنندگان تمام فعالیت 
خود را بــر روی تولیــد و صــادرات محصــولات جدیــد و ارزش افزا 
متمرکز می کنند اما متأسفانه شرایط در کشور ما این گونه نیست 
و خود تولیدکنندگان باید به دنبال احداث نیروگاه های جدید با 
هدف تأمین پایدار برق موردنیاز باشند. در یک نگاه کلی می توان 
گفت با توجه به رشــد مصــرف و افزایش میــزان محدودیت ها در 
روزهای گرم ســال، نه تنها ناترازی موجود در صنعت برق کشــور 
جبران نمی شود، بلکه میزان تولید صنایع مختلف به ویژه فولاد 
نسبت به ســال های قبل، با افت بیشــتری مواجه خواهد شد و 

فعالان این صنعت را با دشواری های فراوانی روبه رو خواهد کرد.
ارفع تعهد ارزی به چه میزان بر صادرات زنجیره 

فولاد کشور مؤثر است؟
در حال حاضر میــزان تولید فولاد کشــور به بیــش از 32 میلیون 
تن رســیده اســت و در خوش بینانه ترین حالت، میــزان مصرف 
داخلی آن 12 تا 13 میلیون تن برآورد می شود. در چنین شرایطی، 
بی شک مازاد نیاز داخل باید در بازارهای صادراتی عرضه شود و 
این مسئله نه تنها یک اختیار بلکه اجبار است که باید در دستور 
کار دولت و سازمان های ذی ربط قرار بگیرد اما متأسفانه دولت 
به جــای حمایــت از فعــالان بخــش خصوصــی و در نظــر گرفتن 
مشوق های صادراتی، عملاً با صدور بخشنامه های خلق الساعه 
و غیرکارشناســانه ماننــد الــزام عرضــه 100 درصــدی ارز حاصل از 
صــادرات در ســامانه نیمــا، ســد راه صادرکننــدگان محصــولات 
فولادی شده اســت. باید توجه داشت که این مسئله در نهایت 
باعث خدشه دار شدن اعتبار صادرکنندگان محصولات فولادی 
نزد مشتریان خارجی و از دســت رفتن جایگاه ایران در بازارهای 
صادراتی خواهد شد و نتیجه ای جز کاهش ارزآوری و درهم تنیده 

شدن کلاف سردرگم اقتصاد کشور به همراه نخواهد داشت.

جدیدترین آمار منتشرشده از سوی گمرک چین نشان می دهد مبادلات 
تجاری این کشور با ایران در پنج ماهه نخست ۲۰۲۴ به ۵.۹ میلیارد دلار 
رسیده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش ۹ درصدی 
داشته است. در ماه های ژانویه تا می سال قبل ارزش تجارت ایران 
و چین ۶.۵ میلیارد دلار اعلام شده بود. واردات چین از ایران در 
پنج ماهه نخست ۲۰۲۴ با کاهش ۵ درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل مواجه شده و به یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار رسیده است. 

گفت وگو

رشد ۴۱ درصدی مبادلات تجاری ایران و قطر

، از رشد  عباس عبدالخانی، رایزن بازرگانی جمهوری اسلامی ایران در قطر
مبادلات تجاری ایران و قطر در دو ماه نخست سال جاری خبر داد و 
گفت: بنابه گزارش آمار گمرک جمهوری اسلامی ایران، آمار مبادلات 
تجاری دو کشور طی دو ماه نخست ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۴۱ درصد رشد داشته است. روابط سیاسی پایدار بین دو کشور 
بستر مناسبی برای توسعه همکاری ها فراهم کرده که می توان از آن 
به عنوان فرصتی جهت تعمیق روابط تجاری بهره برداری کرد.

جایگاه فولاد ایران در بازارهای صادراتی 

به خطر افتاده است

بهبود عملکرد سازمانی

بورس
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آمــار معاملات محصولات شــرکت فــولاد مبارکه در بورس کالای ایران

نماد

HR

محصول

ورق گرم

تاریخ معامله

1403/03/27

واحد فروش داخلیجمع کل

گر افسانه ای آمریکا هشت ساله ای  مایکل فیلیپس )Michael Phelps( شنا
بود که سودای قهرمانی المپیک در سر داشت. فیلیپس تمرین هدف گذاری را 
با تعیین اهداف کوتاه مدت برای مسابقات آتی خود شروع کرد. در تاریخ شنا 
به جز اسپیتز مت بیوندی )Spitz Matt Biondi( و جنی تامپسون )Jenny Thompson( هر یک 
گر دیگری در سراسر جهان موفق به کسب بیش از شش مدال  با هشت مدال طلا، هیچ شنا
گر المپیکی تاریخ، در سال ۲۰۱۶ با  طلا نشده است. اما مایکل فیلیپس شگفت انگیزترین شنا

 ۲۸ مدال که شامل ۲3 مدال طلا می شود، بازنشسته شد.
ً
کسب مجموعا

کیــد می کنــد: تعییــن اهــداف کوچــک و ثابــت به  موفقیــت فیلیپــس بر یــک اصــل قدرتمنــد تأ
دستاوردهای خارق العاده منجر می شود

کوهنوردان نیز از تجربه خود برای تعیین اهداف کوتاه مدت مانند رسیدن به گذرگاه یا کوه بعدی 
استفاده می کنند. این رویکرد به آن ها کمک می کند در طول پیاده روی متمرکز باشند. کوهنورد 
به جای غرق شدن در هدف کلی که فتح قله کوه است و احساس دلهره ایجاد می کند، سفر خود را 
به بخش های قابل مدیریت تقسیم می کند. کوهنوردان برحسب تجربه دریافتند که اهداف کوتاه تر 
و فوری تر برای دست یابی و حفظ تمرکز آسان ترند و اهداف بزرگ به سبب زمان بیشتری که از ابتدا 
برای رسیدن به آن ها تعیین می شود منجر به اتلاف وقت بیشتری در مسیر می شوند. این استراتژی 
شکستن زمان به بلوک های قابل مدیریت برای ماندن در مسیر و پیشرفت مداوم بسیار مؤثر است.

به گزارش مؤسســه PwC، در مطالعه ای بیــش از 1.۵ میلیون هدفِ گزارش شــده توســط 12 هزار 
کارمند از صنایع مختلف تجزیه وتحلیل شد. داده ها توسط خود کارمندان گزارش شده بودند و 
آنان پیشرفت خود را به سمت اهداف شخصی خود و شاخص کلیدی عملکرد )KPI( گسترده تر 
دنبال می کردند. به عنوان مثال، یک ویزیتور )نماینده فروش( ممکن است در نظر داشته باشد 
که شش مشــتری بالقوه در یک هفته جذب کند. یکی از اعضای تیم پشتیبانی مشتری ممکن 
است به دنبال حل وفصل 1۵ شکایت مشتریان در یک روز باشد، یا یک طراح گرافیک ممکن است 
تلاش کند تا سه نسخه از یک تبلیغ را برای کمپین تبلیغاتی جدید در یک هفته اتود بزند. علاوه 
بر پیگیری اهداف و عملکرد، از کارمندان خواسته شد در نظرســنجی های کوتاه و سریعی که در 
زمان های مختلف به صورت آنلاین انجام می شود، شرکت کنند. این نظرسنجی ها برای بررسی 
وضعیت عاطفی و خلق وخوی کارکنان در لحظه ای که آن ها در نظرسنجی شرکت کردند، طراحی 
شده بودند. بنابراین این داده های گسترده که در مدت زمان بیش از یک سال جمع آوری شد، 
بینش های قانع کننده ای را نشان داد. کارمندانی که حداقل چهار هدف واضح در هفته تعیین 
می کنند در مقایســه با افرادی که اهدافی را تعیین نکرده اند، 3۴ درصد بیشــتر احتمــال دارد به 
اهداف KPI خود برسند. مهم تر از همه، داده ها یک رابطه علّی را نشان می دهند. تعیین اهداف 
به طور مستقیم عملکرد شخصی را بهبود می بخشد. علاوه بر این، کارمندانی که حداقل به نیمی 
از اهداف خود دست یافته اند، احساس مثبت تری نسبت به کار خود داشتند. این بهبود عملکرد 
فردی برای مدیران بدان معناست که تشویق به هدف گذاری روزانه می تواند بازی را تغییر دهد. 

شکل شماره 1 بیانگر نتایج داده های ذکرشده است.

بنابراین به نظر شما آیا استخدام افراد بااستعداد و تعیین اهداف روزانه برای شرکت ها کافی است؟ 
گر کارمندان نتوانند به دلایل مختلف به اهداف روزانه خود برسند و حتی از بیان مشکلات و موانع  ا
خود ناتوان باشند، این امر به مانعی بزرگ بر سر راه تحقق اهداف کلی سازمان بدل می شود. چنین 
وضعیتی نه تنها از پیشرفت فردی جلوگیری می کند، بلکه به طورکلی روند رشد و توسعه سازمان را نیز 
مختل می سازد. نظرسنجی مؤسسه گالوپ )Gallup Poll( در سال 2017 نشان داد که تنها 30 درصد 
از کارمندان احساس می کنند که نظرات آن ها در محل کار ارزشمند است. این تحلیل نشان داد که 
گر این عدد به 60 درصد افزایش یابد، سازمان ها می توانند شاهد 27 درصد کاهش در جابه جایی  ا
و اســتعفای کارمندان، ۴0 درصد کاهش در حــوادث ایمنی و 12 درصد افزایش بهره وری باشــند. 
بنابراین، ضروری است که رهبران سازمان ها علاوه بر جذب نیروی انسانی مستعد و هدف گذاری 
دقیق، محیطی فراهم آورند که در آن کارکنان احساس امنیت و ارزشمندی کنند و بتوانند آزادانه 

از چالش ها و کاستی های خود سخن بگویند و در پی جبران آن ها برآیند.
 بنابراین همان طور که می دانید قدرت دومینویی اهداف کوچک در دنیای تجارت نیز کاملاً صادق 
است. تعیین اهداف کوچک مجموعه ای از پیروزی های کوچک را ایجاد می کند که در مجموع 

منجر به موفقیت های بزرگ تر می شوند. تحقیقات نشان می دهند که کارکنانی که به طور منظم 
به اهداف کوچک و قابل مدیریت می پردازند، نه تنها به دستاوردهای بیشتری می رسند، بلکه 

روحیه و رضایت شغلی بیشتری را نیز تجربه می کنند.
در پایان بهبود عملکرد سیستم نتیجه تقویت امنیت روانی کارکنان و شکستن اهداف بزرگ به 
اهداف کوتاه مدت قابل اجرا در زمان محدودتر اســت. امید اســت طرز فکر ســازمان در راستای 
تشریک مســاعی کارکنان و انجام تعــداد قابل قبولی از اهــداف کوتاه مــدت در روز ترقــی یابد و به 

پیشرفت های بزرگ در آینده منجر شود.
منابع:
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   تهیه کننده:دفتر استراتژی واهداف

شکل 1- رابطه علی تعیین اهداف و حس رضایت کارمندان
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گلخانه ای و  گازهای   صنعت فولاد بزرگ ترین بخش صنعتی منتشرکننده 
به خصوص CO2 در میان صنایع کشور ژاپن است. بیشترین میزان فولاد خام 
تولیدشده بر پایه سنگ آهن در ژاپن با استفاده از روش کوره بلند-کنورتور تولید 
می شود. در میان فرایندهای تولید فولاد خام از سنگ آهن بخش آهن سازی، یعنی فرایند کوره 
 بیشترین میزان انتشار 

ً
بلند )شامل فرایندهای کک سازی، سینترسازی و کوره بلند( مجموعا

CO2 را به خود اختصاص می دهد؛ بنابراین کاهش شدید CO2 در فرایند فولادسازی به روش 
کسید کربن منتشر می کند، به عنوان اقدامی در برابر پدیده  کوره بلند که مقدار زیادی دی ا

گرمایش جهانی موردنیاز است. 
فناوری فولادسازی ژاپن در حال حاضر در پیشرفته ترین سطح جهان است و صرفه جویی در مصرف 
انرژی با استفاده از حرارت گازهای هدررفته و گازهای فرعی به حدود بسیار بهینه خود رسیده است. 
بنابراین، برای تحقق کاهش CO2 در مقیاس جهانی، به توسعه فرایندهای آهن سازی و فولادسازی 
نوآورانه نیاز است. به همین منظور کلان پروژه COURSE50 توسط چهار شرکت فولادسازی داخلی 
 NEDO به نمایندگی از )KOBELCO, JFE, NIPPON STEEL, NIPPON ENG ژاپن )شرکت های
)سازمان توسعه انرژی های نو و فناوری های صنعتی ژاپن( تعریف شده و درحال توسعه و اجراست. 
دست یابی به جامعه ای کربن-خنثی )بدون ردپای کربن( تا سال 2050 یک هدف بسیار 
چالش برانگیز است و توسعه نوآوری های انقلابی برای دست یابی به آن ضروری است. به عنوان یک 
شتاب دهنده نوآوری، NEDO توسعه فناوری ها به سمت تولید »فولاد بدون ردپای کربن« مانند 
COURSE50 و تولید فولاد احیاشده با هیدروژن را با همکاری همه نهادها و افراد متخصص در 

دستور کار دارد.
کننده(  کسید آهن )موجود در سنگ معدن( قابلیت احیا با سه ماده اصلی )عوامل احیا  به طورکلی ا
را دارد: احیا با گاز CO، احیا با گاز هیدروژن و احیا با کربن. در فرایند »کوره بلند« آهن عمدتاً با حذف 
کسیژن موجود در سنگ آهن با استفاده از کک )به صورت سنگ آهن احیاشده( تولید می شود.  ا
مشکل اساسی تولید CO2 بسیار بالا در این فرایند است. هیدروژن نیز می تواند سنگ آهن را احیا و 
نقش جایگزین بخشی از کک را ایفا کند و در این صورت به جای CO2 بخار آب تولید خواهد شد. در 
کنش های احیا غیرمستقیم با CO، احیا غیرمستقیم با هیدروژن و احیا  یک کوره بلند معمولی، وا
مستقیم با کربن با نسبت حدود 6: 1: 3 انجام می شوند. در تاریخ طولانی فرایند کوره بلند، تلاش 

زیادی برای کاهش سهم احیا مستقیم کربن با افزایش نسبت احیا غیرمستقیم CO صورت گرفته 
، عملیات تولید در شرایطی نزدیک به حد  است. البته در حال حاضر در کوره بلندهای به روز
ترمودینامیکی انجام می شود. بنابراین، کاهش قابل توجه CO2 از سطح فعلی دشوار به نظر 
می رسد؛ بنابراین در پروژه COURSE50، هدف اصلی کاهش انتشار CO2 از کوره بلند با ترکیب 
فناوری احیای هیدروژنی و فناوری جداسازی و بازیابی CO2 منتشرشده از کوره بلند تعریف شده 
است. اهداف محورهای اصلی پروژه های تحقیق و توسعه توسعه فناوری های مرتبط برای کاهش 
ح است:  توسعه فناوری برای کنترل  انتشار CO2 در فرایند آهن سازی کوره بلند به این  شر
کننده مانند هیدروژن با هدف کاهش مصرف کک در  کنش های احیای سنگ آهن با عوامل احیا وا
کنش پذیری بالا برای استفاده در  کوره های بلند؛ توسعه فناوری برای تولید کک با مقاومت بالا و وا
کننده هیدروژن؛ توسعه فناوری برای جذب، جداسازی و بازیابی انتشار CO2 از گاز  کنار عامل احیا
کوره بلند )BFG(؛ توسعه تکنیک هایی برای جذب شیمیایی و جذب فیزیکی برای جمع آوری، 
جداسازی و بازیابی انتشارات CO2 از گاز کوره بلند )BFG(؛ توسعه فناوری هایی برای کاهش انرژی 
در فرایندهای جذب - جداسازی و بازیابی انتشارات CO2 از طریق افزایش استفاده از گرمای 

هدررفت و استفاده نشده در کارخانه های فولاد.
 پروژه COURSE50 توسعه فناوری در سطوح اولیه )مقیاس آزمایشگاهی( را در سال 2008 آغاز کرد. 
سپس یک کوره بلند آزمایشی به صورت پایلوت پلنت در سال 2013 طراحی و ساخته شد و با هدف 
کنون استفاده شده است. این پروژه پس از پنج سال توسعه فناوری  انجام تحقیقات عملی تکمیلی تا
اساسی و مراحل توسعه فناوری جامع در پایلوت پلنت، از سال 2018 در حال توسعه برنامه های 
کاربردی عملی در مقیاس صنعتی بوده است. همان طور که از محورهای اصلی این کلان پروژه 
می توان برداشت کرد، دو محور زیرساختی و اساسی به صورت پایه در این پروژه دنبال می شوند: 
محور توسعه فناوری احیای سنگ آهن با استفاده از عامل هیدروژن )شامل توسعه فناوری های 
( و محور توسعه فناوری های جذب،  ک و تولید و ذخیره سازی هیدروژن سبز تولید انرژی پا

.CO2 ذخیره سازی و استفاده از گاز
کنشی است که گرما مصرف می کند؛ بنابراین   در وهله اول، احیای سنگ آهن توسط هیدروژن وا
زمانی که احیای هیدروژنی اتفاق می افتد، دما کاهش می یابد، سنگ آهن به سختی ذوب می شود 
کنش،  کنون با بررسی مکانیسم ها و اصول وا کنش به سختی ادامه می یابند. پروژه COURSE50 تا و وا

کنش را پیدا کرده است و با ترکیب مدل های ریاضی )تئوری و شبیه سازی(  فناوری کنترل ماهرانه وا
و آزمایش ها، توانسته به کاهش 10 درصدی انتشار CO2 در کوره بلند آزمایشی دست پیدا کند. هنوز 
مسائل عمده ای برای پیاده سازی و استفاده از این فناوری در مقیاس صنعتی وجود دارد، مانند 
پدیده های احتمالی در حین افزایش مقیاس و نیز فناوری برای تأمین گرمای ازدست رفته به خاطر 
کنش احیای هیدروژنی. بااین حال توسعه فناوری های نوآورانه با هدف کاهش انتشار CO2 تا  وا

رسیدن به تولید فولاد سازگار با محیط زیست که برای زندگی ما ضروری است ادامه خواهد یافت.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

دانشمندان یک منبع انرژی قدرتمند با ردپای کربن منفی 
پیدا کرده اند

ک تأمین  باتری جدیدی که انرژی خود را از درون خا
می کند

پژوهشگران دانشگاه کنکوردیا توانسته اند یک منبع انرژی تجدیدپذیر 
بسازند که نه تنها کربن منتشر نمی کند، بلکه آن را جذب می کند. این 
که در  منبع انرژی بر پایه جلبک است و از فرایند فتوسنتز بهره می برد 
کسیدکربن را به غذا تبدیل می کنند؛ پس انتشار کربن  آن گیاهان دی ا
که جلبک ها در هنگام فتوسنتز  این منبع منفی است. الکترون هایی 
تولید می کنند به دام می افتند و از آن ها برق تولید می شود. یک سلول 
ریزفتوسنتز به تنهایی می تواند تا ۱.۰ ولت برق تولید کند.

که  دهد  توسعه  باتری هایی  توانسته   Bacery بریتانیایی  استارت آپ 
ک انرژی دریافت می کنند. این دستاورد  کتری های خاصی در خا از با
ک مفید باشد. این باتری های قابل  می تواند در تأمین انرژی ارزان و پا
ک این پتانسیل را دارند که به صورت شبانه روزی کار کنند.  این  شارژ با خا
 SMFC ک« یا کتریایی از »سلول های سوختی میکروبی خا باتری های با
کنش های شیمیایی  ساخته شده اند؛ این سلول ها می توانند انرژی را از وا
ک رخ می دهد، جذب کنند. طبیعی که در میکروارگانیسم های درون خا

ربودن حساب های پرمخاطب 
 hijacking با حمله TikTok

کشف نقص در مودم های Cox و 
تأثیر بالقوه آن بر میلیون ها نفر 

بدافزار یا حمله hijacking از طریق پیام های مستقیم 
TikTok منتشــر می شــود و قربانــی نیــازی بــه کلیــک روی 
پیوندها یا بارگیــری هیچ فایلــی نــدارد. TikTok تأیید کرده 
است که حســاب های کاربری پرمخاطب توسط مهاجمان 

مورد سوءاستفاده و در معرض ربوده شدن قرار می گیرند.
این تهدید نخستین بار توسط Forbes در ۴ ژوئن کشف شد که 
نشان داد کاربران پیام های مستقیمی دریافت کرده اند که گمان 
می رود حاوی گونه ای از بدافزار است و توسط مهاجمان منتشر 
می شــود. بر اســاس گزارش ها، ایــن بدافزار بــه رباینــدگان اجازه 
می دهد تا یک حساب کاربری را بدون نیاز به کلیک بر روی پیوند 

یا بارگیری فایل موردنظر قربانی، تصاحب کنند.
گرچــه به طور عمومی مشــخص نیســت کــه چــه تعــداد از این  ا
حساب های پرمخاطب هدف قرار گرفته اند یا از چه نوع بدافزاری 
استفاده می شود، TikTok در حال کار با دارندگان حساب برای 

رسیدگی به این مشکل است.
طبق اعلام یکی از سخنگویان TikTok، تیم امنیتی این مجموعه 
از سوءاســتفاده احتمالــی کــه تعــدادی از حســاب های کاربری 
گاه است؛ بنابراین این مجموعه  پرمخاطب را هدف قرار می دهد آ
اقداماتی را برای توقف این حمله و جلوگیری از وقوع آن در آینده 

انجام داده است.
در حــال حاضــر، Forbes و Semafor تأییــد کرده اند که حســاب 
CNN TikTok تصاحب شــده و حســاب های کاربــری Sony و 

رسانه ای آمریکایی Paris Hilton نیز هدف قرار گرفته اند.
darkreading :منبع

سام کری از محققان امنیتی در گزارشی اظهار کرد که این 
سری از آسیب پذیری ها روشی را نشان می دهد که در آن یک 
مهاجــم خارجــی بــدون هیــچ پیش شــرطی می توانســت 
دستورات را اجرا کند، تنظیمات میلیون ها مودم را تغییر دهد، 
بــه اطلاعــات قابل شناســایی شــخصی یــا PII مشــتریان 
 مجوزهای تیم پشتیبانی تأمین کننده 

ً
دسترسی یابد و اساسا

خدمات اینترنت یا ISP را به دست آورد. یک ISP باید بتواند 
از راه دور دستگاه ها را مدیریت کند، اما یک زیرساخت داخلی 
کامل توسط شرکت هایی مانند Xfinity ساخته شده است 
که دستگاه های مصرف کننده را با API های خارجی در معرض 
گر مهاجمی آسیب پذیری هایی را در این  دید قرار می دهد. ا
سیســتم ها پیدا کند، می تواند به طور بالقوه صدها میلیون 

دستگاه را به خطر اندازد.
تجزیه وتحلیل سام کری از مکانیسم زیربنایی، حدود 700 نقطه 
پایانــی API در معــرض دیــد را شناســایی کرد کــه برخــی از آن ها 
می توانند برای به دست آوردن عملکرد اداری و اجرای دستورات 
غیرمجاز با استفاده از ابزارهای مربوط به مسائل مجوز و پخش 
مجدد درخواست های HTTP مورد سوءاستفاده قرار گیرند. این 
شامل یک نقطه پایانی جســتجوی پروفایل است که می تواند 
برای جست وجوی مشتری و بازیابی جزئیات حساب کسب وکار 
او تنها با اســتفاده از نــام او با چند بار پخش مجدد درخواســت، 
کشی آدرس های MAC سخت افزار متصل در حساب و حتی  وا
دسترسی به آن مورد سوءاستفاده قرار گیرد. نگران کننده تر آنکه 
تحقیق نشــان داد که می توان تنظیمات دستگاه مشــتری را با 
این فرض بازنویسی کرد که آن ها دارای یک رمز پنهانی هستند و 
هنگام رسیدگی به درخواست های اصلاح سخت افزار موردنیاز 
است و از آن درنهایت برای بازنشانی و راه اندازی مجدد دستگاه 

استفاده کرد.
مهاجم می تواند به API دسترســی داشــته باشــد تــا تنظیمات 
پیکربندی را بازنویسی، دارای دسترسی به روتر بوده و دستورات 
را در دســتگاه اجرا کند. در یک سناریوی حمله فرضی، مهاجم 
 ،Cox هــا برای جســت وجوی مشــتری API می توانســت از این
 MAC دریافت اطلاعــات کامل حســاب، جســت و جوی آدرس
ســخت افزاری آن هــا بــرای بازیابــی گذرواژه هــای Wi-Fi و 
دســتگاه های متصل و اجــرای دســتورات دلخواه بــرای کنترل 

حساب ها سوءاستفاده کند.
thehackernews :منبع

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه

معرفی پروژه COURSE50: تکنولوژی های کاهش انتشار CO2 در صنعت فولاد ژاپن

فصل هفتم؛ اخلاق موج
ایده اخلاق موج یک گسترش قابل توجه از اصل امواج است و بیشترین سود آن در 

فرموله سازی رفتار انسان هاست که از تخصص تحلیل استاندارد نیز مهم تر است.
اخلاق هر موج در تسلسل الیوت یک جزء جدانشدنی است که بر انعکاس روان شناسی جمعی 
دلالـت می کند. تغییر حس توده مردم از بدبینی تا خوش بینی در نوسان است و به عقب نشینی در 
شبه مسیر و یا ادامه دادن در زمانی دیگر که تولید نقاط و وضعیت های شـبیه و قرینـه در سـاختار 
 subminuette موج می کند تمایل دارد. اخلاق در هر نوع موج، حتـی در درجه های سـوپر سـیکل و
وجود دارد که این خصوصیت ها نه تنها تحلیلگر را از پیش بینی غلط بر حذر می دارد، بلکـه او را در 
تعیین محل حضور بعدی موجی یاری می رساند که در شمارش های دیگر نامعلوم بـوده یـا باعـث 
تفسیر غلط می شده است. این موضوع آنگاه که بعضی امـواج قابل شناسایی نیسـتند یـا طبـق قوانین 
الیوت به چندگونه قابل شماره گذاری هستند بسیار باارزش است. همان گونه که در شکل آمده 
گر تحلیلگر، مشخصه یک موج تنها را تشـخیص بدهد اغلب می تواند نمونه های پیچیده  است، ا

بسیاری را تعبیر و تفسیر کند.

امواج الیوت )ادامه مبحث قبل(

یم بورس بیاموز
   تهیه کننده: امور سهام و مجامع
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 اجتمـــــا             عـــــــی

دانشمندان مکان احتمالی مربوط به پارانویا در مغز را 
پیدا کردند

ساعت داخلی بدن می تواند در درمان سرطان 
نقش داشته باشد

یا  پارانویا  مکان  کشف  بــرای  ییل  دانشگاه  روان پزشکی  پژوهشگران 
آزمون ساده را در انسان ها و میمون های  ، نتایج یک  بدگمانی در مغز
که رفتار پارانویا  کردند. نتایج مطالعه آن ها نشان می دهد  رزوس بررسی 
میانی-پشتی  تالاموس  مغناطیسی  سلول های  عملکرد  در  اختلال  از 
)MDmc( و قشر اوربیفرونتال به وجود می آید.  فهم بهتر این اختلال 
می تواند به کنترل و درمان آن کمک کند. کشف اینکه پارانویا دقیقاً روی 
کدام مکان مغز تأثیر می گذارد به این امر کمک می کند.

درمان  در  است  ممکن  بدن  بیولوژیکی  ساعت  دانشمندان،  گفته  به 
کند. این  کمک  سرطان نقش مؤثری داشته باشد و به این درمان ها 
که قبلاً انجام شده، نشان می دهد  موضوع، همراه با تحقیقات زیادی 
و زمان بندی مناسب روش هــای درمانی می تواند  زندگی  تغییر سبک 
در مبارزه با سرطان مؤثر باشند. ساعت بیولوژیکی بدن یا همان ساعت 
، از خواب آلودگی گرفته تا متابولیسم تأثیر می گذارد  زیستی ما بر همه چیز
و طبق تحقیقات جدید، ممکن است در درمان های سرطان مؤثر باشد.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله حمید نصوحی 
شاغل در مجتمع فولاد سبا در غم درگذشت مادر و  اصغر 
رستگاری شاغل در نورد سرد در غم درگذشت پدر به 

سوگ نشستند.
همچنین همکار گرامی بازنشسته شادروان محمدعلی 
ستاری ریزی و همکاران شاغل  شادروان  علیرضا 
ثابتین شاغل در خدمات شهری)به دلیل  سکته قلبی( 
و شادروان هاتف شمسی شاغل در فولادسازی سبا 
)به دلیل حادثه خارج از شرکت(دار فانی را وداع گفتند و 

به دیار حق شتافتند.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

گونی  در شماره هفته گذشته گفتیم دیدگاه های گونا
کامپیوتری وجود دارد.  بعضی  درمورد بازی های 
معتقدند که باید کودکان را از انجام این بازی ها به کلی 
منع کرد، چون باعث اختلال در خواب، اعتیاد و بروز رفتار خشونت آمیز 
در آن ها می شود.  سپس به برخی معایب و مضرات این نوع بازی ها 

اشاره کردیم. در این شماره به برخی فواید این بازی ها  می پردازیم.
چرا انجام بازی کامپیوتری برای کودکان خوب است؟  

بازی کامپیوتری برای کودکان همیشه هم با آسیب های جسمی و روانی 
همراه نیست. کارشناسان معتقدند انجام این بازی ها تأثیرات مثبتی نیز 

دارند. مهم ترین فواید بازی کامپیوتری برای کودکان  عبارت اند از.
۱. بهبود عملکرد فکری کودک  

طبق پژوهشی که در سال 2016 در دانشکده بهداشت عمومی میلمن 
دانشگاه کلمبیا انجام شد، بازی های کامپیوتری عملکرد فکری کودکان 6 
تا 11ساله را در مدرسه بهتر کرده اند و باعث کاهش مشکلات ارتباطی آن ها 

با هم سالانشان شده اند.
2. کمک به اجتماعی شدن کودک  

اجتماعی شدن یکی از مهم ترین مزیت های بازی های کامپیوتری برای 
کودکان است. نتایج یک نظرسنجی در دانشگاه ناتینگهام ترنت انگلستان 
کی از این است که افراد حین انجام بازی های کامپیوتری چندنفره،  حا

دوستان بسیار خوبی پیدا کرده اند. از طریق انجام این بازی ها فرزندتان 
یاد می گیرد که چطور با دیگران ارتباط برقرار کند. از این راه می تواند با 
بچه های هم سن وسال خود دوست شود که با او علایق مشترکی دارند. 
همچنین از طریق این بازی ها کودکان یاد می گیرند که چگونه با دیگران 

کره، همکاری و هم فکری کنند. مذا
۳. رشد مهارت های شناختی کودک  

بازی کامپیوتری به رشد مهارت  حل مسئله کودکان کمک می کند. انجام 
چنین بازی هایی مهارت های شناختی کودکان را تقویت می کند. این 
بازی ها ظرفیت ذهنی کودکان را افزایش می دهند و حافظه آن ها را بهبود 

می بخشند.
۴. بهترشدن روحیه و خلق وخوی کودک  

بازی های کامپیوتری می توانند خلق وخوی کودک شما را بهتر کنند. 
برخی از این بازی ها در ایجاد آرامش بچه ها مؤثرند و اضطراب کودکان را 

کاهش می دهند.
5. یادگیری مواجهه با شکست  

کودکان با شکست خوردن و باختن در بازی های کامپیوتری، یاد 
می گیرند که چطور خود را برای شکست های واقعی در زندگی 
آماده کنند. در واقع روحیه پذیرش شکست و جبران اشتباهات 
در آن ها تقویت خواهد شد. آن ها یاد می گیرند که چطور با وجود 

شکست هایی که خورده اند، خود را برای اهداف مهم تر آماده کنند.
بهترین بازی های کامپیوتری برای کودکان چه ویژگی هایی   

دارند؟
گر به این نتیجه رسیدید که فرزندتان می تواند بازی کامپیوتری انجام  ا
بدهد، حالا نوبت انتخاب بازی مناسب اوست. بازی های کامپیوتری 
همیشه هم موجب بروز رفتارهای خشونت آمیز در کودکان نمی شوند. 

برخی از بازی ها هستند که از نظر فکری بسیار سازنده اند.
بهترین بازی های کامپیوتری برای کودکان آن هایی هستند که ذهن را 
درگیر کرده و به اجتماعی شدن کودکان کمک می کنند. انواع بازی هایی 
که چنین ویژگی هایی را دارند عبارت اند از بازی های ساده، تعاملی، آنلاین 

چندنفره، استراتژیکی.
این بازی ها تمام فواید مذکور برای بازی های کامپیوتری را دارند و با 
انتخاب آن ها تقریبا می توانید مطمئن باشید که سلامت فرزندتان به 
خطر نمی افتد. چرا تقریبا؟ چون حتی برای چنین بازی هایی هم باید 

نظارت وجود داشته باشد.
در شماره آینده و در قسمت پایانی این مطلب  به این موضوع خواهیم 
پرداخت که  بهترین بازی های کامپیوتری برای کودکان چه ویژگی هایی 

دارند.
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پیرو سلسله مباحث آرامش در خانواده در این شماره 
به مروری بر گزیده هایی از کتاب  »کتابی که آرزو می کنید 
والدینتان خوانده بودند و فرزندانتان از اینکه آن را 

خوانده اید خوشحال خواهند شد« می پردازیم. 
این کتاب نوشته فیلیپا پری و ترجمه زهرا یعقوبیان از نشر کتاب کوله پشتی 
است و چگونگی ارتباط با فرزندانمان و اینکه چه چیزهایی منجر به پیوند 
بهتر و مؤثرتر با آن ها می شود شرح می دهد. در پیشگفتار کتاب می خوانیم 
که هسته اصلی وظایف والدین پیوندی است که با فرزندان برقرار می کنند. 
ارتباط و پیوند با فرزندان باعث حمایت، پرورش و رشد می شود و یا مانع آن 
می شود. یک کودک به محبت، تأیید، نوازش، حضور واقعی، عشق به علاوه 
محدودیت، درک، بازی با افرادی در تمام سنین، تجربه های آرامش بخش، 
توجه و زمان فراوان نیاز دارد. همه ما تمام این موارد را برای فرزندمان 
می خواهیم، ولی مشکلات و گرفتاری ها سر راهمان سبز می شود، اوضاع و 

گزیرند. شرایط مالی، بیماری ها و گرفتاری های زندگی نا
 از سوی دیگر ما اتصالی در یک زنجیره هستیم که قدمتی هزارساله دارد 
که بسیاری از رفتارهای خود  و تا سالیان سال بعد از ما نیز ادامه دارد، چرا
گاهی  را از خانواده و دوران کودکی خود به ارث برده ایم و غالباً خارج از آ
گاهی درمورد  ما هستند. ولی خبر خوب این است که ما می توانیم با آ

احساسات و هیجانات خود تا حد زیادی کنترل اوضاع را به دست بگیریم.
در بخش دیگری از این کتاب با این بند مواجه می شویم: در دنیای ایدئال، 
قبل از تخلیه هیجانی به طور نامناسب، ما به خودمان توجه می کنیم. 
هرگز بر سر فرزندان فریاد نمی کشیم و باعث نمی شویم احساس بی ارزشی 
کنند؛ اما غیرواقع بینانه است که فکر کنیم قادریم هر دفعه همین کار را 

انجام دهیم. 
بی توجهی یا انـکار احساسـات کـودکان بـرای بهداشـت روانیِ آینده شـان 
قطعـاً مضـر اسـت. می دانم کـه شـما، به عنـوان پـدر یـا مـادر، حتـی ممکن 
اسـت ندانید کـه ایـن کار را می کنید یـا شـاید ایـن کار را انجام دهیـد، چون 
، به خصـوص  فکـر می کنیـد بـه نفعشـان اسـت. هنگامـی کـه افـراد دیگـر
فرزندانمـان، ناراحت انـد، انـکار کـردن احساساتشـان گاهـی راه حـل 
پیش فـرض ماسـت. ممکـن اسـت تـلاش بـرای تحقیـر کـردن، قضـاوت 
کـردن، منحـرف کـردن یـا سـرزنش کـردن احساساتشـان کار درسـتی بـه 
نظر برسـد. ما نمی خواهیم کسـی کـه دوسـتش داریـم ناراحت باشـد و نیز 
نمی خواهیم با آغوش باز پذیرای ناراحتی یا خشمشـان باشیم، ناراحتی 
و خشمی که ممکن است برای ما نگران کننده باشد. انگار ما به نوعی این 
احساسـات را تقویت می کنیـم، اما وقتی احساسـات را نمی پذیریـم، آن ها 
ناپدید نمی شـوند. فقط در جایی پنهـان می شـوند؛ جایی کـه در آن بدتر 

می شـوند و بعداً در زندگی مشکل ایجاد می کنند. به این فکر کنید: وقتی 
صدایتان شنیده نمی شود، چه زمانی باید با بلندترین صدا فریاد بزنید؟ 

احساسـات باید شـنیده شـوند.
کنش نشان دادنتان به احساسات  من نمی خواهم شما به خاطر نحوه وا
کید کنم  فرزندتان در گذشته احساس بدی داشته باشید، اما می خواهم تأ
درک کردن و جدی گرفتن و تأیید احساسات فرزندتان چقدر مهم است. 
شایع ترین علت افسردگیِ بزرگ سالان اتفاقی که در حال حاضر برایشان 
می افتد نیست، بلکه این است که در کودکی در رابطه شان با پدر و مادر یاد 

نگرفته اند چطور آرام شوند.
ک  کتابی که آرزو می کنید والدینتان خوانده بودند« به اشترا هدف »
گذاشتنِ مسائلی است که در فرزندپروری مطرح اند. این موارد شامل 
نحوه کنار آمدن با احساسات است، احساسات خودتان و آن ها اینکه 
خودتان را با فرزندتان هماهنگ کنید تا یاد بگیرید چطور آن ها را بهتر درک 
کنید و چطور رابطه ای واقعی با آن ها داشته باشید، نه اینکه در الگوهای 

خسته کننده دعوا یا عقب نشینی درگیر باشید.
با دورنمایی که کسب می کنیم، در فرایند رشد کودکان و تمام لحظاتی 
که خسته و کلافه هستیم، می توانیم کمی عقب تر بایستیم و ببینیم چه 

مسائلی واقعاً اهمیت دارند و چه مسائلی بی اهمیت هستند.

آرامش در 
خانواده 

  تهیه کننده: آموزش و توسعه سرمایه های انسانی

فریبرز صدیقی انارکی
گالوانیزه

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

عباسعلی شهریاری محمدی
خطوط اسکین پاس و تمپرمیل

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

بهروز چرغانی
گروه فنی نورد سرد

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

علی سهرابی دهاقانی
خطوط نهایی

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

امیرهوشنگ لشگرآرایی
برنامه  ریزی و قطعات یدکی
روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

احمدرضا باقرپور
خطوط نهایی

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

خدارحم کریم زاده طالخونچه
تولید آب سرد، گرم، دمین و بخار

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

صفرعلی مهرابی پور
بسته بندی و بارگیری

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

داودصالحی گنج قبادی
تصفیه آب و پساب

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

محسن خسرویان چم پیری
بسته بندی و بارگیری

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

احمدرضا عطایی قلعه میرزمانی
تصفیه آب و پساب

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

محمدرضا خسروی
گالوانیزه

روز بازنشستگی :  1۴02/12/2۵

بازنشستگان فولاد 

تأثیر گل و گلدان
 بر تقویت روحیه سالمندان

خانواده 

تحقیقات زیادی بر تأثیر گیاهان خانگی بر سلامت روان   
انجام شده است که همگی آن ها گویای تأثیر مثبت گل و گیاه و 
پرورش گیاهان خانگی بر بهبود و تقویت روحیه سالمندان 
است. پژوهشگران رفتارشناسی دانشگاه نیوجرسی آمریکا 
ثابت کرده اند که ارتباط با طبیعت و لذت بردن از مناظر زیبای 
آن، راهی ساده اما مهم برای کسب آرامش و تلطیف روح و روان 

آدمی است.
همچنین، این پژوهش ها ثابت کرده اند خریدن گل، کاشتن 
گل و گیاه و به طورکلی نگاه کردن به گل، باعث برانگیخته شدن 
احساس شادی، آرامش، طراوت، مثبت اندیشی و دوری از 
غم و اندوه می شود. یعنی افرادی که در محیط اطرافشان گل و 
گذشت  گیاه وجود دارد، 2 تا ۴ برابر دیگران آرام، مهربان، شاد و با
هستند و می توانند این حس را با رفتار مثبت خود به دیگران نیز 

منتقل کنند.
سالمندی دوران حساسی از زندگی است که افراد احساسات 
نامطلوب زیادی مانند تنهایی، انزوا، افسردگی، بی خوابی و… را 
تجربه می کنند. سالمندان زیادی هستند که مجبورند تنها زندگی 
کنند. در این بین گل و گیاه می توانند همدم و دوست خوبی برای 
که هم به مراقبت نیاز دارند هم باعث به وجود  افراد باشند چرا
آمدن طراوت و شادابی می شوند. ما قصد داریم در این مقاله 
تأثیر گل و گیاه بر روحیه سالمندان و انواع گیاهان آرام بخش برای 

تقویت روحیه سالمندان را بررسی کنیم.
کاهش کابوس های شبانه

پژوهشگران دانشگاه جورجیا تحقیقی انجام داده اند که نشان 
می دهد افرادی که در منزل خود از گیاهان نگهداری می کنند 
آرام و عمیق تر نفس می کشند و در نتیجه استرس کمتری را 
تجربه می کنند. گیاهان تزیینی با تصفیه هوا تا حد چشمگیری 
استرس افراد را کاهش می دهند و وجود گل ها، خصوصاً گیاهانی 
با برگ های سبز تیره و مقاوم، کمک قابل توجهی به بهبود وضعیت 

خواب در افراد و سالمندان می کند.
کاهش سرماخوردگی

با افزایش سن سیستم دفاعی بدن به شدت ضعیف می شود و 
کنش نشان می دهد.  با کوچک ترین تغییر دمایی بدن از خود وا
گیاهان می توانند با سرماخوردگی مبارزه کنند، طبق تحقیقات 
انجام گرفته ثابت شده که گیاهان خانگی اثرات بیماری هایی نظیر 
سرماخوردگی را تا 30 درصد کاهش می دهند. آن ها با افزایش میزان 
رطوبت در فضا و کاهش وجود گردوغبار در محیط، یکی از مبارزان 

اصلی سرماخوردگی هستند.
تصفیه کننده های هوای اتاق

گیاهان حجم بسیار زیادی از آلودگی های شیمیایی که از طریق 
هوا به ما منتقل می شوند را از بین می برند. آلودگی های خیلی 
کد خانه سبب سردرد و حالت تهوع  کی که در هوای را خطرنا
می شوند و می توانند برای سالمندان و افراد کم توان خطرآفرین 
باشند. با داشتن گیاهان در خانه می توانید از این آلودگی ها در 
امان بمانید. همچنین گیاهان ذرات گردوغباری که از عوامل 
آلرژی زا هستند را کاهش می دهند و به این وسیله بهترین مسکن 

برای سردرد هستند.
zimed.ir :منبع     

بازی کامپیوتری 
برای کودکان؛ 

خوب یا بد
قسمت دوم

شادروان هاتف شمسی شادروان  علیرضا ثابتین

شادروان محمدعلی ستاری ریزی
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 ورزش             

تیم های فوتبال فولاد مبارکه سپاهان و مس 
رفسنجان در مرحله فینال جام حذفی 
فوتبال، روز پنج شنبه سی ام خردادماه، در 

ورزشگاه آزادی به مصاف یکدیگر رفتند.

در نیمــه نخســت، فــولاد مبارکــه ســپاهان توســط شــهریار 
گل رســید؛ در ادامــه نیــز مغانلــو از روی  مغانلــو بــه 
نقطــه پنالتــی دومیــن گل ســپاهان را بــه ثمــر رســاند تــا 

طلایی پوشــان بــا برتــری بــه رختکــن برونــد. 

گردان مورایس به خوبی از اندوخته خود  در نیمه دوم شا
مراقبت کردند و با نتیجه 2 بر صفر به پیروزی رسیدند. به این 
ترتیب فولاد مبارکه سپاهان با شکست مس رفسنجان عنوان 

قهرمانی جام حذفی را برای پنجمین بار به دست آورد.

پایان کار ووشوکاران فولاد مبارکه سپاهان 

با سه مدال طلا، چهار نقره  و دو  برنز

ووشــوکاران ســپاهان در رقابت هــای انتخابــی جــام   
جهانی موفق به کسب ۹ مدال رنگارنگ شدند.

بــه گــزارش روابــط عمومــی باشــگاه فــولاد مبارکــه ســپاهان، در 
پیکارهای ووشو بازی های بریکس 202۴ با عملکرد خوب بانوان 

سپاهانی به پایان رسید.
در این مسابقات ۴7۵1 ورزشکار از 60 کشور طی 12 روز به رقابت 
با یکدیگر پرداختند و نمایندگان سپاهان در بخش تالو و ساندا 

موفق به کسب ۹ مدال رنگارنگ شدند.
اسامی مدال آوران در این مسابقات:

مدال طلا: زهرا کیانی؛ سهیلا منصوریان؛ سوگند سینکایی 
مــدال نقــره: زهــرا کیانــی )دو مــدال؛ مرجــان کریمــی؛ شــهربانو 

منصوریان؛ 
مدال برنز: نازنین بازدار )دو مدال( 

گفتنی اســت که این مســابقات با ســرمربیگری الهه منصوریان 
سرمربی تیم باشگاه سپاهان برگزار شد.

پیروزی تیم فوتبال سپاهان ب  در خانه؛
 نزدیکی به صدر

نشست مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان
 با جمعی از پیشکسوتان

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، از هفته هفدهم 
مرحله نهایی لیگ دسته سوم باشگاه های ایران، تیم فوتبال سپاهان 
ب با نتیجه سه بر صفر مقابل شریعت نوین مشهد به برتری رسید. در 
این دیدار محمدجواد دهقانی دو گل و وحید عسگرپور یک گل به ثمر 
رساندند. با این پیروزی تیم سپاهان ب در جدول رده بندی گروه یک 
با ۳۱ امتیاز در رده دوم قرار گرفت و مهر خلیج با ۳۴ امتیاز در صدر 
جدول باقی ماند.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، جمعی از 
پیشکسوتان سپاهان به همراه هیئت مدیره کمیته پیشکسوتان باشگاه، 
با مهدی آذربایجانی دیدار و گفت وگو کردند. مدیرعامل باشگاه 
سپاهان در این نشست، ضمن ارج نهادن به مقام بزرگان سپاهان، به 
تشریح برخی فعالیت های جاری باشگاه در خصوص آماده سازی تیم 
فوتبال برای فصل آتی پرداخت. در ادامه اعضای کمیته پیشکسوتان به 
بیان دغدغه های اعضای ارشد خانواده سپاهان پرداختند.

 ورزش              ورزش             

برگزاری مسابقات جهانی  ورزش های 

زورخانه ای با حمایت فولاد مبارکه

برگزاری فستیوال بزرگ شنای 

دختران فولاد مبارکه

رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای و پهلوانی استان   
اصفهان از برگزاری اولین دوره مسابقات جهانی ورزش های 
زورخانه ای به مدت دو روز در اصفهان خبر داد و گفت: شرکت 
فولاد مبارکه بخشی از هزینه های این مسابقات را عهده دار 

شده است.
به گزارش خبرنگار ایراسین، حسین حسین زاده در نشست 
خبری نخستین دوره مسابقات جهانی ورزش زورخانه ای 202۴، 
اظهار کرد: اصفهان پایتخت فرهنگ و تمدن ایران اسلامی 
همچنین پایتخت فرهنگ پهلوانی و جوانمردی است. یکی از 
اساسی ترین دلایل این امر 2۴ هزار جوانمرد خونگرمی است که 
جان خود را در دفاع از ایران فدا کردند. علاوه بر آن، از گذشته 
پرآوازه ترین و فعال ترین ورزشکاران پهلوانی و زورخانه ای از استان 
اصفهان بوده اند؛ به طوری که 10 هزار ورزشکار باستانی در این 
استان فعالیت دارند و بیشترین عضو تیم ملی مربوط به استان 
اصفهان بوده است. همچنین در این استان بیش از 13۵ زورخانه 

وجود دارد و 6 زورخانه در حال ساخت است.
وی افزود: نظر رئیس فدراسیون این بود که این مسابقات در 
استان اصفهان برگزاری شود و ما نیز استقبال کردیم. شرکت فولاد 

مبارکه بخشی از هزینه های این مسابقات پذیرفت.
حسین زاده تصریح کرد: برای اولین بار 23 کشور اروپایی، آفریقایی 
و آسیایی اعلام آمادگی کردند و برای شرکت در مسابقات کشور 
ما حضور یافتند. ورزش باستانی علاوه بر سلامت جسم و روان 
می تواند پیام آور فرهنگی کشور باشد. در راستای صحبت مقام 
معظم رهبری به دنبال این هستیم که پیاممان را با ورزش 
پهلوانی که دربردارنده دوستی، جوانمردی، ایثار و برادری است 
به جهان منتقل کنیم. در بسیاری از کشورهای حاضر در این 
دوره از مسابقات، زورخانه فعال داریم که در آن ها برنامه های 

ورزش باستانی برگزار می شود.
وی بیان کرد: با کمک اداره کل ورزش و جوانان استان اصفهان، 
کارِ دو ماه به صورت فشرده در یک هفته انجام گرفت و سالن 
پیروزی به شکلی درآمد که همه ورزشکاران و حاضران در آرامش 

از مسابقات لذت ببرند.

به گزارش روابط عمومی سپاهان نوین، چهارمین   
کادمی های ورزشی دختران فولاد  فستیوال بزرگ شنای آ
مبارکه ظهر روز پنج شنبه 3۱ خردادماه ۱4۰3 در استخر مروارید 

برگزار شد.
گر دختر از پایگاه های دانشگاه آزاد  این فستیوال میزبان 100 شنا
شهرضا، استخر مروارید، پایگاه فردوس، پایگاه کارگران و استخر 

اسپینر مبارکه بود.

خبــــــــــــــــــر کوتاه

به گزارش خبرنگار ایراسین، نخستین دوره مسابقات جهانی زورخانه ای به 
مدت ۲ روز در تاریخ سی و یکم خرداد تا یکم تیر در سالن پیروزی اصفهان 

برگزار شد.
در مراسم اختتامیه این مسابقات که با حضور محمد یاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان، مهرعلی باران چشمه، رئیس فدراسیون ورزش های زورخانه ای و باستانی و محمدتقی 
نقدعلی رئیس مجمع نمایندگان استان اصفهان برگزار شد، عضویت در هیئت رئیسه فدراسیون 
ورزش های زورخانه ای و باستانی به مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه پیشنهاد و با اهدای هدایایی 

از حمایت های این شرکت از این ورزش باستانی تقدیر شد.

محمد یاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در حاشیه اختتامیه این رقابت ها اظهار 
داشت: کشورهای دیگر از ارزش ها و ظرفیت های فرهنگی استفاده کردند تا به این شکل، هم 
فرهنگ کشور خود را ارتقا دهند و هم بتوانند آن را صادر کنند؛ ولی ما کمتر از این پیشینه فرهنگی 

استفاده می کنیم.
وی افزود: هر ورزشی علاوه بر اثراتی که بر جسم دارد، بر روح و روان انسان نیز تأثیر می گذارد. ورزش 
زورخانه ای اثرات مثبتی بر روح و روان انسان دارد و ورزش اخلاق، جوانمردی، احترام به بزرگ ترها 

و تواضع است.
طیب نیا تصریح کرد: باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، باشگاه متفاوتی است و در فصلی که گذشت تیم 

زورخانه ای را در این باشگاه تشکیل دادیم و پای این کار ایستادیم؛ چون می دانیم که اعتبار این 
ورزش فقط جنبه ورزشی آن نیست. ما به این ورزش و به این منش پهلوانی در کشور نیاز داریم.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: شرکت فولاد مبارکه بنا بر مسئولیت های اجتماعی ای 
که دارد در ورزش سرمایه گذاری می کند و برای برگزاری این مسابقات نیز حمایت های لازم انجام شد 

تا این رقابت ها به بهترین شکل ممکن برگزار شود.
شایان ذکر است نخستین دوره مسابقات جهانی زورخانه ای با قهرمانی تیم ملی ایران در بخش 
تیمی این رقابت ها پایان یافت. در این رقابت ها که به میزبانی اصفهان و مشارکت فولاد مبارکه برگزار 

شد، تیم ورزش زورخانه ای کشورمان با 2۵7 امتیاز قهرمان شد.

ورزش زورخانه ورزش اخلاق، جوانمردی و تواضع است
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در اختتامیه نخستین دوره مسابقات جهانی زورخانه ای:

حسین حسین زاده
رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای و پهلوانی استان اصفهان 

رئیس هیئت ورزش های زورخانه ای و پهلوانی استان اصفهان:

طلایی پوشان فولاد مبارکه سپاهان بر سکوی قهرمانی جام حذفی فوتبال ایران

چهارمین فستیوال بزرگ
کادمی های ورزشی در فولاد مبارکه پلو آ  واتر

به گزارش روابط عمومی سپاهان نوین، چهارمین فستیوال داخلی واترپلو آقایان با   
کادمی واترپلو فولاد مبارکه ظهر روز پنج شنبه 3۱ خردادماه ۱4۰3 در استخر  حضور تیم های آ

اسپینر برگزار شد.
در این فستیوال سه رده سنی زیر 12 ســال، زیر 1۴ سال و بالای چهارده ســال در قالب ۹ تیم و 100 

شرکت کننده حضور داشتند.
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... روز غدیر خم در میان روزهای عید فطر و قربان و جمعه، 

همانند ماه در میان ستارگان است.
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

رخــداد غدیــر در ذی الحجه ســال دهم   
هجری، تنها یک حادثه تاریخی نیست؛ غدیر، 
تنها نام یک سرزمین نیست، یک تفکر است؛ 

نشانه ای است از تداوم خط نبوت است.
داســتان غدیــر از عظمــت و ضــرورت ولایــت و 
ریشه ای بدون این مســئله خبر می دهد. رسول 
خدا در آن روز و در زیر آن آفتاب ســوزان، برای آن 
جمعیت چه پیامی دارد. این پیام اساسی ترین 
پیام دیــن او بود و به راســتی رســول خــدا )ص( بر 
عظمت و ضرورت آن واقف بود. آنچه می توانست 
همه نقشــه های منافقان را یکجا خنثی و اسلام 
را در چنــان برهــه حساســی حفــظ کنــد، تعیین 
جانشین پیامبر و اعلان رسمی آن بود، چنان که 
حضرت زهرا )س( دراین باره می فرمایند: »پیامبر 
در روز غدیر، عقد ولایت را برای علی علیه السلام 
محکم کرد«. غدیر خم منافقان را فلج کرد و مانع 

اجرای نقشه ها و توطئه های شیطانی شان شد.
بدون شــک واقعــه غدیر خــم، نقش سرنوشــت 
سازی در تعیین مسیر آینده اسلام داشته است. 
در ایــن واقعــه، پیامبــر اســلام )ص( مهم تریــن 
مأموریت دوران پیامبریِ خود را به انجام رساند؛ 
مأموریتــی کــه انجــام آن، به منزله رســاندن پیام 
رسالت حضرت بود، و کوتاهی در مورد آن، به از بین 
رفتن زحمات چندین ساله ایشان می انجامید؛ 
چنان که خداونــد متعالی در آیه 67 ســوره مائده 
می فرمایــد: »هــان ای پیامبــر! آنچــه را از ســوی 

گر  پروردگارت به تو نازل شده اســت، تبلیغ کن و ا
چنان نکنی، پیام و رســالت او را انجام نداده ای و 

خداوند تو را از مردم حفظ می فرماید«.
واقعه غدیر خم، یکی از مسلم ترین مسائل تاریخ 
اسلام است و صدها دانشمند از آن یاد کرده اند؛ 
ماننــد ابوریحــان بیرونــی و خواجــه نصیرالدیــن 
طوســی. فیلســوف معروف، فارابی نیز بر همین 
اساس، به تحلیل فلسفه »امامت« پرداخته است. 
ابن سینا نیز به موضوع نص )حدیث صریح غدیر(، 
در کتاب شفا اهمیت داده اســت، و آن را بهترین 
راه برای تعیین جانشــین دانسته است. گذشته 
از علمای بزرگ شیعه که همه موثّق اند و حجت، 
ده ها و ده ها دانشــمند و محدث و مورّخ و مفسر 
از اهل ســنت نیز حدیث غدیر و واقعــه آن را نقل 

کرده اند؛ مانند طبری و ابن اثیر و احمد حنبل.
کــرم ص بــه  گــر پــس از درگذشــت پیامبــر ا ا
ســفارش های روز غدیــر و موارد مکــرر دیگری که 
پیامبر خدا، علی )ع( را پیشوا معرفی فرموده بود 
عمل کرده بودند، اسلام جهان گیر می شد و دین 
خدا بشــریت را به راه می آورد و عدالــت و دادگری، 

آفاق تا آفاق گیتی را می گرفت.
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نام امام هفتم »موسی«، لقبش »کاظم«،   
مــادرش بانویی بافضیلت به نــام »حمیده« و 
پــدرش پیشــوای ششــم حضــرت صــادق )ع( 
اســت. ایشــان در ســال ۱۲۸ هجــری در یکی از 
روســتاهای اطــراف مدینــه چشــم بــه جهــان 
گشــود و بوســتان محمــدی را رونقــی دیگــر 

بخشید.
شیخ مفید درباره امام موسی کاظم )ع( می گوید: 
»ابوالحســن موســی، عابدتریــن، ســخی ترین و 
بــا شــخصیت ترین اهــلِ زمان خــود بود«. شــیخ 
طبرســی می نویســد: »آن حضــرت حافظ تریــن 
مردم نسبت به کتاب خدا بود... و مردم مدینه، او 
را زینت کوشندگان در عبادت خدامی نامیدند«. 
ابــن ابــی الحدیــد دربــاره آن حضــرت می گویــد: 
»فقاهت، دیانت، عبادت، بردباری و شکیبایی، 
همه در آن حضرت جمع بود«. یعقوبی، تاریخ نگار 
مشهور، درباره وی می نویسد: »موسی بن جعفر، 

عابدترین مردم زمان خود بود«.
کرم و ســخاوت حضرت موســی بــن جعفــر، امام 
کاظم )ع( از دیگر صفات نیک آن بزرگوار، بیشتر به 
چشم می آید. سخاوت امام چون باران بر همگان 
نازل می شد و حتی شامل کسانی که به آزار و اذیت 

او می پرداختند نیز می گردید.
گی هــای حضــرت کاظــم )ع( زهــد و  ازجملــه ویژ
عبادت ایشان بود. آن حضرت سال های متمادی 
در زنــدان بــه ســر بــرده و در تمــام این مــدت، به 
عبادت خدا مشغول بود؛ به طوری که بسیاری از 
زندانبانانِ او، تحت تأثیر قرار گرفتــه، از نگهداری 

امام در شرایط سخت خودداری می کردند. 
دورانی که امام کاظــم )ع( در آن زندگی می کرد، با 
کمان  نخستین مرحله اســتبداد و ستمگری حا
عباسی هم زمان بود. فشار سیاسیِ عباسیان در 
دوره ای آغاز شد که پیش از آن، امام باقر و صادق 
گردان فراوان، جنبشی عظیم در  )ع( با تربیت شا
میان شیعه پدید آورده بودند. رسالت امام کاظم 
)ع( در این دوره آن بــود که در این جنبش، توازن 
و تعادل فکری را میان شیعیان برقرار سازد. طبعاً 
عباسیان نمی توانستند تشکلی به نام شیعه را با 
رهبری امام بپذیرند و این، مهم ترین عاملی بود 

که آن ها را وادار کرد امام را تحت فشار بگذارند.
امــام کاظــم )ع( الگویــی تمام عیــار بــرای همــه 
انســان های حقیقت جــو بــود. ایشــان افــزون بــر 
اینکه دارای صفات متانت، شجاعت و بخشندگی 
بود، پارساترین، داناترین و عابدترین مردم زمانه 
خود محسوب می شــود. با این وصف همیشه از 
خوف خدا در تهجّد و عبادت، سخت می گریست.

امــام کاظــم )ع( همچــون پــدر بزرگــوار و اجــداد 
طاهرینش، به کمــال فضل و علم آراســته بــود. از 
ایشان دانشمندان و راویان بسیاری، روایت کرده 
گون علمی، اعم از علوم دینی  و در شاخه های گونا
و غیردینی، از ایشــان روایاتی روشــنگر و راهگشــا 

برجای مانده است.
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امــام هــادی )ع( در روســتای صریــا در   
یک فرسخی مدینه، در نیمه ذی الحجه دیده به 
جهان گشود. پدر بزرگوارش نام او را علی نهاد. 
آن امام همام لقب های متعددی مانند: نقی، 

هادی، امین، فقیه و عالم داشت.
پیــش از آنکه امــام هــادی )ع( بــه امامت برســد، 
پدرش، امام جواد )ع(، در فرصت های مناسب و 
در شرایط مختلف به امامت و جانشینی او تصریح 
کرده بود. بــرای مثــال، آن هنگام که در ســال 220 
هجری از مدینه به ســوی بغداد می رفت، یکی از 
یاران حضرت به نام اسماعیل بن مهران پرسید: 
امام بعــد از شــما کیســت؟ آن حضرت در پاســخ 
فرمود: »امر امامت پس از من به عهده پسرم علی 

)امام هادی( است«.
یکی از کارهای حائز اهمیت امام هادی )ع( که نزد 
امامان اهمیت بسیاری داشت، حفظ خط فکری 
و فرهنگی تشیع و جلوگیری از ترویج اندیشه های 
گردان برجسته  مخالفان بود. این کار به تربیت شا
و تشکیل حوزه علمیه و تدریس فقه و عقاید اصول 
اســلامی نیاز داشــت که در عصر امام باقــر و امام 
صادق )ع( این زمینه به طور گسترده فراهم شد و 
سپس امامان دیگر حتی در شرایط بسیار سخت 

آن را تبیین و دنبال کردند.
امــام هــادی )ع( در ایــن زمینــه گام هــای مهمی 
گردان برجســته ای تربیــت کــرد و  برداشــت و شــا
گردان برجســته پدر و جدش را دور  همچنین شا

خود گرد آورد و حوزه علمی فعالی به وجود آورد.
زیارت جامعه کبیره، از ارزشمندترین میراث شیعه 
اســت که از امام هادی )ع( به یادگار مانده است. 
این زیــارت، یک دوره کامل امام شناســی اســت. 
امام علی النقی )ع( با این زیارت، شیعیان را آرام آرام 
برای دوره غیبت امام زمان )عج( آماده می کرد تا در 
آن دوران که امام زمان خود را مستقیم نمی بینند، 

شناخت کاملی به ولی خدا پیدا کنند.
جمله به جمله و کلمه به کلمه زیارت جامعه کبیره 
از چنان غنایی برخوردار است که هرکدام شرح و 
گانه ای را می طلبد. در آغاز این زیارت،  تفسیر جدا
پس از ســلام بــر اهل بیــت، صفــات و ویژگی های 
مهم آن ها بیان شده و نخستین ویژگی، »مَوْضِعَ 
الرِّسالَة« است. این ویژگی نشان دهنده آن است 
که مهم ترین جایگاه امامان و ویژگی این بزرگواران 

آن است که در جایگاه رسالت قرار می گیرند.
مهم ترین نکتــه ای که این زیــارت دربــردارد، این 
اســت که امام هــادی )ع( چنان زیــارت جامعه را 
دقیق و عمیــق بیان کــرده که تمامــی صفت ها و 
ویژگی هــای یک انســان کامل در آن بیان شــده، 
به طوری که هیچ انسانی هرچقدر بزرگ باشد، به 

بزرگی امامان معصوم نمی رسد و نخواهد رسید.
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کتاب »شکوفه امامت بر شاخسار نبوت« به 
مناسبت فرارسیدن عید ولایت فراهم آمده، »غدیر« 
که عید بزرگ همه اولیا و اوصیا، عید تشنگان 

حقیقت و معنویت و عید همه پیروان ولایت است.
چه می توانیم درباره مردی بگوییم که دشمنان او به 
فضلش اعتراف دارند و نتوانستند مناقب او را منکر 
شوند و فضایلش را کتمان نمایند. فقط می دانیم که 
بنی امیه وقتی شرق و غرب عالم اسلام را در دست 
گرفتند، تمام تلاششان را به کار بردند تا نور او را خاموش 

سازند و معایب و نقایصی برایش بتراشند.
بخشی از کتاب:

فیاض بن محمد بن عمر طوسی که نود سال از عمرش 
سپری شده بود، در سال 2۵۹ هجری قمری گفت: 
، شرف یاب محضر حضرت ابوالحسن،  در روز غدیر
علی بن موسی الرضا )ع( بودم. گِرد ایشان گروهی از 
یاران خاصشان حضور داشتند که حضرت، آنان را 
ک، عطیه،  برای افطار، نگه داشته بودند با اینکه خورا
هدایا، پوشیدنی و حتی انگشتری ها و کفش هایی برای 

خانواده های آنان فرستاده بودند.
حضرت، احوال آنان و کسانی را که پیرامونشان بودند، 
، ابزار  بهبودی دادند و سامان بخشیدند. در آن روز
و وسایل تازه ای به کار گرفتند، غیر ابزاری که معمولاً 

روزهای پیش به کار می گرفتند و پیوسته ارجمندی و 
پیشینه روز غدیر را یادآور می شدند.

بخشی از سخنانشان این بود: پدرم از پدرش امام 
صادق )ع( و او از پدرش امام باقر )ع( و او از پدرش امام 
سجاد )ع( و او از پدرش امام حسین )ع( روایت کردند: 
در روزگار امیرالمؤمنین علی )ع( یک سال، روز جمعه 
با عید غدیر هم زمان گشت. امیرالمؤمنین )ع( پس 
، بر فراز منبر رفتند و خدا  از گذشت پنج ساعت از روز
را ستودند ستودنی که همانند آن شنیده نشده بود، 

ستایشی که کسی غیر از او درک نمی کرد.
آنچه از آن سخنان به یاد مانده، چنین است: ستایش، 
ویژه خداوندی است که بدون نیاز به ستایشگران 
خویش، ستودن را شیوه ای از شیوه های اعتراف به 
ذات برین، بی نیاز، ربوبی و یگانه خویش ساخته است 
و سببی برای افزودن رحمتش قرار داد و مسیری برای 
جویندگان فضلش و حقیقت اعتراف به منعم بودنش 
را در نهان واژه ها مستور داشت، هرچند الفاظ، بزرگ 
باشد... . و گواهی می دهم که معبودی جز خداوند 
یگانه بی همباز نیست، شهادتی که نشانگر اخلاص 
درونی است و زبان، آن را با عبارتی برآمده از صداقت 

نهانی می گوید.
»آفریننده پدیدآور نقش پردازی که دارای نام های 
نیکو است« و »چیزی مانند او نیست«؛ زیرا چیزها 
به خواست او پدید آمده است. پس پدیده اش مثل 
او نمی شود و گواهی می دهم که محمد )ص( بنده 
و فرستاده اوست. و او را از زمان پیشین، ویژه خود 
گاهانه برگزید. او همگون  ساخت و بر دیگر امت ها آ

آدمی زادگان نیست.
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شکوفه امامت بر شاخسار نبوت
 ودّ

معرفی فیلم

معرفی اپلیکیشن

مســتند »ود«، با توجه به نقش و جایگاه علامه فقیه امینی در 
تبییــن اصــول حــب و بغــض ولایــت امیرالمؤمنیــن و وحــدت جامعــه 
اسلامی، این مستند به معرفی علامه امینی به عنوان اسطورهٔ غیرت 
شیعی در جهان تشیع و مرجع و پایه گذار وحدت بین جامعهٔ شیعی و 

سنی می پردازد.
این مســتند پیرامون علامــه امینــی )ره(، نویســنده کتاب الغدیــر، عالم 
برجسته و شیعی است که برای نگارش این اثر، سفرهای زیادی انجام داد 
و با افراد بسیاری به گفت وگو نشست. او سعی کرد از احادیث اهل سنت 
در این کتاب استفاده و ولایت امیرالمؤمنین علی )ع( را اثبات کند. یکی از 
کید بر اتحاد میان همه مسلمانان از  ثمرات این ســفرها و گفت وگوها، تأ
همه فرق و مذاهب بود؛ داستانی طولانی در طول تاریخ، که گزیده ای از 

آن در مستند »ودّ« به نمایش درآمده است.
عبدالحســین امینی معروف به علامه امینی )1320-13۹0 ق(، نویسنده 
کتاب الغدیر، فقیه، محدث، متکلم، مورخ، نسخه شناس و از علمای بزرگ 
شیعه در قرن چهاردهم هجری قمری بود. علامه امینی از 22 سالگی برای 
تحصیل علوم اسلامی به نجف رفت و از سید ابوالحسن اصفهانی، میرزا 
محمدحسین نایینی، محمدحسین غروی اصفهانی و شیخ عبدالکریم 

حائری یزدی، اجازه اجتهاد دریافت کرد.
علامه امینی علاوه بر نگارش آثار مهم علمی، کتابخانه امیرالمؤمنین )ع( 
را در نجف تأسیس کرد که حاوی 70 هزار نســخه خطی و ۵00 هزار عنوان 
کتاب است. امینی معتقد بود اجتهاد ]در دنیای جدید[ از حیطه قدرت 
فرد خارج است و باید هیئت فتوای مقتدر، شجاع و زمان شناس تشکیل 
شود. او منتقد بسیاری از محافل و مجالس مذهبی به دلیل بی اطلاعی 
گاهی بسیاری از گویندگان حدیث و معارف دینی بود. امینی معتقد  و ناآ
کنون در بین شــیعیان  بود زیارت ائمه و امامــزادگان، برخلاف آنچه هم ا
دیده می شــود، باید بازده جدی پرورشــی داشته باشــد؛ ازاین رو، یکی از 
کارهای نخســتین او، چاپ یکی از معتبرترین متون زیارتی شــیعه به نام 

کامل الزیارات بود.
ammaryar.ir :منبع  

آموختن شعرهای کودکانه مذهبی یکی از بهترین روش ها برای 
آشنا کردن کودکان با مضامین و مناسبت های مختلف در دین اسلام 
است و شما می توانید این اشعار دل نشین را برای آشنایی کودکان با 

دین اسلام در مهدکودک و پیش دبستانی  به آن ها آموزش دهید.
شعر دوازده امام، شــعر وضو و شــعر جشــن تکلیف و... از انواع شعرهای 
گر شما تمایل دارید از روشی آسان برای آشنا  کودکانه مذهبی هستند و ا
کردن بچه ها با آداب وضو گرفتن و اسامی امامان استفاده کنید می توانید 

این شعرها را به آن ها آموزش دهید.
    myket.ir :منبع    

       کارگردان، تهیه کننده و نویسنده:

ابوالفضل منافی پور
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مراسم پرفیض دعای عرفه بعدازظهر روز یکشنبه ۲7 خردادماه و نماز عید سعید قربان صبح دوشنبه ۲۸ خردادماه، با حضور پرشور کارکنان فولاد مبارکه در مسجد مرکزی و در جوار 
شهدای گمنام و مسجد جامع این شرکت برگزار شد.

برگزاری مراسم پرفیض دعای عرفه و نماز عید سعید قربان در فولاد مبارکه
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